
zene 2009/01

1

TÖRVÉNY  SZÜLETETT AZ ELÔADÓ-MÛVÉSZETI

SZERVEZETEK TÁMOGATÁSÁRÓL

EURÓPAI–ÁZSIAI 

KULTURÁLIS KONFERENCIA

HANOIBAN

ZENESZERZÔ VERSENY 

EREDMÉNYHIRDETÉS

KÉNYSZERÛ VÁLTOZÁSOK 

A MÁV SZIMFONIKUSOKNÁL

TÖRVÉNY  SZÜLETETT AZ ELÔADÓ-MÛVÉSZETI

SZERVEZETEK TÁMOGATÁSÁRÓL

EURÓPAI–ÁZSIAI 

KULTURÁLIS KONFERENCIA

HANOIBAN

ZENESZERZÔ VERSENY 

EREDMÉNYHIRDETÉS

KÉNYSZERÛ VÁLTOZÁSOK 

A MÁV SZIMFONIKUSOKNÁL

bor4-1  19.1.2009  12:36  Page 5



A KULTÚRPONT IRODA hírei

KALENDÁRIUM

ZENEI KÖZÉLETÜNK

Széljegyzet az elôadó-mûvészeti törvény margójára 

Ez volt az a legnagyobb és legfontosabb lépés abba az irányba,
hogy hazánkban is egyszer megvalósuljon az a fajta állami támo-
gatási rendszer, amely nem az ismerettségi tôke, és egyéb nem
szakmai érdemek révén mûködik, de inkább azokat a teljesít-
ményalapú és mérhetô tevékenységeket fogja honorálni, ame-
lyek megteremthetik hazai zenekarainknak a még magasabb
színvonalú, a nemzetközi összehasonlítást is kiálló minôségi
munka irányába mozdító körülményeket. (Popa Péter)

TÖRVÉNYALKOTÓK AZ ELÔADÓ-MÛVÉSZETI TÖRVÉNYRÔL

Dr. Schneider Márta: „Sikerült olyan törvényt készítenünk,
amely lehetôséget ad finomhangolásra”

Dr. Gyimesi László: „Tervezhetô költségvetés, speciális jogok
a mûvészeknek”

Magi István: „A hivatásos elôadó-mûvészeti tevékenység tá-
mogatása állami feladat”

Gulyás Dénes: „Bár a kisebbségi, etnikai kultúra védelme
szerepel a szövegben, nem találom a magyar többségi kul-
túráét…”

SZAKMAI VÉLEMÉNYEK AZ ELÔADÓ-MÛVÉSZETI TÖRVÉNYRÔL

Victor Máté: „Kizárja a lobbizást, erôszakoskodást, ügyeske-
dést”

Kovács Géza: „A zenei szakma döbbenettel figyelte, hogy ez a
szakmai törvény hogyan vált különbözô politikai játszmák
játékszerévé…”

Szabó Péter: „Arra vagyunk késztetve, hogy minél több kon-

certet rendezzünk”

Lendvai György: „Átláthatóbb viszonyokat teremt a kulturális
életben. Sajnálom, hogy kikerült a törvénybôl, hogy a lét-
szám terén az számítson, hányan vannak munkaviszony-
ban.”
Hamar Zsolt: „Nem érzem azt, hogy ezzel a törvénnyel bol-
dognak kellene lennem”

„Egy olyan csapat, ahová igazán érdemes tartozni”

Izgalmas az idei esztendô a Pannon Filharmonikus Zenekar
életében, hiszen a napokban jár le a koncertteremre beadandó
pályázat határideje, s a következô szezonjuk második fele már a
2010-es Pécs Európa Kulturális Fôvárosa projektre esik.

(Réfi Zsuzsanna)

Kényszerû változások a MÁV Szimfonikusoknál

Új muzsikusokkal egészül ki a MÁV Szimfonikusok együttese, s
tavaly kinevezett mûvészeti vezetôjük, Kollár Imre a zenekaron
belüli meghallgatásokkal kívánja még jobbá tenni az együttes tel-
jesítményét. Lendvai György bízik abban, hogy ez az átalakulás
gyorsan lezajlik, és ismét nyugalom lesz az együttesben. 

(Réfi Zsuzsanna)

Újabb átalakítás elôtt a Duna Szimfonikusok

A belügyminisztérium kettéválása után az Önkormányzati Mi-
nisztériumhoz került Duna Szimfonikus Zenekar ideiglenes próba-
helyen, Békásmegyeren készül fellépéseire. Az együttes hétköz-
napi nehézségeirôl és arról, mi tartja bennük a lelket, Szklenár
Ferenccel, a zenekar mûvészeti igazgatójával beszélgettünk. 

(Bilkei Éva)

Új karnagyok a Magyar Rádió Zenei Együttesei élén

Január 1-jétôl a Magyar Rádió Szimfonikus Zenekarához és Ének-
karához új karnagyokat szerzôdtettek, szakmai területen meglehe-
tôsen szokatlan elô-válogatási procedúra után. Steven D'Agostino
elsô karmester és Somos János Csaba karnagy a két kiválasztott,
akik valószínûleg szûk mezsgyén mozoghatnak majd a szakmailag
helyes mûvézi elképzelések és a részvénytársaság által erôltetett
költséghatékony mûködés közötti területen. (Bilkei Éva)

ÚTIJEGYZET

Jó Reggelt…. Európa!!!

Európai-Ázsiai kulturális konferencia Hanoiban

Kollégákkal, szakemberekkel beszélgetve egyre világosabbá vált,
hogy a hagyományos, akár kormányközi megállapodáson nyugvó,
akár tisztán kereskedelmi alapú turnézgatásnak – a régi formájában
legalábbis – kezd vége szakadni. Helyébe az együttmûködés léphet,
hiszen senki nem láthatja a nemrég nyakunkba zuhant gazdasági
válság végét, de az emberi együttmûködés örök. (Kovács Géza)

Eredményes ifjú tehetségek

Hat fôdíj és hét különdíj talált gazdára az UMZF 2009 zeneszerzô-
verseny január 12-i, Mûvészetek Palotájában rendezett döntô-
gálakoncertjén. (Bilkei Éva) 

KRITIKA
Hangverseny

Hangversenykritikák az Óbudai Danubia Zenekar, a MÁV Szimfoni-
kus Zenekar, a Budapesti Filharmóniai Társaság Zenekara, a Buda-
foki Dohnányi Zenekar, a Duna Szimfonikus Zenekar, a Nemzeti
Filharmonikusok, az MR Szimfonikusok, a Zuglói Filharmónia –
Szent István Szimfonikus Zenekar, és a Magyar Telekom Szimfoni-
kus Zenekar elôadásairól. (Fittler Katalin és Várkonyi Tamás)

ZENETÖRTÉNET
Reményi Ede hegedûmûvész életrajza – 8. 

Reményi, a kiváló magyar hegedûmûvész leírta számunkra egy
látogatását a Bengal Academy of Music-ban: „Ha részletesen
akarnók tárgyalni a hindu zenét, köteteket kellene megtöltenem
vele. Nekem azonban arra kell szorítkoznom, hogy mint zenész,
pártatlan véleményemet nyilvánítsam, amennyire e tárgyról való
ismereteim terjednek…”  (Közreadja: Rakos Miklós)

MÛHELY
BALKÁNI TÚRA

Juhsajt Schubert helyett?

Abban az országban, ahol nem kevesebb nehézséggel, mint a szo-
cializmusból a kapitalizmusba való átmenettel küzdöttek meg, a
kultúra a prioritások listájának egészen az alján helyezkedik el. Sok
idealizmussal és a mûvészek személyes elkötelezettségével azon-
ban a hátrányos körülmények ellenére is sokoldalú kulturális prog-
ramok születtek. (Ulrich Ruhnke)

HANGVERSENYNAPTÁR

REJTVÉNY

Az ifjú brácsás 

TARTALOM

2 XVI. ÉVFOLYAM 1. SZÁM

3

4

6

7

12

19

17

28

23

24

26

21

42

44

36

47

02-  19.1.2009  12:21  Page 2    (Black plate)



A KULTÚRPONT IRODA HÍREI

AZ NKA ZENEI SZAKMAI 
KOLLÉGIUMÁNAK PÁLYÁZATA 
A Nemzeti Kulturális Alap Zenei Szakmai
Kollégiuma pályázatot hirdet 2009. május
1. és 2010. június 30. között megvalósuló
projektek támogatására a belföldi komoly-
zenei hangversenyélet felpezsdítésére.
Többek között hangversenyek rendezé-
sére, külföldi mûvészek meghívására,
külföldi konferencia-részvételre és fellé-
pésekre, illetve mesterkurzusok megren-
dezésére lehet támogatást kérni.
Beadási határidô: 2009. március 9.

ZENEKARI MENEDZSERT KERESNEK
ANGLIÁBA 
Zenekari menedzsert keres a Bourne-
mouth-i Szimfonikusok (Nagy-Britannia)
a zenekar napi munkájának megszerve-
zésére, szerzôdések kezelésére, munka-
erô-felvétel és logisztikai feladatok lebo-
nyolítására. 
Jelentkezési határidô: 2009. január 30. 

OSZTRÁK ZENEKAR 
MÛVÉSZETI IGAZGATÓT KERES
Stratégiai tervezésben és pénzügyekben
jártas mûvészeti igazgatót keres az osztrák
Tonkünstler Orchester.
Jelentkezési határidô: 2009. január 31. 

34. LISZT FERENC NEMZETKÖZI 
LEMEZDÍJ 
Meghirdették a 2009. évi 34. Liszt Ferenc
Nemzetközi Lemezdíj pályázatát.
Az 1975-ben alapított Liszt Ferenc Nem-
zetközi Lemezdíj pályázatot most 34. al-
kalommal hirdették meg Liszt Ferenc mû-
veit elôadóknak és lemezkiadóinak. A
díjazott lemezek listáját a Gramophone
címû angol zenei szaklap 2009. szeptem-
beri számában is közzéteszik. 
Beadási határidô: 2009. április 30.

INGYENZENÉHEZ TÁRSSZERVEZÔT
KERESNEK 
Free Music (Ingyenes zene) címû projekt-
jéhez keres zenei területeken alkotó, mû-
ködô társszervezôt a lett Free Music
Agency zenei szervezet. A projektet az
EU Kultúra keretprogramja keretében ter-
vezik megvalósítani. Népszerûsítenék és
segítenék a zeneszerzôk, zenészek és
együttesek ingyenes tevékenységeit és
kreativitásukat; népszerûsítenék a legkü-
lönbözôbb zenei eseményeket a koncer-
tektôl kezdve a fesztiválokon át egészen
a zenei elôadásokig; valamint kulturális
projekteket koordinálnának. Jelentkezést
2009. szeptember 20-ig várnak.

NÉMETORSZÁGI TANULMÁNYÚT
ZENEI MENEDZSEREKNEK 
2009. május 29. és június 3. között nem-
zetközi tanulmányutat szerveznek kóru-
sok mûvészeti menedzsereinek Markt-
oberdorfba (Németország). A program a
marktoberdorfi Nemzetközi Kórusver-
seny keretében nyújt lehetôséget a szak-
emberek számára, hogy tapasztalatot sze-
rezzenek egy nemzetközi kórusverseny
megszervezésében. 
Jelentkezési határidô: 2009. március 15. 

25. RÉGI ZENEI NAPOK 
A Filharmónia Budapest és Felsô-Dunántúl
Kht. 2009. június 20. és 27. között rendezi
meg a 25. Régi Zenei Napokat Sopronban.
A rendezvénysorozatban mesterkurzusok,
elôadások és fesztiválkoncertek kapnak
helyet fuvola, hegedû, fortepiano, ének,
tánc- és kamarazene témakörökben. Ma-
gyar és külföldi muzsikusok, zenekedvelô
amatôrök jelentkezését egyaránt várják. 
Pályázási határidô: 2009. május 1.

HANGSZERVÁSÁR FRANKFURTBAN 
Musikmesse Frankfurt 2009 címmel hang-
szerkiállítást és vásárt rendeznek Frankfurt-
ban (Németország) 2009. április 1. és 4. kö-
zött. A rendezvényen megtalálhatók lesznek
a klasszikus és elektromos hangszerek,
kiegészítôk, zenei szoftverek és hardverek.

PÉCS RENDEZHETI A WASBE 
KONFERENCIÁJÁT 2013-BAN 
2008 decemberében Pécs városát választot-
ták ki arra, hogy 2013-ban megrendezze a
Szimfonikus Fúvószenekarok és Együttesek
Világszövetségének (WASBE – World Asso-
ciation for Symphonic Bands and Ensemb-
les) konferenciáját. Ezzel elsôként ad otthont
a rendezvénynek közép-kelet-európai or-
szág. A 2013-as konferencia megrendezé-
sére kiírt pályázatra Magyarország mellett
Kanada és Spanyolország jelentkezett. A
magyar szervezôk a döntést 2009. február
elején a WASBE elnökeinek részvételével
megtartandó gálakoncerttel ünneplik Péc-
sett. (A szervezet hibásan fordított  elnevezésé-
vel „Szimfonikus Zenekarok és Együttesek
Világszervezete” számos médium tévesen
„Szimfonikus világkonferenciát rendezhet
Pécs” cím alatt jelentette meg a hírt! A Szerk.)

GAZDASÁGFEJLESZTÔ SZEREPE
LESZ A HAYDN-ÉVNEK 
„Haydn közös örökségünk, amelynek közös
ápolása mindkét félnek fontos” – jelentette
ki Csák Ferenc, az Oktatási és Kulturális
Minisztérium kultúráért felelôs államtitkára

azon a sajtótájékoztatón, melyen a 2009-es
Haydn-év magyar programjait ismertette
2008 november végén. Az államtitkár szerint
az osztrák–magyar együttmûködés elôsegíti
a kultúra gazdaságfejlesztô szerepének
megjelenését. Halálának 200. évfordulóján
a világ Joseph Haydn elôtt tiszteleg. Az em-
lékév magyarországi programja 30 külföldi
sztárfellépô és zenekar közremûködésével
140 rendezvényt és 134 komolyzenei kon-
certet vonultat fel. A Haydn Év kiemelkedô
rendezvénye 2009. május 31-e, Haydn halá-
lának 200. évfordulója. Ezen a napon világ-
szerte több koncertteremben, így például
Esztergomban, Sopronban, Balatonfüreden,
Pécsett és Budapesten is felcsendül Haydn
A teremtés címû oratóriuma. A Haydn
Évben a Kastélykoncertek sorozat kereté-
ben az Esterházy-kastély is kitüntetett szere-
pet kap: a kastély barokk környezetében
2009. júliustól szeptember közepéig min-
den hétvégén különleges koncertekkel tisz-
telegnek a nagy mester elôtt. 

PROJEKTISMERTETÔ: AZ EURO-
MEDITERRÁN ZENE KÖZÖS ÚTJAI:
EUROMED MUSIC FESTIVAL 
Az euro-mediterrán zene közös útjai:
EuroMed Music Festival címû projekt kö-
zel 198 ezer euró támogatást nyert az EU
Kultúra keretprogram részeként, 2008-
ban. A szervezôk egy világzenei hálózat
kiépítését tervezik Európa és a Földközi-
tenger túlpartján élô szomszédai közötti
kapcsolatok erôsítésére. A projekt vezetô
szervezete a Magyar Kereskedelmi és
Vendéglátóipari Múzeum.

PROJEKTISMERTETÔ: EMLÉKEZÉS
BEETHOVENNEL – ZENEI MEGEM-
LÉKEZÉS 1989 EURÓPA TÖRTÉNEL-
MI ESEMÉNYEIRÔL 
Az Emlékezés Beethovennel – Zenei
megemlékezés 1989 Európa történelmi
eseményeirôl címû projekt közel 64 ezer
eurót nyert a Kultúra keretprogramban,
2008-ban. A projekt célja összekötni a
közép-európai operaházak menedzs-
mentjeit, valamint hogy a multikulturális
Európa elfogadásának és megértésének
jelképe legyen. A projektben Magyaror-
szág részérôl társszervezôként a Miskolci
Operafesztivál Kulturális Szolgáltató Köz-
hasznú Társaság vett részt. A projekt
megvalósulásának ideje: 2008. szeptem-
ber 30.–2010. március 31.
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DÍSZDOKTOR LETT VÁSÁRY TAMÁS. A Debreceni Egyetem tudományos tevékenységének nemzetközi elismertséghez jelentôs módon
járul hozzá az oktatók szakmai tevékenysége. 2008-ban a Debreceni Egyetem három, a mûszaki, a természettudományos és a zenei fel-
sôoktatás területén kiemelkedôt alkotó professzort emelt díszdoktorai közé, köztük Vásáry Tamás zongoramûvészt is.

SHIZUO KUWAHARA NYERTE AZ IDEI SOLTI-KARMESTERVERSENYT. A második helyezett a szintén amerikai Eugene Tzigane lett és a
dobogó harmadik fokára a német Andreas Hotz került. Az idén negyedik alkalommal kiírt Sir George Solti Karmesterversenyt a frankfur-
ti Alte Oper, a Frankfurter Museumsgesellschaft, a Hessischer Rundfunk és a Frankfurter Oper rendezik, összdíjazása 30 000 euró. A meg-
mérettetésre most 70 országból 540 fiatal karmester jelentkezett. A döntôbe 24-en jutottak, ahol egy kötelezô darabot, Stravinsky Tûz-
madár-szvitjét, valamint egy, a helyszínen kisorsolt mûvet kellett nyilvános koncerten dirigálniuk.

ADAKOZÁS AZ ÚJ ZENEISKOLAI ÉPÜLETÉRT. A Dohnányi Ernô Zeneiskola és az Etûd Zenei Alapítvány jótékonysági hang-
versenysorozatot és közadakozási akciót hirdetett meg az új zeneiskolai épület, és benne egy 4-600 férôhelyes hangversenyterem javára.

GIL SHAHAMÉ AZ AVERY FISHER-DÍJ. A 37 éves izraeli-amerikai hegedûmûvésszel élôben közvetített Sarasate-estje végén közölték,
hogy ô kapja az Avery Fisher által 1974-ben alapított, egyik legrangosabb zenei díjat, amely 75 ezer dollár pénzjutalommal jár. Shaham így
olyan mûvészekhez csatlakozott, mint Joshua Bell, Yefim Bronfman, Emanuel Ax, Murray Perahia, Midori vagy Sarah Chang.

TROMBITÁSOK TÚL A VERSENYEN. November 20-án rendezték meg Budapesten a Zeneakadémia Kistermében az Országos Trombita-
versenyt, melynek gyôztese Tóth Balázs lett. A verseny két fordulóból állt. Az elsô körben 25 trombitás mérhette össze erejét, a döntôbe
pedig hat ember jutott tovább. Díjazozttak: I. Tóth Balázs (Zeneakadémia) II. Kresz Richárd (Zeneakadémia) III. Szászi Benedek (Szeged),
Különdíj Merczel Huba (Szeged). A zsûriben olyan jeles mûvészek ültek, mint Prof. Dr. Hôna Gusztáv Liszt-díjas harsonamûvész – elnök,
Szûcs Zoltán, Kovács Zoltán, Bakó Levente és Tarkó Tamás trombitamûvész.

ELHUNYT SULYOK IMRE. A 97 éves zeneszerzôt, orgonamûvészt és zenetörténészt november 24-én érte a halál. 1950-tôl nyugdíjba vo-
nulásáig a Zenemûkiadónál dolgozott, melynek szerkesztôje, majd fôszerkesztôje volt. Ô gondozta az Liszt életmû új kiadását. Munkássá-
gáért 1994-ben Liszt-díjat kapott, 1996-ban a Magyar Mûvészeti Akadémia rendes tagja lett.

HAYDN 2009. KISMARTON ÉS AZ ESTERHÁZY VÁLLALKOZÁSOK HAYDN MESTERMÛVÉBÔL. A Teremtésbôl felcsendülô részletekkel és
különleges tûzijátékkal köszöntötte a 2009-es Haydn-évet szilveszter éjszakáján. Bécsben idén 4. alkalommal rendezik meg a Nemzetközi Joseph
Haydn Kamarazenei Versenyt, és május 31-én interaktív kiállítás nyílik Haydn-Explosiv! címmel, amely élményekben gazdagon, zenehallgatáson
keresztül mutatja be a zeneszerzôt az Esterházy-kastély Sala Terrena helyiségeiben a látogatók számára. Május 20–24. között rendezik meg a Weinklang
Fesztivált Deutschkreutz, Lackenbach, Horitschon és Raiding településeken). A nemzetközi tudós társadalom Haydnt ünneplô rendezvénysorozatá-
nak részeként kétnapos szimpóziumot tart a bécsi Tudományos Akadémián és Kismartonban október 15 és 17 között. Neves tudósok és mûvészek
vitatkoznak majd Joseph Haydn személyének és mûveinek aktuális megítélésérôl. Az október 16. és 18. között megrendezendô Vonósnégyes-fesz-
tivál jelenti a Haydn év csúcspontját. Nemzetközileg elismert nagy nevû kamarazenekarok, a Quatuor Mosaïques (Ausztria/Franciaország), Artis Quar-
tett (Ausztria), Keller Kvartett (Magyarország), Carmina Quartett (Svájc), Hagen Quartett (Ausztria) gondoskodnak a zenei élményrôl.

KURTÁG-LEMEZ A MIDEM DÖNTÔJÉBEN. A Kurtág 80 címû dupla album bekerült a MIDEM Classical Awards 2009 kategóriájának döntô-
jébe. A díjat a lemezipar legnagyobb szakmai találkozóján, a MIDEM-en adják át január 20-án Cannes-ban. A Kurtág 80 a világhírû magyar
zeneszerzô születésnapja alkalmából rendezett budapesti és bécsi fesztiválok anyagából válogatva fôleg lemezen korábban meg nem
jelent mûveket tartalmaz. A lemezt a BMC Records adta ki.

KARRIER-DÍJ BATTA ANDRÁSNAK. A HVG és a jobline.hu hagyományteremtô szándékkal karrierversenyt hirdetett hét különbözô kate-
góriában. Azokat a kiemelkedô szakembereket keresték, akik a legsikeresebb életpályát futották be, munkájukban átlag feletti teljesít-
ményt nyújtva. A közszférában dolgozó legeredményesebb vezetônek járó díjat ez alkalommal dr. Batta András, a Liszt Ferenc Zenemû-
vészeti Egyetem rektora kapta.

BRETT DEAN NYERTE A GRAWEMEYER-DÍJAT. A rangos zeneszerzôi elismerés, a Louisville-i Egyetem 200.000 dolláros jutalma 2009-ben
Brett Deant illeti. Az ausztrál komponista olyan alkotókhoz csatlakozik, mint Lutoslawski, Penderecki, Ligeti, Kurtág vagy Boulez. Dean
gyôztes mûve A levélírás elveszett mûvészete címû négytételes hegedûverseny, amely a Kölni és a Stockholmi Filharmonikusok ren-
delésére, Frank Peter Zimmermann hegedûmûvész számára készült. A 2007-ben bemutatott kompozíció mindegyik tétele egy-egy 19.
századi levél részletével kezdôdik, olyan mûvészek tollából, mint Brahms, Hugo Wolf vagy Vincent van Gogh.

KÉTSZÁZ UNICEF NAGYKÖVET KONCERTJE. Az UNICEF javára adtak hangversenyt december 23-án a Nemzeti Filharmonikusok. A
csaknem 200 fôs együttest 2006-ban nevezték ki az UNICEF magyarországi jószolgálati nagykövetévé, és a ceremónián megjelent Sir Roger
Moore is. A mostani UNICEF-koncertet, mely már a negyedik volt a sorban, a Mûvészetek Palotájában rendezték. A hangverseny prog-
ramján Bach monumentális h-moll miséje szerepelt, Kocsis Zoltán vezényletével.

MAGYAROK A GRAMMY-JELÖLTEK KÖZÖTT. Az amerikai lemezipar legnevesebb elismerésének klasszikus zenei kategóriáinak jelöltjei
között 2008-ban is vannak magyar érintettek. Cecilia Bartoli Maria címû lemezét a legjobb klasszikus zenei album és a legjobb klasszikus
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vokális elôadások közé sorolták, a felvételen Fischer Ádám vezényli a zürichi Opera La Scintilla együttesét. A Takács Kvartett Brahms-
lemezét, amelyen az op. 51 no. 2-es vonósnégyes és Stephen Hough részvételével az op. 34-es zongoranégyes hallható, a legjobb kama-
razenei kategóriában jelölték. A legjobb kortárszenei kompozíció kategóriában karmesterként feltûnik Eötvös Péter neve is, aki Marc-
André Dalbavie fuvolaversenyeit vezényli.

GRAMOFON DÍJAK 2008. Decemberben nyolcadik alkalommal rendezte meg a Gramofon zenei magazin szerkesztôsége a Gramofon
Díjak átadását. Az év magyar klasszikus zenei produkciója hanglemezen: Kurtág György: Játékok II. – Csalog Gábor, Kemenes András,
Kurtág György és Kurtág Márta – zongora (BMC Records). Az év külföldi klasszikus zenei produkciója hanglemezen: Bach: Christus, der
ist mein Leben (kantáták BWV 27, 84, 95, 161) – Dorothee Mields, Matthew White, Hans Jörg Mammel, Thomas Bauer – ének; Collegium
Vocale Gent, vezényel: Philippe Herreweghe (Harmonia mundi – Karsay és Társa Kft.). Az év klasszikus zenei produkciója DVD-n: Ôszi
utazás (Portréfilm Dietrich Fischer-Dieskauról) Rendezte: Bruno Monsaingeon (Warner Classics). A Gramofon Magyar Klasszikus Zenei Díj
2008-ban Szilasi Alex zongoramûvészt illette meg.

ALEXANDER MARKOV MESTERKURZUSA. Decemberben Alexander Markov világhírû hegedûmûvész tartott mesterkurzust a MÁV Szim-
fonikus Zenekar próbatermében ahol szólókoncertet is adott a részvevôknek.

ELHUNYT RICHARD HICKOX. A brit karmester mindössze hatvan évet élt. Nevéhez fûzôdik a London Sinfonietta és a Collegium Musicum
90 barokk együttes megalapítása; az Endellion Music Festival és az olaszországi Spoleto Festival mûvészeti vezetôje, 2005 óta pedig a syd-
ney-i Opera Australia zeneigazgatója volt.

BARÁTI KRISTÓF ISMÉT MAGYARORSZÁGON LÉPETT FEL. Napjaink egyik legkiválóbb magyar  hegedûmûvésze Korngold Hegedû-
versenyét adta elô a MÁV Szimfonikus Zenekarral Ivan Meylemans vezényletével a Zeneakadémia Nagytermében.

DIGITÁLIS KONCERTTERMET NYITOTT A BERLINI FILHARMÓNIA. Nem kell a Potsdamer Platzig utazni, ha a Berlini Filharmonikusokat
szeretnénk hallani. A Sir Simon Rattle vezette együttesnek otthont adó Berlini Filharmónia koncertjeit tíz euróért élôben, vagy még két
napig felvételrôl követhetjük az interneten, 149 euróért pedig az évad összes hangversenyét láthatjuk. (Mivel a program januártól indul,
ezért az idei szezonnak 89 euró az ára.)

KIS- ÉS NAGYDÍJASOK. A Magyar Alkotómûvészek Országos Egyesületének Zenei Tagozata átadta kis- és nagydíjait december 10-én és
16-án. A Zenei Alkotói Nagydíjat idén Dr. Tallián Tibor zenetörténész kapta. Péterfi-plakettet Jávorszky Béla Szilárd újságíró szerkesztô-
nek, a Weiner Leó Zenepedagógiai Díjat Fonó Erzsébet, Mezô Judit és Esze Jenô zenepedagógusoknak ítélték oda. A Zenei Alkotói Nagy-
díjast, Dr. Tallián Tibort Eckhardt Mária méltatta, az elismerést pedig Bauer István a Magyar Alkotómûvészek Országos Egyesületének el-
nöke adta át.

ARTISJUS-DÍJAT KAPOTT a Corpus Harsonakvartett: Sütô András, Pálinkás Péter, Káip Róbert és Veér Mátyás együttese. A díjat az Artisjus
Egyesület vezetôsége minden naptári évben átadja az arra méltó mûvészeknek. A Corpus Harsonakvartett 2001-ben alakult a Liszt Ferenc
Zenemûvészeti Egyetem fiatal növendékeibôl. Kezdeti céljuk a rézfúvós kamarazene iránti rajongásukból adódóan a harsonakvartett-iro-
dalom megismerése és megismertetése a szakmán belül és kívül egyaránt.

ÚJABB ISMERETLEN BACH-KÉZIRATOKAT TALÁLTAK. A lipcsei Szent Pál egyetemi templomban három, 1743-ból, 1745-bôl és 1748-ból
származó Johann Sebastian Bach-kéziratra bukkant a Bach-archívum munkatársa, Andreas Glöckner.

STANDAGE AZ ORFEO ZENEKAR ÉLÉN. Egyedülálló együttmûködés veszi kezdetét 2009-ben a világhírû hegedûmûvész, Simon Standage
és a Vashegyi György által vezetett, korabeli hangszereken játszó Orfeo Zenekar között. A Collegium Musicum 90, az English Concert, és
az Academy of Ancient Music után ettôl az évtôl kezdve a világszerte elismert mûvész rendszeresen koncertmesteri szerepet vállal a Pur-
cell Kórus és Orfeo Zenekar koncertjein.

ELHUNYT CHARLES CAMILLERI. Málta egyik legjelentôsebb zeneszerzôjét 77 éves korában érte a halál január 3-án. Életmûvének második
szakaszában egyedülálló stílust fejlesztett ki, amelyet az “ütem felaprózásának” nevezett.

AZ ÉV IFJÚ MUZSIKUSA: DANIJEL DETONI. Horvátországban a horvát-magyar zongoramûvész, Danijel Detoni nyerte el az Év Ifjú
Muzsikusa díjat. A fiatal tehetséget 13 évesen vették fel a budapesti Liszt Ferenc Zenemûvészeti Egyetem különleges tehetségek számára
indított osztályába, ahol kitüntetéssel diplomázott 2006-ban.

NINCS ZENESZÓ GÁZÁBAN. Lemondani kényszerült közel-keleti fellépéseit Daniel Barenboim izraeli-argentin karmester, valamint arab
és izraeli zenészekbôl álló zenekara, mert a gázai összecsapások miatt aggályosnak ítélték a zenészek biztonságát. Idén Daniel Barenboim
vezényelte a Bécsi Filharmonikusokat az együttes hagyományos újévi koncertjén; az eseményen – közel-keleti békeaktivistaként – Baren-
boim nem elégedett meg a szokványos újévi jókívánságokkal, hanem kifejezte reményét, hogy 2009 békét hoz a világnak és „igazsá-
gosságot” a Közel-Keletnek. A világhírû zenész Bécsben arra is felhívta a figyelmet, hogy erôszakkal nem lehet rendezni az izraeli-palesztin
konfliktust.
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Történelemmé és azt meghatározó ese-
ménnyé vált immár az a kezdeményezés,
amely a magyar szimfonikus zenekarok
finanszírozása jogszabályi úton történô ren-
dezésének, továbbá a Magyar Szimfonikus
Zenekarok Szövetsége megalapításának
volt közvetlen indítéka.

Itt az ideje ismét felidézni az akkori történé-
seket – amelyekre talán már kevesen em-
lékeznek – vagyis a 90-es évek elejére jel-
lemzô magyarországi kulturális helyzetet.

Az 1983-ban megalakított és 1992-tôl állan-
dó jelleggel mûködô Budapesti Fesztivál-
zenekar példátlan támogatása mutatott rá
arra, hogy Magyarországon a zenekari fi-
nanszírozás rendszere távolról sem megol-
dott kérdés, és a kialakuló problémák ke-
zelését célzó, kézi vezérléssel történô állami
beavatkozások súlyos sérüléseket okoznak
a magyar zenekari struktúrában éppúgy,
mint a nagy múltú együttesek életében. A
frissen alakított zenekar – nem utolsó sor-
ban addig nem tapasztalt magas anyagi tá-
mogatottsága, illetve a zenészeknek jutta-
tott magas honoráriumok okán – óriási
elvándorlást okozott az akkori ÁHZ, illetve
Operazenekarból. Majd e zenekarok meg-
segítésére irányuló nem kismértékû állami
beavatkozás miatt – amikor közel 100%-os
fizetésemelést hajtottak végre az ÁHZ-nál –
a Rádiózenekart hagyta el tizenkét vezetô
muzsikusa, amely lényegében megroppan-
totta a magyar zenekarok egyik zászlós-
hajóját. 

Nem véletlen tehát, hogy – idejekorán felis-
merve a bajt – éppen ez a zenekar volt az,
amely megtette az elsô lépést egy átgondo-
lt finanszírozás kialakításának irányába,
amikor 1991 októberében levélben fordult
az akkori mûvelôdési miniszterhez, And-
rássfalvy Bertalanhoz egy koncepció felvá-
zolásával, amelynek lényege, hogy a külföl-
di példák figyelembe vételével, hozzanak
létre olyan finanszírozási kategóriákat,

amelyek lehetôvé teszik a normatív rend-
szerre épülô egységes állami támogatás
bevezetését. A levelet az akkori zenekari
tanács jegyezte. (Andrássy Pál, Drahos Béla,
Popa Péter, Szabó Vilmos és Vas László) A
felvázolt koncepció menetrendjét is meg-
jelölte a levél, elsôként egy elôkészítô szak-
mai bizottság, második lépésként egy szak-
mai szervezet létrehozásával, harmadik
lépésként pedig a meglévô külföldi példák
hazai viszonyokra való adaptálásával,
vagyis a kategóriák és a normatívák létre-
hozásával. Fekete György (akkori helyettes
államtitkár) válaszában csak azt tette, amit
ilyenkor egy hivatal(nok)tól el lehet várni,
még meg nem született civil szervezôdésre
bízta az ügyet (a munka dandárját). Biztatta
a levélírókat egy szakmai szervezet megala-
kítására, valamint a megalakítandó szerve-
zet által kidolgozott, egyeztetendô javasla-
tok elkészítésére. A hivatal jól számolt, el is
telt némi idô, mire sikerült megalakítani a
Magyar Szimfonikus Zenekarok Szövet-
ségét (1993–94), majd sikerült megfogal-
mazni a „hivatásos szimfonikus zenekar”
fogalmát, és – nem utolsó sorban – sikerült
egy olyan normatív rendszer alapjait lerak-
ni, amely az önkormányzati együttesek
támogatásának odaítélésében is egyre ko-
molyabb szerepet játszott. Az így szerzett
adatok és tapasztalatok nélkül nem lehetett
volna azokat a tényleges valós hatástanul-
mányokat elvégezni, amelyek nélkül ma
bizonyára nem beszélhetnénk az elôadó-
mûvészeti törvény megszületésérôl múlt
idôben! De nem beszélhetnénk akkor sem,
ha nem sikerült volna hathatós segítséget
kapni testvérszervezetünktôl a Magyar
Zenemûvészek és Táncmûvészek Szakszer-
vezetétôl és jogászaitól, legfôképpen Dr.
Gyimesi Lászlótól, akivel karöltve éveken át
kerestük és vártuk azt a pillanatot, amely
végre lehetôvé teszi a nagyszabású tervek
megvalósítását. 

Az út nem volt sem rövid, sem könnyû. 
Nem volt rövid, hiszen az elsô ötlettôl a meg-

valósulásig 17 év telt el. Nem volt könnyû,
mert a megszületés elôtt a Csipkerózsikából
ismert gonosz tündér, Demona is megjelent
hamvába halasztani a friss sarjat. Csak a „jó
tündéreken” múlt, hogy – ha kisebb-na-
gyobb születési rendellenességekkel is – de
mégis világra jöhetett ez a szakma által oly
régen várt törvény. Az akaraton, a szak-
értelmen kívül szükség volt szerencsére is,
hiszen a színházi világ csatlakozása és ér-
dekérvényesítô képessége nélkül kevés lett
volna a zenei szakma elhatározása. Tudjuk,
hogy nincs olyan törvény, amely mindenki
számára egyformán elônyös. De tudjuk azt
is, hogy ez volt a legnagyobb és legfon-
tosabb lépés abba az irányba, hogy ha-
zánkban is egyszer megvalósuljon az a fajta
állami támogatási rendszer, amely nem az
ismerettségi tôke, és egyéb nem szakmai
érdemek révén mûködik, de inkább azokat
a teljesítményalapú és mérhetô tevékeny-
ségeket fogja honorálni, amelyek meg-
teremthetik hazai zenekarainknak a még
magasabb színvonalú, a nemzetközi össze-
hasonlítást is kiálló minôségi munka irányá-
ba mozdító körülményeket. Remélhetô,
hogy a politika és a szûklátókörûség által
manipulált indulatok hamarosan elcsitul-
nak, és az érintettek inkább a törvénybôl
fakadó, nem kis elônyök kihasználására
fognak összpontosítani.

Ugyanakkor a sors kegyetlen fintora, hogy
– hovatovább színházi elôadások kísérôze-
nekarává süllyesztve – éppen az az együttes
nem élvezheti a törvénybôl fakadó elônyö-
ket, amely nem kis mértékben járult hozzá
a törvény megszületéséhez, és amelynek
percemberek által levezényelt tönkretételét
(„átpozícionálását”) néma csendben figye-
lik a nemzeti kincseink megôrzéséért is
felelôs politikusok, valamint a magyar zenei
közélet többsége, azok is, akiknek mûveit
örökítette meg az örökkévalóságnak, és
azok is, akik e zenekar révén jutottak ki a
világ nagy pódiumaira…

Popa Péter
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Széljegyzet 
az elôadó-mûvészeti
törvény margójára

„…Néked örök rend arany láncai

Fûzik egybe a világokat,

Mellyek mint szép egyesség lyányai

Ölelkezve járják táncokat.

Irígy daemon néhánynak kebelét

Nem marcongja mérges dárdával,

Hogy a sereg másik kedvesb felét

Hízlalja prédájával…”

(Kis János, 1792–1832)
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ZENEI KÖZÉLETÜNK

Az Oktatási és Kulturális Minisztérium

kulturális szakállamtitkára,

dr. Schneider Márta nagy lépésnek

tartja, hogy megszületett az elôadó-

mûvészeti törvény, s a kormányzat

többletforrásokat biztosít a kulturális

területnek. Bár a szabályozásról már

több pozitív visszajelzést kapott, azzal

is tisztában van, hogy a mûvészek

többsége  számára nem érthetô a

törvényi megfogalmazás. Ezért a tárca

a következô hetekben készít egy

füzetet, amely érthetôen elmagyaráz-

za a finanszírozási és munkajogi 

változásokat, s ezt eljuttatják minden

érintetthez. Márciusra pedig a mi-

nisztériumban megszületik az elôadó-

mûvészeti iroda, ahol nemcsak az

együttesek regisztációját kezelik,

hanem a személyes egyeztetésre is van

lehetôség.  

❙ Kapott már visszajelzéseket az elkészült
elôadó-mûvészeti törvényrôl?

Igen, egyértelmûen pozitív visszhangokat
hallottam, a szakma nagy része örömmel
üdvözölte a megszületett és elfogadott sza-
bályozást. Sôt, nemcsak a mûvészektôl, ha-
nem a kulturális élet más képviselôitôl is
kaptam ilyen visszajelzéseket. Mindez azt
mutatja, nagy szükség volt már a mûvészeti
területen erre az áttekintésre. Szinte min-
denki nagy fegyverténynek könyveli el,
hogy egy olyan szituációban, amikor a ter-
vezés még stabil, többségi kormányzat, mû-
ködô koalíció alatt kezdôdött el, az egyre
nehezebbé váló feltételek mellett is végig-
vittük a törvénytervezetet, és kisebbségi
kormányzás alatt is sikerült elfogadtatnunk.
A parlament hatvan százaléka igennel szava-
zott az elôadó-mûvészeti törvényre. Arról nem
is beszélve, hogy a szabályozásnak köszön-
hetôen az  állam – a gazdasági problémák
ellenére – komoly ágazati forrásokat, jelen-
tôs többletösszeget rendel erre a területre.  

❙ A zenekarvezetôk közül azonban
többen jelezték, nem tartják jónak, hogy
az eredeti tervekhez képest végül nem a
státuszos muzsikusok száma, hanem a
koncerten fellépô muzsikusok átlaga
adja a létszámot…

Ez is szakmai megegyezés volt. S úgy
véljük, nincs arra szükség, hogy egy-egy
zenekart mesterségesen felduzzasszanak,
csak azért, hogy nagyobb állami támogatást
vehessenek igénybe. Ebben a törvényben a
szakmai kereteket kellett meghatározni. 

❙ Néhányan a fizetô nézôszám megjele-
nését is aggályosnak tartották, éppen az
egyenlôtlen feltételek miatt…

A kritériumrendszer elemeinek ösztönzô
erôvel kellene bírniuk az együttesek szá-
mára. Hiszen nekünk az a célunk, hogy
minden elôadást minél többen lássanak,
halljanak. Nagyon fontos adat, hogy hányan
ülnek elôadásonként, koncertenként a né-

zôtéren, hiszen a mûvészeti együtteseknek
az is a feladatuk, hogy eljuttassák a pub-
likumhoz a mûveket.  

❙ A törvény több éves elôkészítés után
született meg. Mióta vesz részt ebben a
munkában?

Nagyon hosszú ideje. 1995 óta, amikor a
Fôvárosi Önkormányzat Kulturális és Ok-
tatási Fôpolgármester-helyettesi Irodájának
a vezetôje lettem, azóta az elôadó-mûvé-
szeti területtel foglalkozom. Én irányítottam
a törvény elôkészítését, hiszen ennek a sza-
bályozásnak nagyon sok elôképe felmerült
már. Jó ideje látszódott, nagy szükség lenne
erre, hiszen számos probléma, strukturális
gond adódott az elôadó-mûvészeti életben.
Ezért is hívtuk életre annak idején a
Táncmûvészeti Kerekasztalt… A konkrét
terveken pedig 2006 óta dolgozom. 

❙ Az egyeztetés során mely részek
okozták a legnagyobb vitát?

A zenei területen sokkal kevesebb problé-
ma merült fel, mint a színházi világban. Ami
engem is meglepett, az az volt, hogy
mekkora vitákat kavart az elôadó-mûvé-
szeti tanács felállítása.  S bár valóban fontos
grémium, vannak akik túlzott jelentôséget
tulajdonítanak neki. Emellett a munkajogi
részben akadt pro és kontra sok vita, de ez
érthetô is, hiszen a mûvészekre speciális
szabályozás vonatkozik, s a munkáltatók a
saját pozícióikat, jogosultságaikat szerették
volna erôsíteni, bôvíteni, a munkavállalók
pedig érthetô módon nagyobb egziszten-
ciális biztonságot, pluszjuttatásokat kíván-
tak elérni.  

❙ Sokakat nagyon zavar az a passzus is,
mely szerint, ha egy mûvésznek a szer-
zôdésben megszabott elôadásszáma fe-
lében nem tud feladatot adni a színház,
akkor elbocsáthatja…

Félreértették a mûvészek. Nem akarták
megérteni a szabályozás lényegét, és in-

ELÔADÓ–MÛVÉSZETI TÖRVÉNY

Törvényalkotók 
az elôadó-mûvészeti törvényrôl
Dr. Schneider Márta úgy véli, a kritériumrendszernek ösztönöznie kell 
az együtteseket

„Sikerült olyan törvényt készítenünk, amely lehetôséget ad finomhangolásra”
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kább érzelmi alapon közelítették meg a kér-
dést. Végig kell olvasni alaposan a jogsza-
bályokat, s kiderül, a törvény egyedülálló
juttatásokat ad a mûvészeknek, s fôként az
érdekeiket védi. 

❙ Számukra nehezen érthetô a törvény
nyelve, a jogszabályi megfogalmazás…

Nem is kell, hogy a mûvészek törvényt
olvasgassanak, az intézmények menedzs-
mentjének kell pontosan tudnia, hogy a tör-
vénnyel milyen lehetôségek nyíltak a szá-
mukra. Egyébként a finanszírozási és a
munkajogi változásokról készítünk egy
füzetet, amely közérthetôen elmagyarázza
az elôadó-mûvészeti törvény minden rész-
letét, s ezt eljuttatjuk a mûvészekhez, a
fenntartókhoz, hogy pontosan értsenek
mindent. Azért is nagyon lényeges, hogy mi
történik az idei esztendôben, hiszen ez a
következô évek finanszírozására is jelentôs
hatással lesz. Felajánljuk emellett a szemé-
lyes egyeztetés lehetôségét, hiszen a mi-
nisztériumon belül elôadó-mûvészeti irodát

hozunk létre. A törvény szerint ennek már
március 1-jétôl fel kell állnia. 

❙ Látható már az is, hogy hol kell majd
csiszolni a szabályozáson?

Azt nagyon jónak tartom, hogy sikerült
olyan törvényt készítenünk, amely lehetô-
séget ad finomhangolásra, hiszen az éves
költségvetési törvényben lehet a finomítási
arányokat beállítani. S nagyon jó, hogy a
nyilvántartási, besorolási adatok teljes rálá-
tást nyújtanak a területre. Évrôl évre követ-
hetô lesz, hogy melyik mûvészeti intéz-
ménynél, elôadó-mûvészeti ágnál,  mi a
helyzet, hol akadnak gondok. A „finom-
hangolás” kezdeményezôje az Elôadó-
mûvészeti Tanács lehet, s ha a grémiumnak
bármilyen kérdése van a területet illetôen,
azzal nyugodtan fordulhat az irodához. Ha
tehát azt jelzik például, hogy kevés a ma-
gyar zene külföldi promóciója, s ez prob-
lémát okoz, akkor a tanács a miniszter
számára javaslatokat tehet ezeknek a gon-
doknak a megoldására.

❙ Félszáznál több módosító indítvány ér-
kezett a törvényhez. Mi volt a véleménye
ezekrôl a javaslatokról? 

Végül majdnem kétszáz volt ezeknek a
száma, s akadt közöttük sok használható, a
törvényt pontosító módosítás, amit beépí-
tettünk a szövegbe. A nem elfogadható in-
dítványból is sokkal több volt. Mivel ezek, a
törvény koncepcióját kérdôjelezték meg,
nem építhettük be a törvénybe. 

❙ Akadnak együttesek, amelyek helyzetét
ez a törvény sem rendezi. Mi lesz a to-
vábbi sorsuk, milyen megoldási ötletei
vannak a minisztériumnak? 

A törvény a Magyar Rádió Zenei Együtte-
seinek állami támogatását nem érinti, de
tudomásom szerint finanszírozásuk ebben
az évben jelentôsen emelkedett, 1 milliárd
forintra.
A Magyar Állami Operaház Zenekara, a
Budapesti Filharmóniai Társaság Zenekara
finanszírozását is lehetôvé teszi a törvény.

R. Zs.
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ZENEI KÖZÉLETÜNK
ELÔADÓ–MÛVÉSZETI TÖRVÉNY

Az elôadómûvészeti törvény elôdjén, a

mûvészeti törvényen 2001-ben, nyolc

esztendôvel ezelôtt kezdett dolgozni

Dr. Gyimesi László, a Mûvészeti Szak-

szervezetek Szövetségének elnöke, a

Magyar Zenemûvészek és Táncmû-

vészek Szakszervezetének a fôtitkára

Az akkori elképzelések jelentôs része

megvalósult, bekerült a szabályozásba,

így végre átláthatóbb viszonyok te-

remtôdtek a mûvészeti terület finan-

szírozásában és a munkaügyi szabályo-

zásában is. A szakszervezeti vezetô

jelenleg is dolgozik a törvény végre-

hajtási rendeletein, s többek között

egy olyan szabályozáson, amely a

jövôben a próbajátékra és a próba-

éneklésre vonatkozik.    

❙ A mûvészeti törvény elsô változatát
már nyolc esztendôvel ezelôtt, 2001-ben
elkészítette. Mennyiben változott ahhoz
képest a most megszületett szabályozás?

Úgy vélem, hogy túlnyomórészt az, amit
akkor elképzeltünk és magam is elképzel-
tem, megvalósult. S ez a törvény nemcsak a
zenei, hanem a színházi, és a táncmûvészeti
terület számára is kialakított egy viszonylag
kiszámítható, normatív jellegû támogatási
rendszert. Ez ugyanis a mûvészeti területen
kulcskérdés. A törvény megszületésével az
állam az elôadómûvészet támogatásának
alkotmányos kötelezettségét törvényben
ismeri el. Akárcsak azt, hogy ez nagyon
fontos közfeladat, s ehhez garantáltan ren-
del jogi- és pénzeszközöket. Annak idején,
amikor az egészbe belekezdtünk, ez volt az
egyik alapvetô cél. Az is nagyon fontos cél
volt, hogy az állami támogatás mellett az
adókedvezmények körében további forrás
nyíljon a mûvészet támogatására. Aki támo-
gatja a zenei együtteseket speciális társasá-
gi adókedvezményben részesül, és ez min-
denképpen egy új, pluszbevételi forrás
lehet a zenekaroknak. Az együttes finan-

szírozása mellett az is nagyon lényeges,
hogy áttekinthetô és tervezhetô legyen a
zenekarok pénzügyi helyzete, s ebben is
segít a törvény. 

❙ A zenei szakma évek óta dolgozott
azon, hogy ehhez kidolgozza a krité-
riumrendszert.

Sok vita árán született meg a regisztrációs
rendszer, de ez már az eredeti, 2001-es
elképzelések között is szerepelt. Emellett
nagyon lényegesnek tartom, hogy a mûvész
jogállás terén is sikerült elôrébb jutnunk. A
nyolc évvel ezelôtti törvénytervezetben ez
még ebben a formában nem sikerült… De
nagyon jó, hogy most megszületett, hiszen
a mûvészek teljesen speciális körülmények
között dolgoznak. S arról se feledkezzünk
el, hogy a törvény elôzményének tekint-
hetô a 2005-ben született ekho-törvény,
hiszen ez a szabályozás a közteherviselés
meghatározó kérdéseiben, így az adózás és
társadalombiztosítási járulékfizetés terén
nagyon kedvezô szabályokat állapít meg a
mûvészek számára. 
Munkajogi tekintetben a zenekari területen a

Dr. Gyimesi László szerint a nyolc éves munka meghozta
gyümölcsét

„Tervezhetô költségvetés, speciális jogok 
a mûvészeknek”
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jelenleg még hatályos, a zenekari muzsiku-
sokra is kiterjedô közalkalmazotti szabá-
lyozás kedvezô jogi körülményeket alakított
ki, természetesen ebben a szakszervezet nem
kis szerepet játszott. A törvény alkotása során
fôleg arra kellett törekednünk, hogy ebbôl a
jó pozícióból ne veszítsünk. Ezt sikerült is
elérnünk az esetek döntô többségében, s az
óriási eredmény, hogy mindezek a szabályok
ma már nem egy rendelet, hanem egy
törvény kereteiben jelennek meg, már nem
csak a közalkalmazottakra, hanem valameny-
nyi mûvész munkavállalóra kiterjesztve.

❙ Azért akad még néhány igazán ked-
vezô szabályozás is a törvényben… 

A Munka Törvénykönyve 40 órás munka-
hetet határoz meg, s ez alól a mûvészek
sem kivételek. Nagy kérdés volt, hogy a
próbákkal, koncertekkel, azaz a szolgála-
tokkal hogyan lehet a napi nyolcórás mun-
kaidôt összehangolni. A mostani törvény
olyan alapelveket fogadott el, amelyek
szerint van munkahelyen eltöltendô és
munkahelyen kívül eltöltendô munkaidô. S
a munkaidô része lett a felkészülés, sôt még
a mennyiségét is meghatározta, átlagosan
napi két órában. Ennyit kell a mûvészeknek
elszámolni. Nagy változás, hiszen ezt eddig
a szabályozás nem ismerte el. A másik, szin-
tén lényeges elôrelépés, hogy a munkaidô
részének számítanak az elôkészítô és befe-
jezô feladatok. Tehát a mûvész nemcsak az
elôadás alatt dolgozik, hanem akkor is,
amikor sminkel, felveszi a jelmezét, majd a
produkciót követôen lemossa a festéket… S
mindez része a napi nyolc órának. De a
munkajog terén az is fontos, hogy sikerült
elérnünk, öt évnél tovább senkit sem lehet
határozott idejû szerzôdéssel foglalkoztatni.
Ha eléri ezt az idôt, akkor automatikusan
határozatlan idejû lesz a szerzôdése. Tehát
a munkaügyi kérdésekben is rendezetteb-
bek lettek a viszonyok.  Szintén jó az is,
hogyha egy mûvésztôl több éves munka

után válnak meg, akkor a határozott idejû
jogviszony esetében is jár végkielégítés.
Szintén nagyon lényeges, hogy a munka-
idôn kívül végzett, oktatói, szerzôi oltalom
alá esô tevékenységet a mûvésznek nem
kell bejelentenie, és ezt a munkáltató csak
akkor tilthatja meg, ha be tudja bizonyítani,
hogy pluszmunka veszélyezteti a zenekar
üzemszerû mûködését. Ezek egyébként
nagyon érzékeny pontok, hiszen különö-
sen a vidéki zenekarokban játszó mûvészek
jelentôs számban a zeneiskolában is taní-
tanak. Lényeges új szabály az is, hogy a
munkáltató elôtt megnyílik a lehetôség az
elôadásokon történô közremûködés külön
honorálására. Ez eddig számos vita forrása
volt. De a mûvészeti munkakörben fog-
lalkoztatottaknak biztosított öt nap pót-
szabadság is nagy eredmény. Számos
részszabály mellett a kollektív szerzôdések
szerepe is igen fontos, hiszen a munkahelyi
mûködés igazi részleteit ezeknek kell
szabályozniuk. 

❙ Ahogy nagy elôrelépés az is, hogy végre
az énekkarok, táncegyüttesek is átlátha-
tóbb viszonyok közé kerültek…

Igen, most ezeknél az együtteseknél is
tisztázva lettek a szolgálatszámok, a munka-
idô, s az egyéb lényeges munkajogi szabá-
lyok. Korábban ezen a területen ilyenek
jogszabályi szinten nem léteztek. Most dol-
gozunk éppen azon a végrehajtási ren-
deleten, amely többek között a zenekarok
regisztrációját szabályozza majd. De hadd
említsem meg, hogy azzal az önálló jogsza-
bállyal is foglalkozunk, amely a próbajá-
tékra és a próbaéneklésre vonatkozik majd.
Ez valószínûleg találkozik majd egy ren-
deletben a közalkalmazotti törvény módosí-
tásával keletkezett jogalkotási kötelezettség-
gel, amely a közalkalmazottak minôsítéshez
kapcsolódik. Ezt a jogalkotási alkalmat
szeretnénk arra is felhasználni, hogy meg-
szûnjön a próbajáték és a minôsítés, vagy

szintfelmérés egybemosása. Éles különbség
lesz a minôsítés és a próbajáték között, nem
csak eljárási, hanem elsôsorban jogi követ-
kezményei tekintetében. Azért is fontos,
hogy ennek meglegyen a jogi szabályozása,
mert meg kell elôzni azt, hogy egy minôsítés,
vagy meghallgatás olyan pánikreakciókat,
vagy esetenként túlkapásokat okozzanak,
amelyekkel sajnálatos módon nem egyszer
találkoztunk az elmúlt esztendôkben. 

❙ Még egy új elemmel is bôvült a legelsô el-
képzelés: az elôadó- mûvészeti tanáccsal.

Régóta jelentkezett arra is az igény, hogy az
állam és a mûvészeti élet képviselôi között
legyen olyan egyeztetô fórum, amely szak-
mai, jogi szempontból befolyásolja a dön-
téseket. Ezért született meg ez az intéz-
mény, amely szintén fontos jogosítványokat
kapott. 
A mûvészeti életnek semmilyen értelmezô
szabályrendszere nem volt eddig. Fontos új-
donság az, hogy a törvényt záró rendelke-
zések között 39 értelmezô szabályt állapít
meg, ez könnyebbé teszi a jogalkalmazást, s
ezekre a meghatározásokra mások is tud-
nak hivatkozni. Hiszen eddig sehol sem
volt leírva, hogy pontosan mi az a szimfo-
nikus zenekar, kamarazenekar, népi zene-
kar, bigband…. Nagyon sokan, sokat dol-
goztak, s vitatkoztak is, amíg ez a törvény
megszületett. Az pedig a következô hóna-
pokban, években fog kiderülni, mennyire
alkalmazható. Annak örülök, hogy jó szán-
dék vette körül mindenütt, a politikusok,
azok is, akik sok tekintetben nem támogat-
ták a törvénytervezetet, számos módosító
javaslattal járultak hozzá a javaslat jobbítá-
sához. Mindezt talán jelzi, hogy a Parlament
közel hatvan százalékos többséggel fogadta
el. Nem utolsósorban azt is sikerült vele
elérnünk, hogy a 2009-es esztendôben je-
lentôs anyagi többletet, fejlesztést hozott az
elôadómûvészeti területre, ami sajnos más
területen nem így történt… R. Zs.
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ZENEI KÖZÉLETÜNK
ELÔADÓ–MÛVÉSZETI TÖRVÉNY

Sólyom László köztársasági elnök is aláírta az eôadó-mûvészeti szervezetek támogatásáról és sajátos foglalkoz-

tatási szabályairól szóló, az Országgyûlés által 2008. december 8-án csaknem 60 százalékos többséggel elfo-

gadott törvényt. A törvény legtöbb rendelkezése 2009. március 1-jétôl lép hatályba. 

A 183. számú Magyar Közlönyben 2008. évi XCIX. számon kihirdetett törvény legtöbb rendelkezése azért lép

késôbb (2009. március 1. után) hatályba, mert még meg kell állapodni munkajogi kérdések részleteiben, mivel

a törvény e területen bevezeti az évad fogalmát, valamint szolgálat- és elôadásszámokat állapít meg.  

Az adókedvezmények ügye pedig Brüsszelbôl, az Európai Bizottságtól jóváhagyásra vár, így a kedvezmények

2010-tôl lesznek érvényesíthetôk. 
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Az elôadó-mûvészeti törvény egyik

legnagyobb pozitívumának tartja

Magi István, hogy kimondja, a hiva-

tásos elôadó-mûvészeti tevékenység

támogatása állami feladat. Ahogy

annak is nagyon örül, hogy a szabá-

lyozás fontos szerepet szán az

Elôadó-mûvészeti Tanácsnak, s ha

annak szakmai véleményével ellen-

tétes döntést hoz a miniszter, akkor

ezt meg kell indokolnia.  Magi István

eddig a regisztrációs munkacsoport

vezetôjeként vett részt a törvény

elôkészítésében, most pedig a

végrehajtási utasításon dolgozik.

Úgy véli, ez akkor lesz jó, ha emiatt

egyetlen értékes mûvészi munkát

végzô szervezet sem kerül törvé-

nyen kívülre.

❙ Mit tart a megszületett elôadó-mû-
vészeti törvény legnagyobb erényének? 

Azt, hogy a törvény kodifikált szövegének
megalkotásában a szakma delegált képvi-
selôi is részt vettek. Eddig ilyen még nem
történt. Nem arról volt szó, hogy bizonyos
érdekek csak az elkészült szöveg vélemé-
nyezése során kerültek elô, hanem ezek a
vélekedések már a munka során elhan-
gozhattak, így lehetôség volt az egyezte-
tésre, a szükséges kompromisszumok meg-
kötésére.  

❙ Hogyan lehetett a szakmai gondolko-
dást a törvény nyelvére lefordítani?

Az elôkészítô, három munkabizottságban a
szakma képviselôi mellett a kulturális tárca

közigazgatási szakemberek is dolgoztak,
ôk moderálták a munkát. Így nem került
papírra olyan szöveg, ami jogi nonszensz
lenne.  Azért is volt ez nagyon lényeges,
mert széles spektrumot érint a törvény, és
nem azonosak sem a szempontok, sem az
érdekek. Amikor aztán megszületett a
szöveg – ami ismét szakmai egyeztetésre
került –, akkor mindenki kereste benne a
saját javaslatait, pozícióit. Mivel a szakmai
vitákon is részt vettek a közigazgatási szak-
emberek, így azonnal meg tudták magya-
rázni, mit miért kellett adott esetben más-
képp megfogalmazni, hiszen egy törvény
nem mondhat ellent egy másiknak, olyan
erôs szabályozásoknak például, mint
államháztartási vagy az önkormányzati
törvény.

❙ Az sem tette egyszerûbbé az egyeztetést,
hogy volt, aki a munkaadók és volt, aki
a munkavállalók érdekeit igyekezett
képviselni…

Érdekes, hogy ebbôl a szempontból keve-
sebb konfliktus adódott, mint ahogy vár-
ható lett volna, hiszen a munkában az
érdekképviseleti szervek is részt vettek.
Nem is volt olyan kérdés, amelyben nem
született végül megegyezés.

❙ Volt, aki azt hiányolta, nem derül ki a
törvénybôl, hogy mit kell tennie azért,
hogy magasabb támogatást kapjon. 

A mûvészi minôség nem közigazgatási és
nem politikai kérdés. Nagyon nagy baj
lenne, ha ilyen jellegû határozatokkal minô-
sítenénk mûvészeti produktumokat. Azt
gondolom, hogy a mûvészi minôség kérdé-
sérôl szakmai fórumok hivatottak dönteni.
Éppen ezért a törvény nagyon érzékenyen
vigyázz arra, hogy a szakmai kérdésekrôl
ne dönthessenek közigazgatási vagy politi-
kai szempontok. Van azonban a törvény-
nek egy olyan része – éppen az Elôadó-
mûvészeti Tanács létrehozása –, amely
legitim szakmai fórumot teremt, s így a min-
denkori kulturális kormányzat számára biz-
tosítani tudja azokat az információkat, ame-
lyek a minôség kérdésérôl szólnak. A tárca
tehát nem marad információ nélkül a minô-
ség kérdésében. A törvénytôl közvetlenül
nem lesznek jobbak a koncertek. Ez csak a
mûvészeken múlik.

❙ A mûvészeti tanács életre hívásakor
azonban komoly harc várható…

Minden jelentôs kulturális területnek van-
nak szakmai szervezetei. Azt gondolom,
hogy az elôadó-mûvészet egy ilyen szerv
megteremtésével komoly pozíciókat nyert.
Eddig nem volt formalizálva, hogy a szak-
mai egyeztetésbe kit vont be és kit nem a
kormányzat. Most azonban egy olyan
szervezet jött létre, amelynek megkérde-
zése szakmai ügyekben kötelezô. Bár a ta-
nács nem vonhat el semmilyen jogkört a
döntéshozóktól, de közvetíteni tudja a mû-
vészi minôségre vonatkozó információkat is
számukra. Ennek a szervezetnek nagyon
hamar fel kell állnia, hiszen a jogosítványai
között többek között az is szerepel, hogy
javaslatot tesz a kultúráért felelôs miniszter-
nek a költségvetési elôirányzatok elosztá-
sára, arányaira. Miután a költségvetési ter-
vezés nyár elején már kezdôdik, így a
tanácsnak legkésôbb az év közepéig fel kell
állnia. Biztos vagyok benne – a törvény-
alkotás tapasztalatai alapján is –, hogy a
szakmai szervezetek képesek lesznek meg-
egyezni egymás között a mûvészeti tanács-
ba történô delegálásról. A tanácsnak van-
nak szakági kollégiumai, s ezek szakmai
részkérdésekkel is tudnak majd foglalkozni,
akár a finanszírozás, akár a munkajog terén.
A kollégiumban zajlik a részletes szakmai
vita, ennek eredménye kerül a tanács elé,
ahol már az összes mûvészeti ág képviselôi
tárgyalják meg mindezt egymás között.
Komoly lépésnek tartom, hogy a miniszter-
nek a döntéseit – amennyiben azok el-
térnek a tanács által javasolttól – ettôl kezd-
ve indokolnia kell. Nagyon erôs jogosítvány
ez.  

❙ Tehát ha közszolgálati szerzôdést köt
egy szervezettel, elôtte egyeztetni kell a
mûvészeti tanáccsal?

Így van. A döntéshozótól a törvényekben
elôírt jogát elvenni nem lehet. Ez a demok-
ráciában így van, még akkor is, ha a szakma
gyakran azt érzi, sorozatosan rossz dön-
tések születnek. De meg lehet teremteni
egy olyan folyamatot – még a vezetô-
választás kapcsán is – amely biztosítja a
szakmai szempontoknak a döntéshozók-
hoz történô eljuttatását, törvényes eszkö-
zökkel. Húsz éves közigazgatási múlttal
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Magi István fontosnak tartja, hogy végre szakmai 
szabályozás született

A hivatásos elôadó-mûvészeti tevékenység 
támogatása állami feladat
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mondhatom, a nyilvánosság nagyon ko-
moly tényezô. A törvény lényeges eleme,
hogy az elôadó-mûvészet állami kezelése
nem kétszereplôs játék. Nem csak a kultu-
rális kormányzat és a szervezetek szerepel-
nek benne, hanem ugyanilyen súllyal a
fenntartók is. S ezeknek a fenntartóknak a
döntô többsége önkormányzat. Ezt a tör-
vényt sikeresen végrehajtani az önkor-
mányzatok nélkül nem lehet. Hiszen az
egész törvény arról szól, hogy döntési jog-
gal a fenntartó rendelkezik.  Az állam pedig
– attól függôen, hogy a fenntartó milyen
döntéseket hoz - állami támogatásokat ren-
del hozzájuk. Ezért egy fenntartói döntés
nagy hatással lehet arra, hogy milyen
mértékben részesül a szervezet az állami
támogatásból… 

❙ Elvileg ez eddig is így volt.
Igen, de ennek nem voltak a gyakorlatban
mérhetô és elôre kiszámítható paraméterei.
Mostantól sokkal átláthatóbbakká válnak a
döntések következményei. A fenntartók
elemi érdeke, hogy a szakmai vélemények-
kel szembesüljenek, a törvény ezt is bizto-
sítja. Persze a mûvészeti élet sem vonhatja
ki magát az ország általános problémáiból.
De amennyiben a terület képes bizonyítani,
milyen fontos szerepet játszik az ország
életében, akkor különleges elbírálásra szá-
míthat. Ezt bizonyítja, hogy egy nagyon
nehéz gazdasági helyzetben olyan törvény
született, ami elôször mondja ki, hogy a
hivatásos elôadó-mûvészeti tevékenység

támogatása állami feladat. És még jelentôs
többlet költségvetési forrást is rendelt a
törvényhez. Ezzel a lehetôséggel élni kell.
Egyetlen intézmény sem fog persze emiatt
annyival jobb helyzetbe kerülni, hogy a
problémái megszûnjenek. De a törvény
lehetôséget ad rá, hogy ha jól dolgoznak, és
megfelelôen használják ki a törvény adta
lehetôségeket, ne kelljen visszalépniük. Le-
hetôsége nyílik arra, hogy olyan intézmé-
nyek, amelyek eddig indokolatlanul keve-
sebb támogatást kaptak, jobb helyzetbe
kerüljenek, és mindez ne menjen eleve
mások rovására. A szabályozás persze mini-
mumkövetelményeket is felállít, s aki azt
nem teljesíti, nem fog bekerülni a rend-
szerbe, vagy az általa megcélzott kategóriá-
ba. Azt gondolom, hogy mindez mennyisé-
gileg és minôségileg is jobb munkára kell,
hogy ösztönözze az elôadó-mûvészeti
szervezeteket. 

❙ A minôsítés hatása számomra még
mindig kérdéses…

A rendszernek három fontos szereplôje
van: az állam, az önkormányzat és a mûvé-
szeti szervezet. S ha megnézi az ember a
mutatókat, látszik, hogy azonos nagyságú
településen dolgozó, azonos feladatkörû
intézmények teljesítménye között óriási el-
térés van. Ennek pedig már a negyedik
nagyon fontos, ha nem a legfontosabb
szereplô, a közönség a haszonélvezôje
vagy a kárvallottja. A közönséget meg kell
szerezni, meg kell tartani, sôt, számát

folyamatosan növelni kell. Ez a mûvészeti
szervezetek egyik legnehezebb feladata. 

❙ A végrehajtási utasítás milyen részein
dolgoznak?

A törvényben több felhatalmazás van arra
vonatkozóan, hogy milyen végrehajtási
utasításokat, kormány- és miniszteri rende-
leteket kell megalkotni. Ezek elkészíté-
sének határideje idôben eltér egymástól.
Most annak a rendeletnek a megalkotása a
legelsô, amely a nyilvántartásba vétellel, a
besorolással kapcsolatos, hiszen a törvény
március elsején életbe lép, s a 2010-es költ-
ségvetési kondíciók kialakításához erre
már szükség van. Mindez azért nehéz, mert
konkrét, részletes szakmai feltételrendsze-
rekrôl kell dönteni, ami teljes körû szakmai
átgondolást igényel. Akkor jó a végrehaj-
tási utasítás, ha értékes mûvészi munkát
végzô szervezetek nem kerülnek emiatt a
törvényen kívülre. Az is fontos, hogy jobb
és intenzívebb munkára ösztönözze az
együtteseket. Nem lehet egy feltételrend-
szert a leggyengébb teljesítményhez igazí-
tani. S aki nem kerül be az áhított kate-
góriába, annak lesz egy éve arra, hogy
javítson a paraméterein. A zenekarok ese-
tében egyébként is speciális a helyzet.
Finanszírozásuk konkrétumairól évente
külön miniszteri rendelet rendelkezik, így
évente lehetôség van arra, hogy szükség
esetén a követelményszinteket korrigálják.

R. Zs. 
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❙ A parlamentben többször hangot adott
annak, hogy elégedetlen az elôadó-
mûvészeti törvénnyel…

Mindenre vevô vagyok, amivel nem tudok
vitatkozni, vagy aminél nem tudok jobbat
kitalálni. De már a törvény preambulumá-

val is sok a problémám. Miért csak az euró-
pai kultúra értékeit említi, és miért nem az
egyetemes kultúráét?  S bár azt állítja, a glo-
balizáció és a tömegkultúra káros hatásaival
szemben védi a kultúrát, ennek a jeleit nem
látom a szabályozásban. Akkor tenné való-
ban ezt, ha minden kereskedelmi csatorná-
nak úgy módosítanák a sugárzási feltételeit
a médiatörvényben, hogy kötelezô lenne
számukra hetente koncertet, színházi elô-
adást élôben közvetítetni. S bár a kisebbsé-
gi, etnikai kultúra védelme szerepel a szö-
vegben, nem találom a magyar többségi
kultúráét… A törvény elsô verzióját több

kollégának elküldtem, s ôk is erôsen hiá-
nyolták, hogy a nemzeti kultúra fenntartása,
védelme nincs benne.  De hogy emellett
konkrétumokat is említsek, miért hosszab-
bítható meg öt évre az elôadó-mûvészeti
szervezettel (értsd színházzal, zenekarral) a
közszolgálati szerzôdés, hol van az a tétel,
amely kiköti, hogy csak abban az esetben
tehetô ez meg, ha az illetô szervezet bemu-
tatta elôre az erre az idôszakra szóló teljes
mûsorrendet, költségvetést. A mûvészeti
törvényben szerepel az Elôadó-mûvészeti
Tanács, mint véleményezô, döntés-elôké-
szítô testület. E testület mûködése esetén,

Gulyás Dénes országgyûlési képviselô az elôadó-mûvészeti
törvényrôl

„a kisebbségi, etnikai kultúra védelme szerepel 
a szövegben, nem találom a magyar többségi
kultúráét…”
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kétféle olyan hatását érzek, amelyet nem
tartok jónak. Óhatatlanul, kimondva ki-
mondatlanul úgy érzem, a mûvészeti tanács
„ízlésrendôrséggé” is válhat, s uniformizál-
hatja ezt a területet. S nem azt mondom,
hogy ez egyértelmûen rossz irány, hiszen
valószínûleg rangos mûvészek lesznek tag-
jai a grémiumnak, de legalább ugyanannyi,
szintén rangos mûvész nem fog benne
helyet kapni… A színházakban, zeneka-
rokban mûködô Mûvészeti Tanácsokkal
sem értek egyet igazán, mert lehetôséget
adhatnak, a felelôs döntés felelôsségének
elmismásolására.  

❙ A tanácsot én inkább fékrendszernek
érzem a politikai akarattal szemben…

Valóban az lenne, ha a törvény nem felté-
teles módban fogalmazna, s nem azt mon-
daná, hogy a miniszter figyelembe veheti,
annak alapján dönthet… Ha, tegyük fel, a
tanács kétharmadánál többen javasolnak
valamit egyöntetûen a miniszternek, akkor
azt el kell fogadnia. Legyen köteles telje-
síteni. Ne mondhasson mást, mint a tanács,
hiszen ha ez tényleg irányadó testület,
akkor legyen kötelezô, amit mond. Ebben
az esetben valóban regulátori szerepkört
töltene be. Az egyéb rendelkezésekkel is

akad gondom. „Fizetô nézôszám azon ma-
gánszemélyek száma számít, akik belépôt
vesznek”. Ha egy bank vásárolja meg a
jegyeket, akkor az általa küldött emberek
már nem fizetônézôk? Az opera definíciója
például nem sorolja fel sem a karmestert,
sem az ügyelôt. Azt javasoltam, hogy ke-
rüljön bele a szövegbe az is: minden olyan
közremûködô, akit a rendezô szükséges-
nek tart. De hiába adtam be módosító indít-
ványként, nem vették figyelembe… Ha
ilyen hibákat találni benne, akkor mit gon-
doljak a törvény egészérôl? A legnagyobb
botrányt pedig az a pont kavarta, hogyha
valakinek a munkaszerzôdésben megállapí-
tott elôadásszámának legalább a felében
nem tud feladatot biztosítani a mûvészeti
intézmény – mert megváltozott a koncepció-
ja –, akkor attól meg lehet válni…  S bár so-
kan tiltakoztak ellene, ez a pont is változat-
lan maradt… Nem inkább olyan darabokat
kellene mûsorra tûzni, amelyek a társulat
tagjai között kioszthatók? S egyébként is, ki
dönti el, hogy beleillik-e a koncepcióba? S
ez hogyan vonatkozik a zenekarokra, hi-
szen karmesterekrôl is szó van… Ahogy
annak is természetesnek kellene lennie,
hogy az, aki felmegy a színpadra, külön dí-
jazásban részesül. Ne feltételes mód rendel-

kezzen errôl. Kérdés persze az is, mi lesz a
Rádiózenekarral, a MÁV Szimfonikusokkal,
a Danubiával vagy a Filharmóniai Társaság-
gal. A meghallgatáson felvetettem azt is,
hogy a minisztériumban külön létre kellene
hozni egy olyan osztályt, amely ezekkel a
zenekarokkal foglalkozik… Elszomorító-
nak tartom a helyzetet. A társadalom meg-
tartó ereje a kultúrája, az anyanyelve, az ok-
tatása. Ha ezeket a legkisebb sérelem is éri,
akkor ez a seb alapjaiban támadja a társa-
dalom fennmaradását, reprodukáló képes-
ségét. Továbbra is az a meggyôzôdésem,
hogy jobban együtt kellett volna gondol-
kodnunk a kultúra ma betöltött szerepérôl.
Érdeklôdéssel várom egyébként, hogy a
képzômûvészeti szervezetek mikor jelent-
keznek, hogy nekik is kell egy törvény. S
hol az irodalom, hol vannak az írók? Az a
baj, hogy nem érzem azt a törekvést, hogy a
társadalom legmélyebb rétegéig le akarnák
pumpálni azt az erôt, amit a kultúra jelent.
Olyan oktatási és kulturális stratégiát kell
kialakítani, ami nem enged nem részt venni
a mûvészeti életben. Olyan társadalmi
közhangulat kell létrehozni, hogy mindenki
a mindennapjai elengedhetetlen részének
tartsa a kultúrát. 

R. Zs

12 XVI. ÉVFOLYAM 1. SZÁM

ZENEI KÖZÉLETÜNK
ELÔADÓ–MÛVÉSZETI TÖRVÉNY

Az elôadómûvészeti törvény végrehajtási utasításának megfogalmazásában is

részt vesz Victor Máté, a Magyar Zenei Tanács elnöke. 

Bár nem teljesen elégedett a szabályozás végsô változatával, úgy véli, örven-

detes, hogy végre egy törvényben helyet kapott a zene szó is. Annak is örül,

hogy sikerült belevetetni a szabályozásba a nagyobb létszámú népi koncert-

zenekart és a jazz-bigbandet is. Ahogy azt is fontosnak tartja, hogy a törvénnyel

olyan munkajogi rendelkezések is születtek, amelyek tisztázzák, és végre

megfelelô módon szabályozzák a mûvészek speciális munkaidô-beosztását. 

Szakmai vélemények 
az elôadó-mûvészeti törvényrôl
Victor Máté mûfajilag is nyitottnak tartja a törvényt

„Kizárja a lobbizást, erôszakoskodást, ügyeskedést”
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❙ Úgy hallottam, Ön is kissé csodálkoz-
va olvasta a törvény elfogadott, végsô
verzióját… 

Tudomásul kell vennem, hogy sokan dol-
goznak egy törvény megszületésénél, s
mindig van, aki utoljára nyúl bele a for-
málódó szövegbe. Persze az, aki egy
korábbi fázisban elfogadtatott egy gondo-
latot a többi partnerrel, s késôbb azt látja,
hogy az teljesen – akár ellenkezôjére –
megváltozott, eléggé meglepôdik. Az elsô
pillanatban én is dühös voltam. De be kel-
lett látnom, hogy az utolsó szót a parla-
menti frakciók mondják ki, s minden párt-
nak megvannak a maga külön „privát”
szakértôi és személyes szakmai kapcso-
latai. Így néhány ponton felülírták – az
egyébként széles szakmai fórumokon elfo-
gadtatott, kidolgozott – javaslatainkat. A
lényeg azonban az, hogy született egy
törvény, ami nagyon sok mindent szabá-
lyoz, olyan dolgokat is, amelyek eddig
önkényes döntések nyomán dôltek el. Az
új szabályozás mostantól több ponton
kizárja a szubjektivitást, a személyes kap-
csolatokat, a lobbizást, az ügyeskedést és
az erôszakoskodást. Ha csak egyet is lép-
tünk ebbe az irányba, az már nagy ered-
mény. Végre van egy törvény, ami a zene-
mûvészet egy területét szabályozza. Óriási
dolog az, hogy egyáltalán a „zene” szó,
szerepel egy törvényben.  

❙ Milyen visszhangjai vannak az elfo-
gadott törvénynek?

Egyelôre még semmit sem hallottam. Úgy
érzem, mostanra már mindenki belefáradt
a folyamatos változások figyelemmel kísé-
résébe, s kevesen tanulmányozták az elfo-
gadott, végsô verziót. Azért arról se feled-
kezzünk el, hogy egy muzsikus számára az
ilyen jogi szövegezés olvasása pokoli
kínokat jelent… 

❙ Melyek azok a pontok, amelyekben
nem sikerült érvényesítenie az elkép-
zeléseit?

Ami nekem nagyon fáj, az az, hogy nem
sikerült teljesen tisztán keresztülvinnünk
azt a törekvésünket – ami abszolút szak-
mai igény –, hogy a zenekarok, énekkarok
legkedvezôbb, legjobban támogatott kate-
góriába való besorolásának egyik feltétele
az legyen, hogy állandó összeállításban
mûködjenek. Hogy az együttes létszámát a
minimum egy éves vagy tartós szerzôdés-
ben, folyamatosan foglalkoztatott mu-
zsikusok adják. Ez a meghatározás arra
módosult, hogy a koncerteken közremû-
ködô zenészek átlagos száma… Persze

részben esztétikai vita az, hogy egy
zenekar minôségét mennyiben határozza
meg, hogy ugyanazok ülnek egymás mel-
lett estérôl-estére, akik az évek, évtizedek
alatt összecsiszolódtak, vagy olyan társu-
latról van szó, amelyben a legkiválóbb
muzsikusok játszanak, de csak akkor
találkoznak elôször. Mindkettô hozhat
akár jó eredményt is. Mi azonban abból
indultunk ki, hogy egy zenei együttes
hosszú távú mûködésében fontos minôsé-
gi garancia az összeszokottság, tehát az
állandó felállás. Ezt szerettük volna
érvényesíteni a törvény szövegében. Nem
sikerült… A másik, ami bizonytalanságot
szül bennem, hogy a fizetô nézôszám
befolyásolja a majdani támogatást. S itt
nagyon különbözôek a feltételek, aszerint,
hogy mekkora a város, a koncertterem…
Mindez nem teszi egyenlô helyzetûvé az
együtteseket, s ezt a törvényben nehéz
lenne cizellálni. Itt is érzek tehát egy
gyenge pontot, de ez sem a mi ötletünk
volt. Persze elfogadom, hogy a logika azt
kívánja, ha közpénzbôl mûködtetünk egy
együttest, akkor annak legyen közönsége
is. Úgy látom azonban, hogy ez a jelenlegi
megoldás nem teljesen igazságos. Meg-
nyugtatásul viszont mondhatom, hogy az
állami támogatásnak csak kis hányadát
befolyásolja a nézôszám. A végrehajtási
rendeletben, ami éppen most alakul, azért
van még lehetôség a fizetônézô-szám
kvótája terén olyan számban megegyezni,
ami igazságosabb és teljesíthetôbb irányba
tereli az alkalmazást. 

❙ Mi okozza a legtöbb gondot a végre-
hajtási utasítás szövegezésében?

Éppen ezeknek a feltételeknek a konkrét
megfogalmazása. A törvény csak azt írja
elô, hogy mely szempontokat kell figye-
lembe venni a regisztrációnál, valamint a
támogatások elosztásánál. De hogy konk-
rét részleteiben ezt hogyan alkalmazzák,
hogy mit várnak el számszerû mutatókban
az együttesektôl, az a végrehajtási utasítás-
ban szerepel csak. Ezek meghatározását
talán még némileg befolyásolhatjuk. A re-
gisztrációra vonatkozó végleges verzió
egyébként februárban meg kell, hogy szü-
lessen.  

❙ Mint a könnyûzenei mûfaj elkö-
telezettjének, nem hiányzik Önnek ez a
terület a törvénybôl? 

De hiszen lehetôségként benne van. Az
például kifejezetten a mi javaslatunk, az én
egyik vesszôparipám volt – és sikerült is
elfogadtatnunk –, hogy a törvény szabá-

lyozása alá tartozzanak a népi koncert-
zenekarok és a bigbandek is. Persze csak,
ha a szigorú, mindenkire érvényes krité-
riumoknak megfelelnek. Mûfajilag tehát
ezirányban nyitott a törvény, s ennek szük-
ségességét nem is vitatta senki az egyez-
tetések során. De azért a legfôbb pozití-
vumnak azt tartom, hogy sikerült szakmai
és számszerûsített kritériumokat felállítani,
amelyek szabályozzák a támogatás el-
oszlását. A keretösszeg mértékébe ugyan
nem tudunk beleszólni, azt a Parlament
szavazza meg évenként a költségvetési
törvényben. Viszont az elosztási arányok-
ba mostantól személyes kifogások alapján
nem lehet beleszólni. Ami szintén nagyon
fontos, hogy temérdek olyan munkajogi
rendelkezés is született, amely tisztázza
ezeknek az együtteseknek az egészen
speciális mûködési formáját. A mûvészek
ugyanis – még ha napi nyolc órában dol-
goznak is – azt egészen más idôbeosztás-
ban teszik, s ezt figyelembe is veszi a
törvény. Úgy érzem, rendkívüli ked-
vezményeket sikerült kiharcolni számukra.
Például; hogy nem lehet öt évnél hosszabb
ideig határozott idejû szerzôdésekkel
foglalkoztatni egy színészt. Azt meghalad-
va határozatlan idejûre kell módosítani a
szerzôdését. Ez komoly szakszervezeti
diadal, akárcsak az, hogy a szokásos
végkielégítésen túl még – jobb esetben –
akár egy évnyi pluszjövedelmet kap, ha
netán felmentik státuszából. 

❙ Mikor lesznek érzékelhetôk a törvény
hiányosságai?

Már a regisztráció során biztos, hogy
felmerül majd jónéhány probléma. Az ûr-
lapok kitöltése gondot fog okozni. Meg
kell érteni, tanulni mindenkinek ezeket az
új szabályokat. Biztos, hogy lesznek felfor-
dulások. A támogatás elosztása viszont
egyszerû lesz, hiszen a beérkezô adatok
alapján könnyû lesz kiszámítani az
összeget, ami jár.  Mindenesetre kell egy-
két év hozzá, amíg mindenki kiismeri a
rendszert, s igyekszik – akár még a mûvé-
szeti programjával is – ehhez alkal-
mazkodni. Ez az alkalmazkodás nem lesz
ellenünkre, hiszen fontos ügyként szorgal-
maztuk, hogy szempontként szerepeljen
az ifjúsági hangversenyek száma, a kortárs
magyar mûvek bemutatása. S ha emiatt –
önzô anyagi érdekbôl – valamelyik zene-
kar több ifjúsági koncertet fog adni, több
új magyar mûvet fog játszani, afölött nem
fogunk bánkódni. 

R. Zs. 
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„Amikor elôször felmerült az ötlet, hogy a
terület átláthatóbbá tétele miatt a film-
törvény után  színházi törvény is szülessen,
kollégáimmal együtt magam is igyekeztem
mindent megtenni azért, hogy ez  a szabá-
lyozás a mûvészeti élet lehetô legszélesebb
spektrumát fogja át, s a színház mellett a
zene és a tánc mûfajára is vonatkozzon.
Szerencsénk volt, hiszen a színházi szakma
erôs érdekérvényesítô képessége is sokat
segített abban, hogy ezt a kezdeményezést
sikerre vihessük. 
Bár a törvény csak részben vonatkozik a
Nemzeti Filharmonikus Zenekarra és Ének-
karra, hiszen mi a központi költségvetés
része vagyunk, nagyon örülök, hogy végre
megszületett. Ez ugyanis egy olyan, irány-
és mértékadó törvény, amely alapfogal-
makat definiál. Eddig csak a közalkalmazot-
takról szóló szabályozásból vonatkozott a
zenészekre néhány paragrafus, de az
messze nem foglalkozott ilyen mélységben
a munkaügyi és az egyéb kérdésekkel.
Most már Magyarországon hivatalosan
elôadó-mûvészeti intézményt csak ezeknek
a szabályoknak a betartásával lehet létre-
hozni és mûködtetni. Végre törvény kezeli,
honorálja azt a rendkívüli munkaidô-be-
osztást is, amely alapján a mûvészek hivatá-
sukat végzik – s ami eddig munkaügyi
szempontból sem mindig volt értelmez-
hetô. 
A munkaügyi rész szövegezésében magam
is részt vettem, s úgy vélem, az eddigi, sok-
sok bizonytalansághoz képest sokkal tisz-
tábban fogalmazza meg a mûvészek és a
munkáltatóik közötti helyzeteket. 

Nagyon jónak tartom azt is, hogy a törvény
állami garanciát tartalmaz, elismeri az
elôadó-mûvészettel szembeni kötelezettsé-
geit. Jelenleg a törvény végrehajtási utasítá-
sain dolgozunk, ugyanis már 2009. március
1-jétôl életbe lép, bár igazán az elôadó-
mûvészeti törvény a 2010-es esztendôtôl
érezteti hatásait.
Nagyon örülök, hogy a parlament elfogad-
ta a törvényt, de el kell mondjam azt is, a
zenei szakma döbbenettel figyelte, hogy
ez a szakmai törvény hogyan vált külön-
bözô politikai játszmák játékszerévé…
Már csak amiatt is felháborodtunk ezen,
mert bár a színházi szabályozást érintô
kérdésekben sok volt a vita, a zenei
területen mindig szakmai kereteken belül
maradtunk, s közgyûlésünk, a Szimfonikus
Zenekarok Szövetségének közgyûlése a
Zene és Táncmûvészek Szakszervezetével
együtt  egyhangúan elfogadta a törvényter-
vezetet. Ez is azt jelzi, hogy a zenész szak-
ma egy-két kivételtôl eltekintve egységes. A
továbbiakban is közösen gondolkodunk a
szabályozáson, hiszen legközelebbi köz-
gyûlésünk legfôbb napirendi pontja éppen
az elôadó-mûvészeti törvény egyes parag-
rafusainak gyakorlati megvalósításával
foglalkozik. 
S persze már most is látom, hogy a szabá-
lyozásban mindenképpen akadnak csiszo-
landó részek. Amiatt is, mert a szakmai
szervezet által megszavazott szöveghez
képest változott a végsô verzió, s a jövô-
ben még nagy vitákat fog generálni a lét-
szám kérdése, valamint az elôadó-mû-
vészeti szervezetek teljesítménynek a
mérése…  Egyébként nemzetközi tapasz-
talataim birtokában azt mondhatom, hogy
Németországban létszám szerint történik a
támogatások elosztása, de például Nagy-
Britanniában és az Egyesült Államokban ez
az adat egyáltalán nem számít… A zenekari
szövetség többek között a fôállásban fog-
lalkoztatottak létszámához kötötte volna a
pénzelosztást, ezt azonban az egyeztetések
utolsó etapjában bizonyos erôk megakadá-
lyozták…

Mindenesetre, ha már egy-két esztendeje
mûködik a szabályozás, akkor ezekre a
problémás pontokra vissza lehet térni. Ezért
is rendkívül fontos, hogy a sokéves küz-
delem után végre megszületett az elôadó-
mûvészeti törvény, mert így van mit tö-
kéletesíteni, ráadásul a kulturális területen
felfedezhetô kaotikus állapotoknak is véget
vet. 
Annak pedig kimondottan örülök – a
Nemzeti Énekkart is fenntartó szervezet fô-
igazgatójaként – hogy végre az énekkarok
speciális munkavégzését, belsô struktúráját
is törvény szabályozza, hiszen eddig ezen a
területen kiszámíthatatlan viszonyok között
kellett dolgozni. Most sokkal átláthatóbbá
váltak a feladatok, s persze az együttesek
finanszírozása is.  
Szintén külföldi tapasztalataim alapján
mondhatom, úttörô dolgot hajtottunk végre
a mûvészetre vonatkozó szabályozás el-
készítésével és elfogadtatásával. Európában
ugyanis ilyen szabályozás sehol máshol
nem létezik, mi hívtunk elôször életre
elôadó-mûvészeti törvényt. Nagy-Britan-
niában nincs ilyen, s bár Romániában két
évvel ezelôtt készült a mûvészeti életre
vonatkozó törvény, ott ezt nem elôzte meg
ilyen széleskörû szakmai vita, s az a szabá-
lyozás messze nem ölel fel ilyen széles
spektrumot, mint a miénk. Ráadásul a köz-
alkalmazottak maximum bérét szabályozza,
míg nálunk a törvény a minimumot határoz-
za meg…Finnországban találni hasonlót, de
az fôként a zenei oktatásra vonatkozik. Bár
Dániában akad zenei törvény, nem szabá-
lyozza az együttesek mûködését. 
A nálunk megszületett törvény egyik leg-
fôbb erénye, hogy elôkészítését valóban a
legszélesebb szakmai kör végezte. Aki most
azt mondja, hogy nem volt alkalma elmon-
dani a véleményét, valótlant állít… Hét esz-
tendôs munka hozta meg tavaly december-
ben a gyümölcsét, hiszen Dr. Gyimesi
László 2001 óta dolgozott azon, hogy
megszülessen egy mûvészeti törvény… 

R. Zs. 
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Kovács Géza, a Nemzeti Filharmonikus Zenekar, Énekkar 
és Kottatár fôigazgatója

„A zenei szakma döbbenettel figyelte, 
hogy ez a szakmai törvény hogyan vált különbözô
politikai játszmák játékszerévé…”
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Természetesen az elôadó-mûvészeti tör-
vény megszületését én is csak üdvözölni
tudom, hiszen kiszámíthatóbbá teszi az
együttesek pénzügyi finanszírozását. Ösz-
tönzi a fenntartót támogatási színvonalának
megtartására, ill. emelésére. Rendezi a
munkaügyi kapcsolatokat, figyelembe véve
a speciális igényeket.

Azonban problémának tartom, hogy nem
sikerült teljesen úgy elfogadtatni a törvényt,
ahogy a szakma az egyeztetésen ezt
jóváhagyta. Jobban örültem volna, ha nem
a pódiumon lévô zenészek átlagos létszá-
ma, hanem a fôállásban lévô, tehát a státu-
szos muzsikusok száma számít az együttes
létszámának. Már csak amiatt is, mert így
egy elôzô évadi átlaglétszám képezi a
következô évadra szóló támogatás alapját,
pedig lehet hogy akkor a létszám már
sokkal nagyobb, esetleg kisebb lesz.
Az adott város nagysága határozza meg azt
is, hogy hány hangversenyre akad érdek-
lôdô, s persze a koncertterem nagysága is
nagyon fontos. S ezek a számok mind-mind
nagy hatással lesznek a támogatás nagysá-
gára. Ahogy az is kérdéses, hogy egy olyan
együttesnél, amely színházi szolgálatokat is
ellát, egy operett vagy egy musical kísérete is
ugyanolyan koncertnek számít-e, mint egy

nagyzenekari hangverseny? A koncertren-
dezés a zenekar számára tetemes költ-
ségekkel jár (terembérlet vagy -fenntartás,
jogdíjak, gázsik, propaganda, szállítás stb.),
míg a színházi elôadásnál ezek a költségek
nem merülnek fel a zenekar számára. 
Arra késztetik az együtteseket, hogy a
meglevô pénzbôl minél több hangversenyt
rendezzenek. Ez, ha nem lép túl ésszerû
határokat, általában elfogadható szempont,
de csupán mennyiségi, nem ösztönöz a
több és alaposabb próbára, elmélyült mû-
helymunkára, egyszóval nincs a támogatás-
nak minôségi feltétele.  
Ugyanakkor az ifjúsági elôadások és a
kortárs mûvek elôadásának ösztönzése
nagyon fontos és lényegi tartalmi igény.       
Bízom azért abban, hogy ezeket a prob-
lémás pontokat majd részben orvosolja a
törvény most készülô végrehajtási ren-
delete. R. Zs.  
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Szabó Péter, a Miskolci Szimfonikus Zenekar igazgatója: 

„Arra vagyunk késztetve, hogy minél több 
koncertet rendezzünk”

„Nagyon jónak tartom, hogy megszületett a
törvény, s valóban hasznos, hogy ez a
szabályozás a kulturális érték mellé pénzt is
rendel. Ez örvendetes, ráadásul, ha az adott
együttes teljesíti a kritériumrendszerben
foglaltakat, akkor tervezhetôvé válik az is,
hogy mekkora támogatásra számíthat. Ez
eddig nem volt így, s együttesünk számára,
amely az állami támogatást illetôen évrôl
évre bizonytalanságban élt, nagyon nagy
segítséget jelent. Természetesen emellett
akad néhány olyan pont is, amelyben úgy

vélem, nem született megnyugtató meg-
oldás. Problémának tartom például azt,
hogy bár a szabályozás alapelvként
leszögezi, a kulturális érték mellé pénzt ren-
del, de eközben a kritériumrendszerbe az is
beletartozik, hogy olyan együttesek kerül-
hetnek csak az I. kategóriába, amelyek
hosszú távú közszolgálati megállapodást
kötöttek valamely önkormányzattal. Ez
azért is jelent gondot, mert nem könnyû
olyan önkormányzatot találni, amely haj-
landó erre pénzt áldozni. Az önkormányza-
tok számára ugyanis még a néhány milliós
támogatás is komoly kiadást jelent, éppen
ezért nem lehet elôre tudni, hogy például
egy polgármesterváltást követôen ismét
megkötik-e ezeket a szerzôdéseket. Ha
pedig ezzel a zenekar nem rendelkezik,
hiába teljesíti jól a többi kritériumot, akkor

is egy kategóriával lejjebb kerülhetünk,
jóllehet kultúrateremtô tevékenységünk mit
sem változik. Sajnálom, hogy kikerült a
törvénybôl, hogy a létszám terén az számít-
son, hányan vannak munkaviszonyban. Ez
ugyanis foglalkoztatáspolitikai szempont-
ból sem lényegtelen, s mindegyik álláshely
mögött családokat találni. A mostani
meghatározás: a koncerten játszó muzsiku-
sok átlaglétszáma azért is állít például ben-
nünket furcsa helyzet elé, mert az egyik nap
olyan hangversenyt adunk, amelyen 70-en
muzsikálnak, másnap pedig két kisma-
makoncertet, amelyen csupán 10-10-en ját-
szanak. Így a három hangverseny átlaga, 30
fô lesz… Köztudott, hogy a muzsikusok
játékára jó hatással van a kamarázás, ráadá-
sul ez a nagyzenekari játékot is javítja.
Ugyanakkor nagyon sikeresek az óvodai

Lendvai György, a MÁV Szimfonikus Zenekar igazgatója

„Átláthatóbb viszonyokat teremt a kulturális
életben. Sajnálom, hogy kikerült a törvénybôl,
hogy a létszám terén az számítson, hányan van-
nak munkaviszonyban.”
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koncertjeink is, a gyerekek hétvégeken már
a szüleiket is hozzák magukkal, hogy
komolyzenét hallgassanak. Ha csak emiatt
minden évben öt gyereknek lesz kedve
hangversenyre járni, akik elhozzák család-
tagjaikat is, akkor máris születôben van egy
új törzsközönség…A mostani szabályozás-
sal viszont arra ösztönzik a zenekarokat,
hogy inkább minél nagyobb létszámú
darabokat tûzzenek mûsorra… 

De gondolom minderrôl úgy is lesz még
vita a jövôben, hiszen kérdés például a kon-
certszámnál, hogy egyenrangú lesz-e egy
színházi opera-elôadás egy hangver-
sennyel, vagy egy MÜPÁ-ban megtartott
teltházas gálaest, egy kerületi mûvelôdési
házban tartott koncerttel… 
A munkakörülményekre vonatkozó passzu-
sokkal is akad némi gondom, hiszen a
szabadság kiadásában és a hiányzások

megoldásában ezek a paragrafusok sem
segítenek…
Ezek azonban csak apróságok, egy részüket
valószínûleg a végrehajtási utasításban is
lehet már orvosolni. A lényeg, hogy meg-
született az elôadó-mûvészeti törvény, s
tényleg átláthatóbb viszonyokat teremt a
kulturális életben.”    

R. Zs.
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Elôre kell bocsátanom, hogy a törvény egé-
szérôl nem tudok és nem is akarok vé-
leményt formálni, megjegyzéseimet mind-
összesen a zenemûvészet jövôjéért való
aggódásom diktálja.

Úgy vélem, ennek a törvénynek egyszer és
mindenkorra a következô dolgokat kellett
volna meghatároznia: mi a játéktér, mik a
játék feltételei és szabályai, kik vesznek-
vehetnek ebben részt, mik a „díjak” és mik
az esetleges következmények abban az
esetben, ha valaki nem teljesít megfelelô-
képpen.
Emellett, az államnak, mint törvényalkotó-
nak ebben az esetben is fontos feladata kel-
lett volna legyen, hogy önmagát is kontrol-
lálja. Azaz, meghatározza azt a határt
ameddig törvényalkotó feladatot lát el, és
azon túl – mint jól mûködô államhoz illik –
a törvény betartásáért, betartatásáért felelôs.

Szerintem ez az elôadó-mûvészeti törvény –
legalábbis annak a zenemûvészetet érintô
része – egyik kritériumnak sem felel igazán
meg.

A törvényalkotó elôször is egyáltalán nem
korlátozza magát. Azzal, hogy nagyon sok
alapvetô kérdést nem tisztáz, és miniszteri
rendeletben kíván a késôbbiekben szabá-
lyozni, mintegy fenntartja magának a jogot,
hogy „menet közben” hozzon meg döntése-
ket, alakítson szabályokat, rúgjon fel belsô
arányokat, a mindenkori adott helyzetnek
megfelelôen, akkor már a szakma részérôl
természetesen nem ellenôrizhetô módon.
Persze ne legyünk teljesen igazságtalanok!
Mi az, hogy szakma? Hogyan jöhetett volna
létre egy mindenki számára elfogadható
törvény, amikor a törvényalkotónak nem
volt megfelelô tárgyalópartnere? Amikor
nem EGY, egységes tárgyaló partnerrel ült
szemben, kik a szakma egészét és tel-
jességét képviselték volna, hanem külön-
bözô lobby-csoportokkal tárgyalt, kik egy-
némelyike még arra is rá tudta venni, hogy
több éves egyeztetési folyamat után, a vég-
szavazás elôtt egy héttel, fontos és alapvetô
mondatok kikerüljenek, illetve átírásra
kerüljenek a törvény szövegében!  Ne felejt-
sük el, ez a törvény úgy született meg, hogy
a szakma két legmeghatározóbb személyi-
sége az egyeztetés során nem volt hajlandó
egy asztalhoz ülni! Az egymással szemben
álló, egymással rivalizáló szakmai érdek-
csoportok pedig mást sem tettek, mint
egymás pozícióját gyengíteni igyekezték.
Hogy aztán ez a törvény nemcsak ennek a
két szereplônek a státuszát és mozgásterét
határozza meg, hanem mindenkiét? Az már
a többiek problémája! Miért nem ren-
delkeztek erôsebb érdekérvényesítô képes-
séggel?

És hogy mi a problémám a törvény jogi és
anyagi kereteivel? Be kell, valljam, én na-
gyon egyszerû gondolkodású ember va-
gyok. Engem leginkább az érdekelt volna,
hogy ez a szabályozás lehetôséget ad-e
nekem – egy nem budapesti szimfonikus
zenekar vezetôjének – arra, hogy a reám
bízott mûvészeti közösség szakmai fejlôdé-
sét, illetve az ahhoz szükséges feltételeket
megteremtsem. Magyarul, hogy a muzsiku-
saim fizetését feljebb tornásszam! Ugyanis
most az ötödét keresik annak, mint a két
vezetô zenekar tagjai, és úgy vélem, ötször
nem rosszabbak náluk. Én nem a pénzt
akarom természetesen, hanem a lehetô-
séget! Hiszen kell, hogy lelkesíteni tudjam
ôket valamivel, hogy azt mondjam, ha job-
ban játszanak, ez a fizetésükön is tükrözôd-
ni fog! S szeretném, ha azt látnánk, milyen
feltételeket kell teljesítenünk ahhoz, hogy
elérjük azt az anyagi szintet. Úgy érzem
azonban, senkinek sem áll érdekében,
hogy erre egyértelmû választ adjon. Pedig
még az is jobb lenne, ha azt felelnék, mind-
egy, hogy mit csináltok, semmiképp sem
lesz több a pénzetek…

Egyszóval, nem érzem, hogy ezzel a tör-
vénnyel boldognak kellene lennem, ami
azért is fájdalmas, mert véleményem szerint
kevés az esély arra, hogy öt-tíz éven belül
ismét a Parlament elé kerüljön egy, a zene-
mûvészet belsô viszonyaira kiható szabá-
lyozás, így hát egy ideig biztosan minden
marad a régiben. Sajnos! Vagy hála Isten-
nek?

R. Zs.

Hamar Zsolt, a Pannon Filharmonikusok 
zeneigazgatója

„Nem érzem azt, hogy ezzel a törvénnyel 
boldognak kellene lennem!”
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❙ Elég sok próbajátékot írtak ki az utóbbi
idôben. Cserélôdik a zenekar?

Folyamatosan, amelynek több oka is van: a
nyugdíjazás, sok idôs kollégától kellett
elbúcsúznunk az elmúlt években és a fiata-
lodás. Magyarországon jelentôs a szakmánk
elnôiesedése, amelynek a pedagógusi
pályához hasonlóan elsôsorban egziszten-
ciális okai vannak. A fiatal hölgyek közül
sokan mennek gyesre, sokszor évekig fel-
váltva kell a helyettesítését megoldani
valakinek. Szóló I. kürt próbajátékot is hir-
dettünk, a rezesek csapatába keresünk épp
egy „vezetô mûvészt” aki új lendületet ad
ennek a szólamnak.

❙ Milyen tapasztalataik vannak az eddi-
gi próbajátékok jelentkezôirôl?

Változóak. A szakmai kérdések megítélése
Hamar Zsolt zeneigazgató jogosultsága, de
mint muzsikus igazgató, én is látom, hogy a
fiatalok kevésbé felkészültek a pályára,
mint néhány évvel ezelôtt. Próbajáté-
kainknál sajnos problémát jelent a „vidé-

kiség”, hiszen nincs annyi „hakni lehetô-
sége” egy profi muzsikusnak, mint Bu-
dapesten, a fiatalok pedig minél hamarabb
érvényesülni szeretnének. Ugyanakkor
minden alkalommal megtaláltuk azt az egy
muzsikust, akit vártunk. Bujtor Balázs, elsô
koncertmesterünk a megmondhatója, hogy
a Pannon Filharmonikusok olyan csapat,
ahova igazán érdemes tartozni. A nehézsé-
gek orvoslására a Pécsi Tudományegyetem
Zenemûvészeti Intézetével közvetlen kap-
csolatban állunk, és az egyetemista nö-
vendékek – a kredites képzés részeként –
folyamatos lehetôséget kapnak a zenekar-
ban, így a gyakorlati munka során elsa-
játítják a zenekari muzsikálás kritériumait.

❙ Önök is részt vettek a Mezzo Opera-
versenyben. Milyennek ítéli meg prog-
ramsorozatot, s Ön szerint mit kellene
megváltoztatni a következô megméret-
tetésen? 

Mi nem pusztán részt vettünk az esemé-
nyen, hanem a Pannon Filharmonikusok
alapító zeneszakmai partnere és rezidens
zenekara a versenynek. Ezt fontosnak tar-
tom megjegyezni, mert a zenekar teljes
felületével (vezetés, menedzsment, mûvé-
szek) részt vett, s vesz a verseny és fesztivál
rendezésében. A verseny különlegessége,
innovációja három pontban fogható meg.
Egyrészt példátlan összefogásról és nem-
zetközi együttmûködésrôl van szó. A verseny
nem azt jelenti, hogy a jelentkezô énekesek
elutaznak egy városba, ahol a zsûri meg-
hallgatja ôket, majd kiosztják a díjakat.
Ebben a versenyben öt ország operaházá-
nak vezetése, társulata, öt fiatal rendezô, öt
darab is versenyzett, ezeknek a mûveknek
a versenyszerepeit kellett az énekesi kvali-
tásokat vizsgáló elôdöntôn és a színészi
képességeket felmérô középdöntôn átjutott
mûvészeknek eljátszaniuk. Másrészt a ren-
dezôk feladata olyan operaelôadások létre-
hozása volt, amelyek a televízió képernyôin

keresztül is érdekesek a nézôknek, az éne-
kesek színészi tehetségét is megmutatják,
így megteremtik az operajátszás egy XXI.
századi módját, és ezzel a mûfaj jövôjének
lehetôségét. Korszakalkotó tehát ez a mun-
ka. Harmadrészt a MEZZO Televízió sze-
repvállalása teszi egyedivé a versenyt. A te-
levízió 39 országban fogható, és Európában
a komolyzenei élet egyfajta „védjegye” is,
hiszen ebben a televízióban szigorú mi-
nôség-ellenôrzés után kerülhet adásba bár-
milyen produkció. Mivel a tv semmilyen
kereskedelmi tevékenységet nem folytat –
nincsenek reklámok, értékesített mûsoridô
keret és mûsorkészítés sem –, különösen
nagy jelentôséggel bír a minôségi garanciá-
ja, illetve az a tény, hogy az elsô projekt,
amely mellé partnerként odaáll, egy ma-
gyarországi kezdeményezésû projekt. A
megmérettetés számos szakmai pontja apró
korrekcióra szorul, a legjelentôsebb válto-
zást azonban a produkció kommuniká-
ciójában kell elérni: megváltoztatni a ma-
gyarországi sajtó és a magyar kultúrpolitika,
valamint mecenatúra hozzáállását. Kevés
hasonlóan nagyszabású, innovatív, gaz-
dasági alapokon és nem állami kezdemé-
nyezésen nyugvó projekt alakult a rend-
szerváltás óta hazánkban. Illene a
szakmának és a sajtónak mindezt felismer-
nie, és méltó helyén kezelnie.

❙ Vár emellett az együttesre még egy kü-
lönleges operaverseny az idei eszten-
dôben… Meséljen ennek a részleteirôl!

Az Operália megrendezése Pécs városának
fontos esemény az életében, hiszen a zenés
színház sajnos nem képviselteti magát kel-
lôképpen a városban. Emiatt nem is
„csupán” az énekverseny zajlik majd a
városban a színház falain belül, hanem ter-
veink szerint az OPERA mûfaja költözik el
Pécsre. A zenekar kapta meg a rendezés
jogát a városban, és Plácido Domingo ma-
gyarországi ügynökségén keresztül az
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„Egy olyan csapat,
ahová igazán érdemes
tartozni”
A Pannon Filharmonikusok az EKF-re és jubileumi
ünnepségsorozatra készülnek  

Izgalmas az idei esztendô a Pannon

Filharmonikus Zenekar életében,

hiszen a napokban jár le a koncert-

teremre beadandó pályázat

határideje, s a következô szezonjuk

második fele már a 2010-es Pécs

Európa Kulturális Fôvárosa pro-

jektre esik. De ezt még megelôzi egy

szintén rendhagyó feladat, hiszen

nyáron a városban rendezett, 

Plácido Domingo Énekversenynek

szintén az együttes lesz a közremû-

ködôje. Az év különlegességeirôl és

a zenekar további terveirôl Horváth

Zsolt zenekari igazgató számolt be.  
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Operálián korábban nyertes énekesek, és
maga az opera világa lesz tetten érhetô az
utcákon, köztereken, szabadtéri helyszíne-
ken,  kivetítôkön, beszélgetéseken, közös
énekléseken. Igazi spanyol „Fiesta” hangu-
latot kívánunk varázsolni a városba, amely
a spanyol kulturális hagyományokban
gyökerezik. Nem véletlenül egy érdekes sa-
rokpontja az úgynevezett zarzuela énekek
elôadása a versenynek. Ne feledjük, Pécs
mediterrán város, amelybôl csak egy van
Magyarországon!

❙ Milyen koncerteket, vendégmûvészeket
emelne ki az évad hátralévô részébôl? 

A hagyományos mûfajban elsôsorban azo-
kat a hangversenyeinket, amelyek éppen
Budapesten, a Mûvészetek Palotájában is
hallhatóak lesznek, hiszen az EKF támo-
gatásának köszönhetôen olyan kiváló
nemzetközi mûvészeket tudtunk meghívni,
akikkel mindig öröm dolgozni. A teljesség
igénye nélkül Sharon Kam klarinétmûvész,
Howard Griffith karmester, Xavier de
Maistre hárfamûvész, Radovan Vlatkovic
kürt szólista és pécsi születésû büszke-
ségünk, Várdai István csellista nevét emel-
ném ki. A közönség tavasszal olyan ritkasá-
gokat hallhat, mint Stravinsky Le sacre du
printemps címû mûve, amelyet az Amadin-
da Ütôegyüttessel közösen állítunk szín-
padra. Az egyedi hangversenyeink közül
kiemelném cross-over produkcióinkat,
amelyek szimfonikus zenekari és könnyû-
zenei csemegék. A tavalyi, Fekete Kovács
Kornéllal adott, nagysikerû KlasszJazz kon-
certünk után az UniCum Laude Ének-
együttessel és az After Crying együttessel
muzsikálunk Pécsett, illetve június 21-én, a
Zene Ünnepén ismét a jazz és a szimfonikus
zene világába kalauzoljuk a közönséget.

❙ A következô szezon második fele már
az EKF-re esik. Milyen különlegessé-
gekkel készülnek?

Már idén tavasszal befejezôdik egy EKF-
program által életre hívott együttmûködé-
sünk az eszéki kórusokkal, amelynek
keretében Davor Bobic, horvát kortárs
zeneszerzô mûvének ôsbemutatójára kerül
sor Pécsett és Horvátországban több he-
lyen. A Pécsi Püspökség 1000 éves jubi-
leumának tiszteletére augusztusban Mahler
Ezrek szimfóniája lesz hallható 1000 elôadó
közremûködésében a Pécsi Bazilika elôtti
Dóm téren. 2010 tavasza a zenekar 200 éves
jubileumi ünnepségsorozatának és a kultu-
rális fôvárosi évnek kezdete egyben, amely-
re sok érdekes programot tervezünk, de
ezek még nem publikusak. Kiváló vendég-

mûvészeket várunk a „Világsztárok Pécsett”
sorozatunkba 2010. tavaszán is. Az új
kezdeményezéseket 2010. ôszére tervez-
zük, amikor a pécsi hangversenytermet
átadják.

❙ Rendhagyó és egyben példamutató
kezdeményezésük a KULTurista bérlet.
Hogyan született?

A pécsi és dél-dunántúli kulturális intézmé-
nyek, szolgáltatók össze kívánják hangolni
kínálataikat annak érdekében, hogy ne
megosszuk, hanem összefogjuk közönsé-
geinket. A Pannon Filharmonikusok mindig
is fogékony volt az együttmûködésekre, az
eredeti ötletet továbbfejlesztve olyan
széleskörû bérlet bevezetését indította el a
Dél-dunátúli Kulturális Ipari Klaszter össze-
fogásában, amely tényleg példa nélküli
Magyarországon. A KULTurista bérlet mint-
egy modellezi a kulturális ipar mûködését,
hiszen az emberek a legritkább esetben
érdeklôdnek pusztán egy-egy kulturális
szolgáltatás iránt. A bérlet segít az újdonsá-
gok befogadásában, változatosságával
olyan fogyasztókat is megszólít, akik egy-
egy mûfaj iránt nem túl elkötelezettek,
ugyanakkor a kulturális szolgáltatók is be
tudnak „mutatkozni” egymás közönsé-
gének. A KULTurista tartalmaz nagyzene-
kari és kamarahangversenyeket, színházi
elôadásokat, felnôtt bábszínházi elôadást,
mozielôadást, kiállításra belépôt, szakem-
berrel kísért kulturális túrákat Pécs városá-
ban. A bérlet internetes fejlesztés alatt áll,
hogy mindez az interaktivitást igénylô kul-
turális fogyasztást a modern technika
eszközével lehessen mûködtetni.

❙ Mûvészeti vezetôjük két éves szerzôdést
kapott a zürichi operaházba, s ekkor a
Tensi Tours „Tapsoljon Hamar Zsoltnak
Zürichben” nevû utazást szervezett. Itt
ki volt az ötletgazda, s mennyire volt
népszerû ez a szokatlan túra?

A zenekar tagja a fent említett kulturális ipari
klaszternek, de tagja a Magyar-Horvát Ke-
reskedelmi és Iparkamarának is. Hogy jön ez
ide? A lényege, hogy „kulturális ipari” te-
vékenységet kívánunk végezni, ez a metó-
dus vezérli a munkánk menedzsmenti részét.
Nagyon egyszerûen és sematikusan: a zene-
igazgató és a muzsikusok feladata minôségi
„terméket” létrehozni. Az enyém mindehhez
megfelelô erôforrások biztosítása, illetve
eladni a szabadidô piacán. Ehhez a kulturális
ipar szereplôivel, így a turisztikai vállalkozá-
sokkal is együttmûködünk, hiszen Pécs a
kultúrára, többek között a kulturális turiz-
musra kívánja építeni jövôjét. A külföldön

rendkívül népszerû, de a magyarországi
ilyen jellegû bel- és külföldi turizmus még
nem elterjedt – sajnos az említett út sem
valósult meg végül – de meggyôzôdésem,
hogy a multinacionális cégek által alkalma-
zott „igényteremtô” marketing a mi mûfa-
junkban is megállja a helyét. Régi kifejezés-
sel élve a „közönségnevelés”, valójában az
igényteremtés az emberekben, az aktivitás
felébresztése a kulturális fogyasztásban az,
ami a feladatunk nekünk, és a kultúra min-
den szereplôjének.

❙ Milyen zenekari igazgatói feladatok
várnak Önre az idei esztendôben?

A korábbi céljaink mit sem változtak. A mi-
nôség maximális megtartása mellett a kö-
zönségréteg minél szélesebb körû elérése
és ellátása a célom, amelyhez minden esz-
közt meg kell találnom: a szükséges anyagi
kereteket, az infrastrukurális fejlôdési lehe-
tôségeket, a bemutatkozási lehetôségeket
bel- és külföldön egyaránt. Az EKF Nagy-
követeként a zenekar számos külföldi
meghívásnak tesz eleget az elkövetkezô
években, immár abban a felsôkategóriás
körben, ahova öt évvel ezelôtt pozícionál-
tuk magunkat. E pozíció megtartása és a
lehetôségek minél szélesebb kihasználása
elsôdleges. Napjaink gazdasági helyze-
tében a fenntartó és a szponzorok nehéz
helyzete nem szabad, hogy érdemben
szûkítse a zenemûvészet lehetôségeit. Nem
adom fel a regionális zenekar létrehozásá-
nak célját nem kizárólag szolgáltatási szin-
ten – ma is az egész régió zenei szolgáltatói
vagyunk – hanem fenntartói szinten is.
Ezen kell dolgoznom.

❙ Közeledve 2010-hez, sikerült több tá-
mogatót szerezniük?  

Folyamatosan növekszik támogatóink
száma, ezt kevéssé 2010-nek, mint a mögöt-
tünk álló munkának, és annak a referenciá-
nak köszönhetjük, amit a zenekar neve ma
jelent. Bárhová „bekopogunk” az ország
bármely pontján, a Pannon Filharmoniku-
sok neve ismerôsen cseng, és pozitív attitû-
döt vált ki minden gazdasági szereplôben:
egy állami fenntartású intézmény, amely az
adófizetôk pénzét úgy költi el, hogy értéket
teremt, érdemeket ér el, és nem állandóan
panaszkodik. A támogatóknak mindez
nagyon szimpatikus, azonban az a mérték,
amely egy szimfonikus zenekar életében
megérezhetô, nagyon nehezen biztosítható.
Rengeteg munkát igényel, hogy egy-egy
projekt esetében megszerezhetô legyen
annyi támogatás, amelyet a zenekar költ-
ségvetése „megérez”. De úgy tudom,
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Európában sehol nem haladja meg a költ-
ségvetések 10%-át a szponzorációs bevétel
e területen. Sajnos, ez alól mi sem vagyunk
kivételek…

❙ „Minôség. Innováció. Pannon Filhar-
monikusok”- szintén érdekes szlogen…
Bár úgy vélem, ez nem elsôsorban a
közönségnek, inkább a támogatóknak
szól…

Elsôsorban a támogatóknak és fenntartók-
nak, azonban a közönség sem volt közöm-
bös az új szlogent illetôen. Kiegészítve a
szlogent a bevezetô kampány képi elemei-
vel és üzeneteivel olyan koherens kommu-
nikációt valósítottunk meg, amely a teljes
környezetünkben értô és tetszést kiváltó
eredményt hozott. A képi világ tükrözi azt
az újdonságkeresô attitûdöt, amely szak-
mailag az együttest jellemzi, ugyanakkor azt
a minôségi igényt is, amelybôl nem
engedünk. Amit tehát nyújtani tudunk min-
denkinek, azok a garantáltan minôségigé-
nyes zenei programok, amelyek nélkülözik

a komolyzenét sokszor beárnyékoló „unal-
mas”, „porlepte” asszociációkat, hiszen az
innovatív kezdeményezéseink új színben
tüntetik fel ezt a mûfajt. 

❙ „Minden további nélkül kijelenthetô,
hogy a Hamar Zsolt vezette zenekar jó
úton jár.” – vélekedett Molnár Szabolcs
Magyar Rádió Online-n. Mi ennek az
útnak a következô állomása, s milyen-
nek látják a végállomását?

Nincs végállomása. Egy olyan úthoz ha-
sonlítanám, amely egy elképzelt város irá-
nyába tart. Az oda vezetô úton, amely egy
„akadályversenyhez” hasonlítható, vannak
pihenôállomások, mint részcélok, ezek kö-
zött pedig kaptatók és könnyebb szaka-
szok. Az utasok azonban mindig cserélôd-
nek, ki- és beszállnak, az újak megismerik
az út irányát, és csatlakoznak a többiekhez.
Így tudom csak elképzelni a folyamatos
igény fenntartását a minôségre, akár évtize-
deken keresztül. Ez a zenekar nem csak a
mának él, a jövônek kívánja fenntartani a

komolyzene szeretetét. A következô állo-
más a nemzetközi megmérettetés Pécsett
2010-ben, és külföldön egyaránt.

❙ Tervez már 2011 utánra is?                  
Természetesen igen, de sokat segítene a ter-
vezésben, ha a hangversenyterem építése
megkezdôdne, és tisztázódnának a mû-
ködtetés körülményei. A zenekar épp a
2010-es, kulturális fôvárosi évet követô
2011-ben ünnepli 200 éves jubileumát,
amely után egy új „évszázad” kezdôdik
Pécs szimfonikus zenekari muzsikájában.
Ez éppen egybeesik Pécs város kulturális
alapon elképzelt életének kezdetével,
hiszen a fôvárosi év célja, hogy ennek az
alapjait megteremtse. Fontos tehát e kez-
dés, a 2011-es folytatás, hiszen hosszan
meghatározó lehet az azt következô esz-
tendôkre. A 2011-et követô évekre szóló
tervezésem tehát elsôsorban Pécs város
komplex zenei életére vonatkoznak, amely-
nek meghatározó eleme lesz az új hang-
versenyterem. R. Zs
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❙ Számos próbajátékot hirdettek meg az
utóbbi idôben. Teljesen átalakul a ze-
nekar?

A próbajátékoknak nincs köze az átala-
kuláshoz. 2007-ben kezdôdött egy folya-
mat, amikor is a zenekar anyagi mélypont-
hoz érkezett, s nem volt más lehetôségünk,
mint a létszámot csökkenteni. Olyan tervet
kellett készítenünk, ami a végsô létszámot
79 státuszban határozza meg. Nagyon
hosszú és komoly viták árán végül kon-
szenzusra jutottunk a zenekari tanáccsal és
a szakszervezettel. A MÁV – figyelembe vé-
ve, hogy a zenekar minden tôle telhetôt meg-
tett a költségek csökkentése érdekében –,
50 millió forinttal megemelte a támogatás
mértékét. Emellett pedig három évre szóló
szerzôdést kötöttünk, amely évrôl-évre 10
millió Ft-tal növekszik. A 14 fôs létszám-
leépítést sikerült úgy megoldani, hogy
fôként nyugdíjasokat kellett „csak” elbocsá-

tanunk. Egyébként mivel a létszám-
csökkentés már évek óta Damoklész kard-
jaként lebegett az együttes feje felett, az
elôzô vezetés tudatosan hagyott is álláshe-
lyeken nyugdíjas kollégákat. Tôlük megvál-
ni is nagyon szomorú, de legalább aktív
korú muzsikusoktól nem kellett elbúcsúz-
nunk. Ennek a folyamatnak vagyunk most a
végén, s ez év végére kell elérnünk a ki-
tûzött létszámot. A mostani próbajátékok
azonban függetlenek ettôl. Kiírásuk távozó
nyugdíjas kollégák helyére történik, vagy
olyan tag helyére, aki tartósan van távol a
zenekartól (Gyes, külföldi tartózkodás stb.) 

❙ Úgy hallom, új mûvészeti vezetôjük,
Kollár Imre rendszeresen tart meghall-
gatásokat is...

Meghallgatásokról nincs igazán szó. Csu-
pán arról, hogy rendszeresen tart szólam-
próbákat, s ha úgy ítéli meg, akkor pul-

Kényszerû változások 
a MÁV Szimfonikusoknál
Új tagok, különleges vendégek, jobb hangversenyek

Új muzsikusokkal egészül ki a MÁV

Szimfonikusok együttese, és a

tavaly kinevezett mûvészeti

vezetôjük, Kollár Imre a zenekaron

belüli meghallgatásokkal kívánja

még jobbá tenni az együttes telje-

sítményét. Lendvai György bízik

abban, hogy ez az átalakulás gyor-

san lezajlik, és ismét nyugalom lesz

az együttesben. A zenekari igazgató

emellett beszámolt arról is, milyen

különlegességeket tartalmaz 

számukra az idei szezon, hiszen 

Miklósa Erikával, Irvin Hoffmannal,

Vásáry Tamással és Varnus Xavérrel

is koncerteznek. 
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tonként, illetve egyénileg meghallgatja a
szólamokat. Ez valóban új helyzet az
együttes számára, hiszen húsz évig egyetlen
karmester keze alatt dolgoztak. Az új mû-
vészeti vezetô pedig új elképzelésekkel
kezd mindennek neki. Egyébként zenekari
igazgatóként én magam is ezt várom el a
mûvészeti vezetôtôl… De az biztos, hogy
ez a zenészek számára is nehéz helyzet,
hiszen évek óta nem volt ilyenben részük. A
történethez tartozik azonban az is, hogy
emiatt még senki sem került utcára. A
Zenekari Tanács, Szólamvezetôi Testület és
a Mûvészeti Bizottság kidolgozott egy rend-
szert arra vonatkozólag, mi legyen az eljárás
akkor, ha valakinek Kollár Imre elégedetlen
a teljesítményével. Nagyon fontosnak
tartjuk ugyanis mindketten, hogy mindenki
kapjon esélyt teljesítményének javítására,
ha azzal problémák vannak. De az is
érthetô, hogy ez a helyzet rossz hangulatot
kelt az együttesben. Mindenesetre bízom
abban, hogy ez a folyamat lezajlik ebben a
szezonban, s így már tényleg egy nyugod-
tabb, jobb évad tud elkezdôdni.  

❙ A kritikák jobb koncertekrôl számolnak
be…

Úgy vélem, ez azért elsôsorban annak
köszönhetô, hogy nagy átlagban a tagok
sokkal többet gyakorolnak, mint korábban.

A zenekarban pedig sokan örülnek annak,
hogy elindult egy másfajta munka.   

❙ Izgalmas koncerteket tartogat a MÁV
Szimfonikusok számára a szezon hát-
ralévô része is…

Valóban nagyon jó évadunk van, nem is
tudom, mit kellene elsôsorban kiemelnem,
hiszen vagy az elôadók vagy a mûsor miatt
érdekesek a hangversenyek. Január végén
Vásáry Tamás játszik a zenekarral, Takács-
Nagy Gábor – zenekarunk elsô vendégkar-
mestere – is dirigálja az együttest, ô Simon
Izabellával és Várjon Dénessel ad közös
koncertet. Ismét vendégünk lesz Irwin
Hoffman. Az Egyesült Államokból érkezô
dirigens korábban a Chicagói Szimfonikus
Zenekar vezetô karmestere volt, mielôtt
Solti György elfoglalta ezt a pozíciót. De
Solti mellett is állandó karmester maradt a
zenekarnál. Budapesti vendégszereplése
nagyon sikeres volt, ezért örömmel hívtuk
meg ôt újra. A hangverseny vendégszólistá-
ja, a lánya, Deborah Hoffmann, aki az
amerikai hárfások „first ladyje”: a Manhattan
Zenemûvészeti Fôiskola professzora, 1986
óta a Metropolitan Opera zenekarának
szólóhárfása, több nemzetközi verseny
díjnyertese. Emellett lesz egy koncertünk
Miklósa Erikával, amelyen Dolhai Attila is
fellép. Varnus Xavérral szintén adunk hang-

versenyt még a szezonban, akárcsak Peré-
nyi Miklóssal és Stuller Gyulával, akik a
Takács-Nagy Gábor által dirigált koncerten
lépnek fel a Mûvészetek Palotájában..

❙ S mi a helyzet a külföldi fellépésekkel?
Sajnos a világban zajló gazdasági folyama-
toknak köszönhetôen a turnék száma tavaly
radikálisan csökkent, mondhatni havonta
mondtak vissza már biztosnak tûnô ven-
dégszerepléseket.  Ezért nem is merek
mondani semmit a jövôre vonatkozólag,
több ügynökséggel folynak a tárgyalások. A
jövô évadban a Zeneakadémiai sorozatain-
kat az Operett Színházban tartjuk meg, és
azt remélem, sikerül úgy együttmûköd-
nünk, hogy a jövôben közös produkciókra
is sor kerülhet. Nagyon bízom abban, hogy
rendben lesznek a dolgok, hiszen az elô-
adó-mûvészeti törvény garantálja az anyagi
részt. Idén szeptembertôl fizetésemelést
adhattunk végre a kollégáknak, decem-
beren pedig év végi jutalmat. Emellett
szponzori támogatás révén egy kitûnô hár-
fát vásárolhattunk. Nemrég Kollár Imre és
Sütô András harsonamûvészünk a kortárs
magyar zenemûvek bemutatása terén kife-
jtett, kiemelkedô tevékenységért  ARTISJUS
díjban részesült. Hátha ez valóban egy
felfelé szálló ág… 

R. Zs. 
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❙ Amikor legutoljára beszéltünk, épp egy
húszfôs létszámleépítésen volt túl az
együttes. Hogy boldogulnak azóta, kifi-
zetôdôbb volt-e ezt az utat választani,
gyakran alkalmaznak-e kisegítôket?

Válság sújtotta napjainkban a Duna Szim-
fonikus Zenekar – hasonlóan sok magyar
szimfonikus zenekarhoz – rendkívül nehéz
idôszakot él át.
Nagyon kevés választja el helyzetünket
attól, hogy ne válságos állapotról beszéljek.
Ha ebbôl a mélységbôl elemzem a helyze-
tet, és bízom benne, hogy van kiút, akkor
azokat a pozitív dolgokat kell kiemelnem,
amik együttesünket továbblendíthetik és
alapot adhatnak arra, hogy bizakodva épít-
sük a jövônket. Fenntartónk, a Duna Palota
támogatása évrôl évre csökkent, ez volt a fô
ok, ami miatt több mint két éve az utolsó
létszámleépítésnél fôként nyugdíjasoknak
és fiatal, rendkívül tehetséges friss diplomá-
soknak nem tudtuk meghosszabbítani a
szerzôdését.

Így megmaradt a zenekar 30-50 éves ta-
pasztalt kollégákból álló magja, akikhez a
produkciók, az elôadandó mûvek függvé-
nyében (nagyon szoros anyagi elszámolás-
sal) kisegítô kollégákat hívunk. Sajnos a le-
építések semmiféle szakmaiságot nem
tükröztek, ezért szólamarányaink több pon-
ton felborultak, ezeket csak kisegítôkkel
tudjuk korrigálni. Szerencsére a fôiskolák
ontják a nagyszerû utánpótlást, s mivel a
frissen diplomázott zenészeknek nincs
álláslehetôségük, szívesen jönnek hozzánk
kisegíteni, és jól tudnak alkalmazkodni
munkarendünkhöz. A Duna Palota szemé-
lyi állománya – melynek része a  Duna Mû-
vészegyüttes is – sajnos ugyanúgy csök-
kent, mit a szimfonikus zenekar tagjainak
száma. Az Intézmény jelenlegi igazgatója,
Dr. Keller József szavait idézve: „198 egyen-
lô munkatárs állását kell megôrizni, akik
között zenészek, táncosok, irodai és éttermi
dolgozók is vannak, a maga posztján min-
denki fontos munkát végez” ezek után

nehéz létszámbôvítésrôl álmodozni, amikor
minden terület bôven létszám alatt
küszködik.

❙ Megoldódtak a próbahely-poblémák?
Végül hol kaptak helyet?

A Zenekar és a Táncegyüttes kizárólagos
használatú próbatermei egy nagy értékû
állami ingatlanon voltak a XII. Kerületben.
Ezt eladták, így ki kellett költöznünk, és
jelenleg a Békásmegyeri Közösségi Házban
próbálunk. Szerencsénkre nagy örömmel
és megértéssel fogadtak minket az új he-
lyen. Rábóczki Zsuzsanna igazgató, és
munkatársai igyekeznek mindent elkövetni,
hogy hontalanságunkat a mindennapi mun-
kában ne vegyük észre. Pedig az intéz-
ményben rendkívül sok rendezvény zajlik a
próbateremnek használt nagyteremben is.
Sajnos gyakorló szobáink nincsenek, pedig
szükség lenne rájuk a szekció próbákhoz,
és a próbák elôtti és utáni egyéni gyakorlá-
sokhoz. Sok értékes holmink, zongoráink, a
kottatár egy része, a ritkábban használt
hangszerek, a több millió forintért felszerelt
akusztikai burkolat elemei a város egy más
pontján vannak elraktározva. A költözés
alatt a zenekar tagjai a legnagyobb gondos-
sággal csomagolták az évtizedek alatt
összegyûjtött kincseket; kottákat, melyeket
profi szállítók segítségével napokig szállí-
tottunk Békásmegyerre és az új raktárba. A
hangszerszállítás, berendezés logisztikai és
fizikai munkája rendkívüli figyelmet, erôt
kíván Kiss Gábor kollégánktól aki ezt a
kényes munkát a fagottos létére magára vál-
lalta. Kottatárosaink Rebe Attila, és Maros
Ákos a közel 1400 szimfonikus, és 800
szalonzenekari anyagból álló kottatárat, va-
lamint a partitúrákból, kamara kottákból
álló gyûjteményt (szintén zenekari brigá-
doktól segítve) egyenként újra címkézve
raktározták úgy, hogy mindent meg is talá-
lunk. Természetesen jó lenne olyan próba-
termet találni, ami csak a miénk, központi
helyen van és több hely van benne a mû-

ZENEI KÖZÉLETÜNK

Újabb átalakítás elôtt 
a Duna Szimfonikusok
„Fájó szívvel sokszor kell lemondani a kortárs
zenék megrendelésérôl, bemutatásáról, mert gaz-
dasági szemszögbôl az is luxuskiadásnak számít.”

A belügyminisztérium kettéválása

után az Önkormányzati Minisz-

tériumhoz került Duna Szimfonikus

Zenekar ideiglenes próbahelyen,

Békásmegyeren készül fellépéseire.

Az együttes hétköznapi nehézsé-

geirôl és arról, mi tartja bennük a

lelket, Szklenár Ferenccel, a zenekar

mûvészeti igazgatójával beszélget-

tünk.
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helymunkára, de ismerve az elképesztô
bérleti díjakat, nem lesz könnyû a hely-
zetünk. Ugyanakkor nem tudom elhallgat-
ni, hogy táncosaink hozzánk képest sokkal
rosszabb helyzetbe kerültek munkakörül-
ményeik minôsíthetetlenül rosszak. Bár
Békásmegyer a város északi széle, a cent-
rumból HÉV-vel 25 perc alatt ki lehet jutni.
Sajnos a dél-budaiak, Törökbálintiak másfél
órát utaznak, ha nincs dugó a belterülete-
ken. Szeretném ezt a fórumot is felhasznál-
ni arra, hogy elmondjam, várjuk az ötleteket
arra vonatkozóan, hol találhatnánk a mun-
kára alkalmas, központi helyen lévô pró-
batermet.
Mindennapi munkánk legnagyobb ered-
ménye, hogy évek óta 80–90 zenekari és
20–30 kamara koncertet tartunk annak
ellenére, hogy létszámunk nagyon kicsi. A
zenekar változatlan mennyiségben – a kö-
zönség érdeklôdésétôl kísérve – meg tudja
hirdetni bérletes elôadásait. A jelenlegi
anyagi paraméterek mellett többek között
attól a ténytôl mûködôképesek a koncert-
sorozataink, hogy saját koncerttermünk van
és a Duna Palota részeként a szerény jegy-
árakat nem terheli piaci terembérleti díj.

❙ Milyen a zenekar idei költségvetése?
A saját szervezésû koncertek jegy-árbevéte-
lével, a külsô felkérések honoráriumával,
Duna Koncert sorozatunk bevételével pró-
báljuk kiegészíteni az évrôl évre csökkenô
állami támogatást. Az éves költségvetés a
– kimondatlanul is sajnálatosan befagyott –
bérekre, minimális rezsi költségekre, és egy
nagyon kevés kiadással járó koncert évad
tervezésére éppen elegendô. Részben meg-

könnyíti a dolgunkat, hogy épp a napokban
derült ki, a Szimfonikus Zenekarok Szövet-
ségének közbenjárására megkapjuk azt a
negyvenmillió forintos összeget, amelyet
eddig visszatartott az Önkormányzati Mi-
nisztérium. Úgy érezzük, ha ezt az évet saját
erônkbôl túléljük, akkor feltétlenül pozitív
változást jelenthet a mûvészeti törvény
támogatási rendszere. Sajnos eddig a kire-
kesztettek csapatába tartoztunk, pedig a
pénzt korábbi fenntartónkon, a BM-en ke-
resztül folyósította az állam. Szép magyar
anomália. A közalkalmazotti státuszból
adódó olyan elônyök, mint a 13. havi fize-
tés, a jutalmazások, a ruhapénz, sajnos el-
tûntek. Talán a BKV bérletet, és egy szerény
étkezési hozzájárulást még ki lehet idén
gazdálkodni. Sajnos a kulturális ágazat bé-
rezésének befagyásával együtt a mi béreink
is a siralmas szintre süllyedtek és a fokoza-
tosan elvesztett béren kívüli juttatások is
nagyon hiányoznak a családfenntartó mu-
zsikusok pénztárcáiból. Sajnos sem a köz-
alkalmazottiság, sem a KHT nem vált be
számunkra, és most újra át kell alakítanunk
intézményünk szerkezetét. Kérdés, hogy mi
lesz az elônye az átalakításnak.

❙ Milyen sikerekrôl számolhat be? Milyen
tervek elé néz mostanában az együttes?

A mûvészi színvonal fenntartásához, az igé-
nyes munkához és ahhoz, hogy ebbôl a
szánalmas anyagi helyzetbôl a közönség
semmit ne vegyen észre, rendkívüli lele-
ményességre van szükség. Karmestertôl,
vezetôtôl, muzsikustól egyaránt. A zenész-
társadalom túlélési praktikái, igen fantá-
ziadúsak, de lassan már ez is kevés. Kollé-
gáim nagy része fújja már a jogdíjas, drága
kottakiadók neveit, mûvész fantáziájuknak
az ilyen prózai gondok szabnak határt. Bû-
vészkedéseket kell bevetni, ha változatos,
igényes mûsort akarunk összeállítani úgy,
hogy kotta- vagy szerzôi jogdíjas darabok
csak elvétve kerülhetnek mûsorra. Fájó
szívvel sokszor kell lemondani a kortárs
zenék megrendelésérôl, bemutatásáról,

mert gazdasági szemszögbôl az is luxuski-
adásnak számít. Vendég szólistáinknak
nem gyôzünk hálásak lenni, hogy elfogad-
ják a felkínált magyar tiszteletdíjakat.
Szerencsére egyre több sikeres együtt-mû-
ködésünk alakult ki ebben a kényszeredett
helyzetben, amelyben mûvészeti alapítvá-
nyokkal, mûvészeti intézménnyel, követ-
ségekkel, mûvelôdési házakkal, önkor-
mányzatokkal közösen próbálunk igényes
programokat színpadra állítani. Az új évben
elôttünk álló koncertek mûsorain változatos
programokat kínálunk a felnôtt és gyermek
közönségünknek a Duna Palotában. Az
évad legnagyobb eseménye ismét a Mûvé-
szetek Palotájában  megrendezendô Szim-
fonikus Körképen adandó koncertünk lesz
április 30-án. Az évad folyamán a hazai
kiválóságokon kívül nemzetközi karmester-
kurzusunk professzora, Michael Dittrich és
legtehetségesebb tanítványai is vezényeltek
nálunk. A Bel Canto társaság mûvészei
közremûködtek évadnyitó koncertünkön.
Tarkövi Gábort a Berlini Filharmonikusok
trombitását is ünnepelhette közönségünk.
Deák András vezetô karmester mellett Med-
veczky Ádám, Gál Tamás, Ligeti András,
Nobuaki Nakata, Izaki Masahiro is vezényli
zenekarunkat. Kiemelkedô feladatként ké-
szülünk a Zeneakadémia felkérésére az ope-
ra, és a karmester vizsgákra. Kiváló hang-
szeres szólistáink közül Oravecz György,
Balog József, Baráti Kristóf lép fel nálunk.
Több éves együttmûködés részeként a legki-
válóbb, Azerbajdzsánból érkezô szólistákat
tudjuk bemutatni. Vezényelt nálunk Yelcsi
Adigezalov, és Jegana Ahundova zongora-
mûvésznôt várjuk márciusban. Ôsszel svájci
vendégszereplésre készülünk, egy szintén
sokéves együttmûködésnek köszönhetôen.
Mindezek is igazolják törekvéseinket, hogy
színes, értékes programokkal készülünk,
nem tudomásul véve az anyagi gondokat,
annak reményében, hogy ezekbôl a közön-
ség valóban nem vesz észre semmit, és létre-
jöhet a varázslat a színpadon elôadó és nézô
közös örömére. Bilkei Éva

22 XVI. ÉVFOLYAM 1. SZÁM

ZENEI KÖZÉLETÜNK

06-47UJ  19.1.2009  12:19  Page 22    (Black plate)



XVI. ÉVFOLYAM 1. SZÁM 23

ZENEI KÖZÉLETÜNK

Új karnagyok a Magyar Rádió Zenei
Együttesei élén  

Január 1-jétôl a Magyar Rádió Szimfonikus Zenekarához és Énekkarához új karnagyokat szerzôdtettek, szakmai

területen meglehetôsen szokatlan elô-válogatási procedúra után. Steven D'Agostino elsô karmester és Somos János

Csaba karnagy a két kiválasztott, akik valószínûleg szûk mezsgyén mozoghatnak majd a szakmailag helyes mûvészi

elképzelések és a részvénytársaság által erôltetett költséghatékony mûködés közötti területen. A közvetlenül Steven

D'Agostinonak feltett kérdésekre sajnos nem kaphattunk a karmestertôl válaszokat. A Magyar Rádió kommunikációs

vezetôje – Borbély-Urquhart Julianna, aki számunkra érthetetlen módon kapcsolódott bele egy karmesterrel készítendô

interjúba – elôször a menedzsmentet kívánta illetékesnek megjelölni a Zenekar által feltett kérdések egy részére, majd,

amikor lapunk ezt nem fogadta el, lapzártánkig elmaradt a válaszadás.  Az alábbiakban így sajnos csak az egyik új

vezetôvel készített interjú tud megjelenni.   (A Szerk.)

Megválaszolatlan kérdések

❙ Mi a véleménye a Magyar Rádió ének-
karában lezajlott leépítésekrôl? Milyen
feladatok elvégzésére tartja alkalmasnak
az együttest ezek után?

A létszám kérdését megörököltem, a leépí-
tések az elmúlt idôszakban befejezôdtek az
MR énekkaránál, sôt, a szabadon maradt
státuszokat most be fogjuk tölteni; az elkö-
vetkezô hetekben próbaéneklések lesznek.
Tudomásom szerint összesen 48–49 státusz
van, amelybôl jelenleg nincs mind betöltve.

Ez a létszám nagyon érzékenyen érinti az
énekkart, s eléggé megnehezíti a hétköz-
napi munkát. Most mégis mindent elkö-
vetünk, hogy olyan minôségben szólaljunk
meg, ami méltó az együtteshez.

❙ Eredeti rendeltetésének már nem tud
megfelelni a kórus, mégis, milyen területen
érvényesülhet majd ön szerint?
Én semmiképpen nem szeretném, ha bárki
is predesztinálná az együttes további mûkö-
dését, mert igenis vállalunk nagy produk-
ciókat; elôttünk van a Psalmus, a Wagner-
napok, Vajda János Magnificat-ja, Berlioz
Requiemje, Dvořák Kísértet-menyasszonya,
Haydn: Teremtése és Nelson-miséje, jólle-
het, ezekhez mind kisegítôket hívunk, vagy
közösen adjuk elô ôket a Nemzeti Énekkar-
ral. A mi feladatunk továbbá a rádió egyik
fô missziója, a felvételkészítés is. Természe-
tesen bôvíteni fogjuk a rádió archívumát,
szeretnék nagyon színvonalas koncerteket
dirigálni és bôvíteni az együttes egyébként
is igen terjedelmes repertoárját.

❙ Körülbelül hány kisegítôvel kell számol-
niuk a nagy koncertek alkalmával?

Alkalma válogatja. Annyi kisegítôt hívunk,
amennyit a produkció megkíván. Egy nagy
romantikus oratóriumhoz például a hatvan
fölötti létszámot kell elérnünk.

❙ Mik a hosszú távú tervei az együttessel?
Az elmúlt 16-18 évben igen színes repertoárt
ismerhettem meg. 1991 óta vagyok a Vasas Mû-
vészegyüttesnél és 1992-ben örököltem meg az
ország egyik legjelentôsebb, nem hivatásos
vegyeskarát, és ezen kívül karmesterként is,
amatôr és profi berkeken belül egyaránt dolgo-
ztam, tehát több szemüvegen keresztül látom a
kórus helyzetét. A repertoárismeretemen túl
megpróbálom azt az energiatöbbletet bevinni a
kórussal való közös munkába, melyet hivatásos
együtteseknél nagyon sokszor nem lehet
érezni, ami a nem hivatásos énekkarokra pedig
sokkal jellemzôbb. Szeretném, ha mindent,
amibe belekezdünk, a minôség jegyében
valósítanánk meg. Mottóm az: inkább keveseb-
bet, de jól! Bilkei Éva

Somos János Csaba lett azon nyílt

pályázat nyertese, amelyet az MR

Énekkar karnagyi posztjára hirde-

tett meg a Magyar Rádió 2008

nyarán. Pályázatában Somos János

Csaba hangsúlyosan kiemelte a kor-

társzenei hangfelvételek és az új

típusú, interaktív mûsorkészítés

jelentôségét.

„Elkeserítônek tartom a zenei együttesek helyzetét,
hiszen hiába körülöttük ez a reklámhajcihô, megalázó
feladatokban kénytelenek pódiumra lépni, olyan
elôadásokban, produkciókban, amelyek nem méltóak
sem a zenekar, sem az énekkar rangjához. Nem a
Rádiózenekar elsôrendû tennivalója, hogy a fiatalságot
nevelje, ez az oktatás feladata. Ahhoz, hogy megértsék
a mûveket, elôképzettségre is szükség lenne... A
Nemzeti alaptantervben kellene erre heti három
énekórát szánni. Miért akarunk ilyen feladatot a Rádió
Zenei együtteseire oktrojálni? Ezért is vagyok nagyon
szomorú amiatt, hogy nyáron hiába hívtunk életre
ötpárti javaslatot, amelyet rajtam kívül Béki Gabriella
(SZDSZ), Jánosi György (MSZP), Karsai Péter (MDF) és
Salamon László (KDNP) alá írt. Ez egy, a költségvetési
törvényt módosító indítvány volt, amely szerint külön
sorban kellene kerülnie a Rádió Zenei együtteseinek,
1 milliárd 300 millió forint nagyságú támogatási
összeggel. Bíztam benne, hogy ezt a dokumentumot

a képviselôtársaim úgy írták alá, hogy egyeztettek a
frakciójukkal. De aztán, amikor következett a szavazás,
az MSZP és az SZDSZ tagjai a nem gombot nyomták
meg… S tudom, a médiatörvényt is módosítani kel-
lene, de mire az megtörténik, milyen helyzetben lesz-
nek az együttesek? !? 
A parlamenti vita során sajnos az is érv volt, hogy túl
sok Budapesten a zenekar… Én ezt értem, de akkor
magyarázza el valaki, hogyha valamiben jobbak
vagyunk az európai átlagnál, akkor miért az a reflex,
hogy megszüntetik, leépítik…
A Rádióban meg kell várni a Such György utáni idôt,
hogy jöjjön egy olyan vezetés, amely a mûvészeti
együtteseket fontosnak tartja. Semmi jót nem várok a
jelenlegi vezetéstôl. Nem érdekli, hogy egy mûvészeti
együttesnek mire van szüksége. De a vezetést már az
is minôsíti, hogy az egyik leggyakrabban hangoztatott
szlogenjük a „Nagyon zene”. Ez a magyar nyelv
megcsúfolása…  

Tovább kellene menni, a médiatörvényben belül
meg kell próbálni megtenni mindent azért, hogy
kihúzzuk ebbôl a helyzetbôl a Zenei együtteseket.
Kemény feltételek mellett oda kellene adni nekik azt
a pénzt, ami a mûködéshez szükséges, s ezt számon
is kérni rajtuk. Sajnos, az együttesek a jelenlegi hely-
zetben már elindultak a sorvadás útján… Küzdeni fo-
gok azért, hogy megmentsük a Zenei együtteseket. 
Februárban az lesz az elsô dolgom, hogy meg-
beszélem a frakciómmal, milyen lehetôségeink van-
nak, milyen lépéseket tehetünk. 
Elküldtem egyébként egy kísérôlevéllel az együttes-
nek, harminc oldalon kimásolva ennek a szavazásnak
a részletes listáját, így megtudhatják, hogy ki, milyen
gombot nyomott meg… De nem tudom, hogy meg-
kapták, kifüggesztették-e. Úgy vélem a parlament-
ben egyébként lehet még találni más frakciókból is
embereket, akik a Zenei Együttesekért küzdenek, így
megpróbálok mindehhez társakat keresni. R. Zs.

Gulyás Dénes országgyûlési képviselô: „Küzdeni fogok azért, hogy megmentsük a Zenei Együtteseket”
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Titokban kicsit megkönnyebbültem, amikor
Ferihegyen a több napja tartó sztrájk teljes
zûrzavarában reggel fél hét tájban meg-
szólalt a hangosbemondó és közölte, déli
egy óráig nincs utasfelvétel. Mentem hát
sorba állni másfél órát, hogy igazolást kapjak
a jegy árának visszatérítése ügyében. (Emígy
is spórolni kívánva a jegyemet fizetô  Euró-
pai Uniónak.) Arra gondoltam, nagy meg-
tiszteltetés, hogy az EU Oktatási és Kulturális
Fôigazgatósága engem kért fel, hogy az unió
elôadó-mûvészetét képviselve vegyek részt
azon a Hanoiban megrendezendô konferen-
cián, mely a két világrész kulturális együtt-
mûködését van hivatva felpezsdíteni, mégis
jobb lenne, ha itthon maradhatnék. Csend-
ben kérdezgettem magam: vajon december
közepén mi keresni valóm van egy szörnyû
háborúk sújtotta szegény ázsiai országban?
Amúgy sem vagyok mindig biztos abban,
hogy az efféle konferenciák bármit is lendít-
hetnének egy-egy adott ügyön. A jegy-
visszaváltásról szóló papírra épp stemplit
készült nyomni a kisasszony, amikor be-
mondták, mégis mehetünk.  Elcsigázott, de
céltudatos elszántsággal álltam be az újabb
sorokba, hogy aztán némi késéssel Moszkvá-
ba repülve érjen az elsô igazi meglepetés. Az
egzotikus eleganciával öltöztetett légiutas-
kísérôk a vietnámi légitársaság vadonatúj

Boeing gépén igazi ázsiai kényelmet és
vendégszeretetet varázsoltak nekünk. Így is
tizenkét órai utazás után kifacsarva érkeztem
meg Hanoiba, ahol a következô meglepetés
ért. Repterüket nemhogy Budapest, de Pá-
rizs vagy Chicago is megirigyelhetné. Aztán
ettôl kezdve jöttek az újabb és újabb megle-
petések, és persze én gyorsan elszégyelltem
magam. Lám már megint hagytam, hogy elô-
ítéletek tompítsák természetes érdeklôdé-
semet! 
A francia gyarmati idôkben száz éve épített
Metropole szálló XXI. századi technikai szol-
gáltatásokkal gazdagítva, gyönyörûen felújít-
va fogadott bennünket, legalább harminc
féle náció fiait, lányait. A szálloda hatalmas
udvarán lévô pálmafákra már szerelték a ka-
rácsonyi girlandokat, a 25 fokos langymeleg-
ben az uszoda mellett állították föl a hatal-
mas karácsonyfát. A konferenciateremben
pedig osztogatták a tolmácsgépeket, és ami
két nap alatt e teremben történt, az mégis-
csak hitet ad arra nézve, mégsem bolondság
néha egymástól igencsak távol élô emberek-
nek leülni és szót váltani.
A konferencia hivatalosan az Európai Unió
kezdeményezésére jött létre, angolul Asia-
Europe Meeting címmel „A kulturális sokszí-
nûség és kifejezés megôrzése és támogatása:
ázsiai és európai tapasztalatok cseréje”

alcímmel. Az UNESCO kulturális sokszínû-
ségrôl szóló koalíciójának sikerén felbuzdul-
va úgy gondolták a szervezôk, elérkezett az
idô a tapasztalatok cseréjére, a lehetôségek
felkutatására. Ezt a bizonyos UNESCO kez-
deményezést már eddig is közel száz ország-
ban ratifikálták a parlamentek. Így történt ez
Magyarországon is, de maga az Európai
Unió Parlamentje is ratifikálta. Hanoiban ez
az egyre több helyen törvénybe iktatott kul-
turális alapvetés aprópénzre váltása kezdô-
dött meg. Rangos elôadók érkeztek, mindkét
világrészbôl köztük az ENSZ, az UNESCO, az
EU vezetô tisztviselôi, sok ázsiai ország kor-
mányának, kontinentális és nemzetközi szer-
vezeteknek magas rangú képviselôi. 
Senki nem mondta ki, de az volt az érzésem,
hogy ez a találkozó törlesztés és elégtétel is.
Törlesztés az európaiak részérôl és elégtétel
sok ázsiai számára. Évszázadokon át Euró-
pából többnyire azért mentek Ázsiába, hogy
ott katonai erôvel országokat tegyenek gyar-
mattá. A helyiek kultúrája többnyire csak
egzotikumot jelentett nekik, míg az Európai
kultúrát rendszerint leplezetlen arroganciá-
val erôltették a helyiekre. Hogy mégis lett
haszna ennek a sajátos együttélésnek, az
nem elsôsorban az európaiak jó szándékán
múlott. Hasznos és jó örökség például
Indiában a sok száz nép és törzs közötti
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nyelvi híd az angol, vagy a jól kiépített
vasúthálózat, de hát a brit birodalom talán
mégsem emberjósági indítékból hagyo-
mányozta ezt volt gyarmatára. Vagy ha
vendéglátónk, vagyis Vietnám közeli és rég-
múlt történetét futjuk át, bizony sokszor önti
azt el vér, és nem egyszer európai kéztôl. És
íme: ott ültünk a konferenciateremben a leg-
nagyobb barátsággal, és arról cseréltünk
eszmét, miért hasznos, ha tiszteletben tartjuk
egymás kultúráját, és miért hasznos, ha meg
is akarjuk ismerni azt. 
Nem egyszer akadémiai székfoglalónak is
beillô elôadások hangzottak el. Például
Kisoo Kim a dél-koreai Sejong Intézet pro-
fesszorától, aki szerint annak idején Japán az
amerikai kapitalizmust próbálta eltanulni,
Kína egy darabig a szovjet módszerrel kísér-
letezett, és lám pénzügyi krízis ide vagy oda,
Ázsia mintha napjainkban saját útján kez-
dene megtanulni járni. Különösen igaznak
tûnt ez a hipotézis Vietnámban, egy olyan
országban, mely Kínához hasonlóan maga
mögé tudta a szocializmus elsôsorban
hiányról szóló gazdaságát, és bár az egy párt
megtartotta hatalmát és továbbra is kezében,
ha kell a fegyver, manapság meg leginkább
az engedélyezô pecsét, a gazdaságot tel-
jességgel szabadjára engedte. Így aztán a
harminc éve luxusnak számító kerékpárok
helyett Vespa, Yamaha, és Piaggo robogók
tízezrei száguldoznak Hanoi utcáin, ver-
senyre kelve a legújabb luxusterepjárókkal
és limuzinokkal. Az emberek jól öltözöttek
az üzletek tele árucikkekkel, és ami a leg-
szembetûnôbb volt számomra az elsô perc-
tôl az utolsóig: végtelenül kedvesek az ide-
gennel. Hozzátehetem azok után is, amit
fentebb írtam az európaiak kétes ázsiai
kalandozásairól. 
Épp kinntartózkodásomkor tartott sajtótájé-
koztatót a magyar követség, ahol az egyik
legnagyobb gazdasági elemzô világcég
regionális igazgatója – ô is magyar ember –
jelentette ki, meggyôzôdése, hogy néhány
évtizeden belül Vietnám lesz Ázsia vezetô

gazdasági hatalma. Ha üzletember lennék,
máris céget alapítanék, hogy velük üzletel-
hessek. Nemcsak azért, mert legendás szí-
vósságuk és szorgalmuk mellett kitûnô üzleti
érzékükrôl is napra nap tanúskodnak, ha-
nem mert jó befektetés egy a prosperitás
útján száguldó országgal üzletelni. Nos,
Xavier Troussard az Európai Bizottság Ok-
tatási és Kulturális Fôigazgatóságának fôosz-
tályvezetôje elôadásában egyrészt azokról a
lehetôségekrôl beszélt, melyek az ázsiaiakat
várják kontinensünkön, másrészt arra buzdí-
tott bennünket, európaiakat, építsünk ki mi-
nél több kapcsolatot ázsiai kollégáinkkal. 
Jómagam, felvértezve az Európai Elôadómû-
vészeti Liga (PEARLE) tapasztalataival, öröm-
mel adhattam számot olyan együttmûködé-
sekrôl, mint például egy sarkkörön túli svéd
operaház és a Hanoi Állami Opera együtt-
mûködése. A Cosi fan tutte elôadását hozták
közösen tetô alá, és adták elô nemcsak Svéd-
országban, de Vietnám sok városában is. Rá-
adásul, minthogy a Cosi… lényegében a csa-
podárságról szól, hát egybekötötték az
elôadásokat az AIDS-szel kapcsolatos felvilá-
gosító munkával is. Örömmel adhattam szá-
mot olyan európai együttmûködésekrôl,
mint az EU által finanszírozott színházi szak-
mai képzés rendszere, az egymást informá-
cióval és csereprodukcióval segítô Opera-
Európa hálózat, az „Európa Szívében”
elnevezésû öt közép-európai zenekart érintô
hároméves együttmûködés, a ClassicLive élô
internetes koncertközvetítô hálózat, és még
sok-sok olyan az együttmûködésen alapuló
sikeres projekt, melyek nyitva állnak Ázsia
számára is. Kollégákkal, szakemberekkel
beszélgetve egyre világosabbá vált, hogy a
hagyományos, akár kormányközi megálla-
podáson nyugvó, akár tisztán kereskedelmi
alapú turnézgatásnak – a régi formájában
legalábbis – kezd vége szakadni. Helyébe az
együttmûködés léphet, hiszen senki nem
láthatja a nemrég nyakunkba zuhant gazda-
sági válság végét, de az emberi együtt-
mûködés örök. Sokkal nagyobb kedvvel

látja vendégül egy-egy ország, város, vagy
intézmény a messzirôl jött színházat, tánc-
együttest, vagy zenekart, ha tudja, hogy az ô
büszkeségeik viszontlátogatják majd a ven-
dégeket. Az afféle izgalmas projektek, mint a
svéd-vietnámi Mozart operaelôadás meg
aztán különösen nagy öröm mindkét fél
részére, finanszírozásban pedig könnyebben
megszervezhetô, mint a hagyományos ven-
dégjáték. 
Sean Doyle az Európai Unió vietnámi nagy-
követe örömmel adott arról számot, hogy az
ASEM kulturális miniszterei kifejezték
szándékukat, hogy a mostanihoz hasonló, az
ázsiai és európai emberek kulturális sok-
színûségét és közeledését elôsegítô folya-
matai csúcstalálkozó keretein belül beszélik
meg. Megható volt sokat szenvedett orszá-
gok, mint Vietnám, Laosz, Banglades kultú-
ráért elkötelezett szakembereit, tisztségvise-
lôit, kormányzati hivatalnokait, arról hallani,
hogy országaik felemelkedésének kulcsa a
nagyvilág kultúrájának befogadása és saját
kultúrájuk megôrzése. Azt pedig nekünk
magyaroknak furcsa hallani, hogy egy-egy
ország képviselôi mind például Indonézia,
Malajzia, Vietnám, Kína képviselôi arról
beszélnek, hogy országaikban 43, 98, vagy
akár 110 különféle etnikum él. Különféle
nyelvvel, identitással és kultúrával. A kul-
turális sokszínûség tehát nem csak globális
dimenziókat sejtet, hanem egy-egy ország
problémája, avagy éppen büszkesége lehet. 
Hanoi óvárosának egyik szegletében talál-
ható a páratlan vízi bábszínház. Az ördögi
ügyességû bábosok páratlan jeleneteket
varázsoltak elénk, majd az ország kulturális
minisztere adott fogadást. Fehér-, barna-, sár-
gabôrû emberek a legnagyobb barátságban
hallgatták a fôtisztviselô szavait arról, hogy
Vietnám mennyit tanul a nagyvilágtól és bízik
abban, hogy Vietnám is tud mit adni a nagy-
világnak. Bûvös-bájos muzsika szólalt meg
ôsi hangszereken, bûvös-bájos lányok
énekeltek és táncoltak kecsesen, mi pedig
fehér-, barna- és sárgabôrû emberek ittuk a
jóféle fehér és vörös francia borokat (lám ez
is gyarmati hagyomány!), ettük a pompás
étkeket, és nagyon örültünk annak, hogy
sokszínûek vagyunk azon az estén bôrünk-
ben és kultúránkban egyaránt. Hazatérve
Ferihegyen már nem érintett a sztrájk, de arra
gondoltam, ha megint kiküldene Hanoiba az
Európai Unió, hát én megint csak kivárnám a
soromat. Még ha sztrájk lenne is. Azóta gyak-
ran jut eszembe híres film címe: „Jó reggelt
Vietnám!” Csakhogy ôk már úgy tûnik,
felébredtek. Hát akkor: Jó reggelt Európa!”

Kovács Géza
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ZENEI KÖZÉLETÜNK

A kétfordulós versenyen októberben dön-
tôbe jutott kamaramûveket az UMZE Kama-
raegyüttes, a nagyzenekari darabokat a
Magyar Telekom Szimfonikus Zenekar adta
elô. A mûveket elbíráló zsûri tagjai Jeney
Zoltán (elnök), Batta András, Hamar Zsolt,
Soproni József, valamint a zenekarokat
vezénylô Rácz Zoltán és Keller András
voltak. A zsûri döntése értelmében a kama-
rakategória gyôztese Bella Máté Chuang
Tzu’s Dream címû munkája lett. Második
díjat nyert Dinyés Dániel Játékok haladók-
nak – 9-99 címû mûve, míg a harmadik díjat
Sáry Bánk Mégis címû darabjának ítélte a
zsûri. A nagyzenekari kategóriában Varga
Judit Le Temps retrouvé-ja bizonyult a
legjobbnak. Második helyezést ért el
Horváth Balázs Borrowed Ideas címû
munkája, míg a zsûri harmadik helyre sorol-
ta Zombola Péter Symphony No. 1/b címû
darabaját.” 
– Elképesztôen jól játszott a gálakoncerten a
Magyar Telekom Szimfonikus Zenekar –

mondta el lapunknak Gôz László, a BMC
igazgatója, majd hozzátette: – Az UMZE
szokva van a kortárs darabokhoz, de az,
hogy egy olyan szimfonikus zenekar, ame-
lyik nem erre van szakosodva, ilyen
tökéletesen adjon elô ilyen borzasztóan
nehéz darabokat, ez rendkívüli.
Az Oktatási és Kulturális Minisztérium,
valamint az Artisjus Szerzôi Jogvédô Iroda
által felajánlott fôdíjak mellett az ünnepé-
lyes eredményhirdetésen gazdára találtak a
különdíjak is, amelyek száma – a verseny
megszületését, valamint tradícióvá tételé-
nek szándékát övezô szimpátiának kö-
szönhetôen – az eredeti versenykiírásban
szereplô három helyett összesen hétre
emelkedett.

Önálló zeneakadémiai estet ajánlott fel a
„Konzi” zenekarának közremûködésével
két intézmény (a Liszt Ferenc Zenemûvé-
szeti Egyetem valamint a Bartók Béla Zene-
mûvészeti Szakközépiskola és Gimnázium)

vezetôje (Dr. Batta András rektor és Kovács
Brigitta igazgató) Bella Máténak.
Kortárs magyar szerzôk felvételeibôl álló
CD-gyûjteményt adott át a Magyar Zene-
szerzôk Egyesületének nevében Hollós
Máté Dinyés Dánielnek és Zombola Péter-
nek. Az Óbudai Danubia Zenekar Héja
Domonkos vezényletével elôadja az I. he-
lyezett szimfonikus mûvet, Varga Judit
nyertes darabját a 2009/2010-es évadban a
Mûvészetek Palotájában. Az UMZE Kamara-
együttes darabot rendel attól a verseny-
zôtôl, akire az együttes zenészei szavaztak:
Dinyés Dánieltôl.
Ugyanezen elv alapján a Magyar Telekom
Szimfonikus Zenekar is darabot rendel
Zombola Pétertôl. A Pannon Filharmoniku-
sok – Pécs részvételi lehetôséget kínált egy
exkluzív, meghívásos nemzetközi zene-
szerzôversenyre Bella Máténak.
A Budapest Music Center CD-t ad ki a
döntô-gálahangversenyrôl, amelybôl min-
den döntôs résztvevônek 50 darabot aján-
dékoz, promóciós célú felhasználásra.

Bilkei Éva

Eredményes ifjú tehetségek 
Kihirdették az UMZF 2009 zeneszerzô verseny eredményét

Hat fôdíj és hét különdíj talált gazdára az UMZF 2009 zeneszerzô verseny 

január 12-i, Mûvészetek Palotájában rendezett döntô-gálakoncertjén. 
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PRÓBAJÁTÉK

A próbajáték anyaga:
Szabadon választott Mozart
versenymû saroktétele 
1 szabadon választott tétel 
J. S. Bach szólószonátáiból vagy par-
titáiból

Zenekari állások:
Mozart: Varázsfuvola – nyitány
Glinka: Ruszlán és Ludmilla – nyitány
Bartók B.: Concerto – I. és V. tétel
R. Strauss: Halál és megdicsôülés

A próbajáték anyaga:
Szabadon választott versenymû sarok-
tétele 
1 szabadon választott tétel
J. S. Bach szólószonátáiból vagy par-

titáiból

Zenekari állások:
Mozart: Varázsfuvola – nyitány
Smetana: 
Eladott menyasszony – nyitány
Bartók B.: Concerto – I. és V. tétel
R. Strauss: Halál és megdicsôülés
Beethoven: VI. szimfónia 4. tétel,
Beethoven: 
IX. szimfónia 1. 2. 4. tétel

A próbajáték anyaga:
Lassú tétel és fuga vagy Chaconne 
J. S. Bach szólószonátáiból
Szabadon választott versenymû saroktétele 
(Brahms, Beethoven, Csajkovszkij, Sibelius, Bartók)

Zenekari állások:
Mozart: Varázsfuvola – nyitány
Glinka: Ruszlán és Ludmilla – nyitány
Bartók B.: Concerto – I. és V. tétel
Hegedûszólók:
J. S. Brahms: I. szimfónia – II. tétel
Rimszkij-Korszakov: Seherezade
Gounod: Faust áriája
J. S. Bach: h-moll mise – szoprán ária

A MÁV SZIMFONIKUS ZENEKAR

hárfa próbajátékot hirdet félállásra

Idôpontja: 2009. február 6. (péntek) 13 óra
Helye: a zenekar próbaterme (1088 Budapest, Múzeum u. 11).

A próbajáték anyaga:
– Händel: B-dúr hárfaverseny I. tétel

vagy Mozart Fuvola-hárfaverseny I. tétel (fuvola nélkül)
– Spohr: Fantázia (Op. 35. c-moll)
– Zenekari anyag

Jelentkezéseket a pályázók rövid szakmai önéletrajzával és elérhetôségével
együtt a zenekar titkárságára (1088 Budapest, Múzeum u. 11.) vagy e-mail-
ben (office@mavzenekar.hu) kérjük eljuttatni 2009. január 26-ig.
A zenekari állások részletes listája és kottaanyaga a titkárságon átvehetô
2009. január 8-tól.
Zongorakísérôt a zenekar nem biztosít.

További információ a zenekar titkárságán.

Budapest, 2008. december 18.

Lendvai György
ügyvezetô igazgató

A PANNON FILHARMONIKUSOK – PÉCS 
PRÓBAJÁTÉKOT HIRDET  SZÓLÓ I .  KÜRT  ÁLLÁSRA

Próbajáték anyaga:
W. A. Mozart: Esz-dúr kürtverseny I.tétel ( KV 495 ) kadenciával
R. Strauss: Esz-dúr kürtverseny(Op. 11.) I. tétel

Zenekari szemelvények
Beethoven: III. szimfónia 3. tétel, I. kürt szólam
Beethoven: VI. szimfónia  3. tétel és zárótétel I. kürt szólók
Brahms: II. szimfónia I. és III. kürt szólók, I. tétel 2-14 

I. kürt szólam I. tétel 454-477, és a II. tétel 17-31
Mahler: I. szimfónia I kürt I. tétel 32-44 és 208-218
Csajkovszkij: V. szimfónia II. tétel I. kürt szóló
R. Strauss: Till Eulenspiegel I.kürt 6-20 és 449-463 
R. Strauss: Ein Heldenleben I.kürt a mû kezdete és a 78-79 ziffer
Kodály: Galántai táncok I. kürt szóló a darab elejérôl
Stravinsky: Sacre du Printemps 

Elsô rész I. kürt  25-26, 40-41, 43-46,57-59, 72-75 
Zeneigazgató: Hamar Zsolt
Az írásbeli jelentkezéseket 2009. február 15-ig kérjük beküldeni az alábbi címre:
Pannon Filharmonikusok-Pécs, 7621 Pécs, Király u. 19.
A próbajáték anyagát a jelentkezés regisztrálása után minden pályázónak megküldjük,
illetve személyesen a zenekar székházában átvehetôk. Zongorakísérôt biztosítunk!
A próbajáték tervezett idôpontja: 2009. február 25. 14 h (Felsômalom u. 23.) 
Az állás betöltése, bérezés: megegyezés szerint. Az állást elnyerô mûvésznek szol-
gálati lakást biztosítunk. Bôvebb felvilágosítást a 72/ 510-114/24 telefonszámon
adunk.

Pécs, 2009. január 5. Horváth Zsolt
igazgató

A próbajáték anyaga a zenekar titkárságán átvehetô. Zongorakísérôt a zenekar nem biztosít.

Az álláshely betöltéséhez közép- vagy felsôfokú szakirányú végzettség szükséges.

Jelentkezéskor kérünk: – rövid szakmai önéletrajzot
– szakirányú végzettséget igazoló okirat másolatát

Jelentkezési határidô: 2009. február 09.
Jelentkezés: postacím: 4025 Debrecen, Simonffy u. 1/c.

Telefon: 52-500-200; Fax: 52-412-395; E-mail: dfz@dfz.hu

Sikeres próbajátékot kívánunk!
Debrecen, 2008. december 30. Herboly Domonkos

igazgató

I. HEGEDÛ TUTTI

HATÁROZOTT IDEJÛ ÁLLÁSRA   

2009. FEBRUÁR 11-én 10 ÓRAKOR

II. HEGEDÛ SZÓLAMVEZETÔ   

HATÁROZOTT IDEJÛ ÁLLÁSRA

2009. FEBRUÁR 11-ÉN 11 ÓRAKOR

KONCERTMESTERI   
HATÁROZOTT IDEJÛ ÁLLÁSRA

(mely megfelelés esetén meghosszabbítható, illetve határozatlan

idejû kinevezéssé módosítható)

2009. FEBRUÁR 11-én 12 ÓRAKOR

A DEBRECENI  F ILHARMONIKUS ZENEKAR ÉS KODÁLY KÓRUS

P R Ó B A J Á T É K O T hirdet

A próbajáték helye: a zenekar próbaterme 4025 Debrecen, Simonffy u. 1/c II. emelet
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Novemberben két zenekar élén is kö-
szönthettük a Zeneakadémia Nagytermé-
ben Kobayashi Ken-Ichirót. Szakítva a
szokásos idôrend szerinti tárgyalással, ér-
demes egymás szomszédságában beszá-
molni két fellépésérôl. Kérdés, megma-
radt-e, mi maradt meg az egykori
karmesterverseny-gyôztes varázsából,
mennyiben mûködik hatása elôadókra és
hallgatókra.
November 5-én az Óbudai Danubia Ze-

nekarral lépett fel, Rimszkij-Korszakov:
Nagy orosz húsvét nyitányával, Kodály-
tól a Galántai táncokkal és Dvořák VIII.
szimfóniájával a mûsoron. A zenekar –
tagsága életkorának ismeretében – „má-
sodgenerációs” rajongója lehet legfeljebb
a dirigensnek; az esten a közös próbák
során kialakult együttmuzsikálási praxis
vizsgázott. Kétségkívül jelesre! A zenekar
a legjobb formáját hozta. Magával ragad-
ta tehát a játékosokat a karmester feltét-
len odaadása a zene, a mindenkor elô-
adandó mûvek iránt. Ezeket a darabokat
az együttes is akarta eljátszani, tehát ko-
rántsem valamiféle „ez van, ezt kell elját-
szani – ha megszeretni nem is sikerült”
elv. Ragadós volt tehát a lelkesedése,
megfertôzte a felkészült muzsikusokat,
akik mintha hirtelen (ismét) szembesül-
tek volna azzal, hogy mennyire remek
együttest is alkotnak! A megtalált lelkes
öntudat (tárgyszerûbben: aktivált tehet-
ség és tudás) hatására teljes jelenléttel
muzsikáltak. A szó legnemesebb értel-
mében vett igyekezet érzôdött vala-
mennyiük játékán. Mintha örvendtek
volna a mind magasabbra állított mér-
cének, tudva: aligha fog rezegni a léc (de
ha igen, akkor is a helyén marad)! 
Élvezetes volt a hangzás monumentalitá-
sa, mert sohasem valami lehengerlô
hang-massza érzetét keltette, hanem
funkciója volt az adott folyamatokban.
Mert minden haladt, valahonnan valaho-
vá – s amikor ez a menet nem volt aka-
dálymentes, akkor annál nagyobb hatású
volt a kiküzdött gyôzelem. (Az akadá-
lyokra, csakúgy, mint a kiküzdött gyôze-
lemre, az adott tétel dramaturgiájának
megfelelôen került sor.)
Néztem a muzsikusokat és gyönyörköd-
tem: azt kívántam, bárcsak készülne

video-felvétel – mert a látvány ékes bizo-
nyítéka, hogy nem kizárólag az amatôrök
képesek lelkesedni! Nem a karmestert
néztem – az az elôadók dolga volt; tették
is, hiszen rendszeresen megkapták a
visszajelzést a szépen sikerült részlete-
kért. Kobayashi varázsolt, s ehhez az is
hozzátartozott, hogy sikerült elhitetnie a
hangszeresekkel, hogy bízik bennük. Ôk
pedig rendre visszaigazolták, hogy mél-
tóak e bizalomra. Nem tudom, szeret-
ném-e, ha felvétel is megörökítené e
produkciót; kiragadva a hangzás meg-
születésének jelen idejû atmoszférájából,
bizonyára mérsékeltebb hatást váltana
ki. Arra kellett gondolnom: csak a fel-
készült, egyszersmind kellô felvételké-
szítô praxissal rendelkezô zenekar képes
élményszerûen maximumot nyújtani
stúdióban – a felkészült, egyszersmind
pódium-rutinnal rendelkezô zenekart
viszont hasonlóképp nem könnyû fela-
dat élményszerû játékra késztetni. Mert-
hogy az nem elhatározás kérdése (sem a
késztetés, sem a bevállalás). Kobayashi
egészen hihetetlen intenzitású lelkese-
dése, elképesztô energiája éppen azért
volt hatásos, mert elérte: a játékosok ma-
guk is akarják a még szebb, még jobb
hangzást – hogy a végén a remek teljesít-
mény után elégedetten és szívbôl jövôen
mosolyogjanak, még ha elfáradtak is.

(FK)

* * *

Varázsolt Kobayashi november 21-én,
akkor a MÁV Szimfonikus Zenekarral
Beethoven: VII. szimfóniáját és Ravel
hangszerelésében Muszorgszkij közked-
velt mûvét, az Egy kiállítás képeit szólal-
tatta meg. A koncert két félidejének
stílus-különbsége kicsit más fényben lát-
tatta ezt a varázslást. A szimfónia eseté-
ben mintha minderre a játékosok animá-
lása kedvéért lett volna szükség – hogy
beleadjanak apait-anyait. Nos, általában
beleadtak; de ettôl korántsem lettek
maradéktalanul boldogok – sem ôk, sem
a hallgatók. Csúnya dolog arra emlékez-
tetni: Beethoven klasszikus mester (még
akkor is, ha nem egy mûfajban erôtelje-
sen feszegette, néha szét is törte a for-

makeretek határait). Az arányok minden
szempontból megtervezettek, sôt, még a
mondanivalót adekvátan megjelenítô
aránytalanságok is. A mûfaj történetében
megkülönböztetett helyet elfoglaló VII.
szimfónia négy tételének közös ritmikai
koncepciója van, ideális esetben érez-
hetô, hogy egyetlen alapmozdulatból le-
vezethetôek. Ennek az alapmozdulatnak
a variánsai lesznek meghatározóak a té-
telek alapkarakterét illetôen. Kobayashi
lelkesedése itt érezhetôen túlcsordul;
érzelmek és indulatok válnak uralko-
dóvá, színek kavalkádja gyönyörködtet,
miközben a feszültség-viszonyok tapin-
tatosan visszahúzódnak a kottába. Az
intenzitás-igény könnyen válhat kontrol-
lálatlanság forrásává; a dinamikai túlhaj-
tottság – a különbözô hangszerek eltérô
hangerô-kapacitása következtében –
aránytalanságokhoz vezet, amik soha-
sem a tuttikban bántóak, hanem akkor
jelentenek problémát, amikor továbbha-
ladunk a formában. Itt kell szóba hozni a
karmester ama rossz szokását, hogy – túl-
fûtöttséggel indokolhatóan ám nem
menthetôen – kontrollálatlanul „viselke-
dik”; hangosan morogva vesz részt maga
is az elôadásban (a kritikátlanul önfeledt
rajongó persze ennek is örülhet: meny-
nyire „átéli” a muzsikát…). A koncerten
kevésbé, hangfelvételen visszahallgatva
erôsen zavaróak harsány „belégzései”,
melyekkel voltaképp hatástalanítja a be-
lépô szólamot (lelövi a poént). Állandó
kísérôjelensége ez dirigálásának, amihez
általában hozzá lehet szokni, de vannak
pillanatok, amikor szívesen lemon-
danánk róluk. 
A zenekar behódolása karmester-egyéni-
ségének: mértéktartó volt. A szimfó-
niából legjobban lassú tétele elôadása
tetszett. 
Tobzódott a színekben az Egy kiállítás
képei elôadása, hangzó valósággá vált a
raveli hangszerelés megannyi leleménye.
Talán a rövidebb koncentrációt igénylô
felépítésbôl adódóan, vagy egyszerûen
azért, mert ebben a kollektív hang-kép-
játékban jó volt részt venni, önfeledteb-
ben vettek részt a zenekar tagjai. Hallot-
tunk néhány csúnya hangot – bocsánatos
bûnnek tûntek, mint amikor kifestô-

KRTIKA
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könyvben vonalon túlra kiszalad a fes-
ték.
A közönségsiker nem maradt el – és
Kobayashinak az a kedves gesztusa sem,
hogy a zenekarral együtt különbözô
irányba meghajolt, megköszönve az ol-
dalerkélyek és az orgonaülés hallgatósá-
gának tapsát is. Nyilvánvaló, ez már a
coda volt, sôt, afféle külsô bôvülés, ami
után nem jöhet ráadás. Pedig ez az együt-
tes meghajlás olyan oldott-közvetlen
kapcsolatot eredményezett, amelynek
meglett volna a hallható eredménye is! 

(FK)

* * *

A Budapesti Filharmóniai Társaság

Zenekarának november 10-i és 11-i
koncertje közül a másodikat hallottam –
a rutinosabbat, ám ez is furcsa érzéseket
keltett. Vashegyi György állt (nem elô-
ször) az Operaházban a karmesteri pult-
nál, a szólista Frankl Péter volt – a prog-
ramban pedig három stílus képviseltette
magát. Rameau: Les Boréades-szvitjének
mûsorra tûzését a karmester személye in-
dokolhatta, Mozart Esz-dúr zongoraver-
senyét (K. 482) a szólista – a második
részben Brahms III. szimfóniája került
elôadásra. 
Nem volt teltház, de aki eljött, figyelt –
legalábbis csendben hallgatta a zenét. Az
a furcsa áramkör azonban, amely az él-
ményszerû elôadásoknál létrejön, egyet-
len közösséggé formálva a jelenlévôket,
mindvégig zárlatos maradt. A francia mu-
zsikán kívül maradt a hallgatóság – a
„gáláns” zene az üres reprezentációt kép-
viselte ezúttal; a halk hangzások színte-
lenné silányultak, a dinamikai váltások
afféle hangzó háttér-dekorációt jelentet-
tek, a szabályos szerkezeti elemek pedig
életszerûtlenné tették a tételeket. Kísérô-
zene program és látvány nélkül? 
Mozart zenéje kétségkívül közelebb áll
a koncertlátogatók szívéhez – ám ezút-
tal itt is éreztette elidegenítô hatását
valamiféle ál-reprezentáció. Inkább
kidolgozott pantomim volt, semmint
átélt folyamatok egymásutánja. Történt
ez oly módon, hogy közben néha rá-
csodálkoztunk Frankl „éneklô allegrót”
életre keltô billentésére (hogy aztán
hamarosan a hangfüzérek gyöngysze-
meinek hidegsége tûnjön fel). Protokol-
lárisnak hatott a szólista, a zenekar és a
karmester kapcsolata, azaz békés
egymás-mellett muzsikálásnak még ak-

kor is, ha törekedtek a vizuálisan észlel-
hetô kapcsolatokra. Nem adatott meg a
belefeledkezés gesztusa a hallgatóság-
nak – a hallgatóság csendje ezúttal
lehetett a relaxálás kísérôje csakúgy,
mint az elkalandozott figyelemé.
Valahogyan súlytalan volt minden – szin-
te érdektelenné vált, ami a pódiumról
áradt. Vashegyi mozdulat-világa alapve-
tôen nem különbözött a különbözô mû-
sorszámok esetében, még akkor sem
fogta erôsebben a gyeplôt, amikor a Mo-
zart-mûben az ô felelôssége volt a szó-
lista és a zenekar együtt-tartása.
Brahms III. szimfóniája jelenthetett volna
új színeket, árnyalatokat, de nem változ-
tatott a hallgatói apátián. E mûben két-
ségkívül több feladat hárul a karmesterre,
amennyiben többdimenziós hangzás-
képet akar életre álmodni. Most azonban
még az alapvetô arányok is szinte csak
maguktól jöttek létre a hangszercsopor-
tok/szólamok között; eléggé ismert mû-
rôl lévén szó, mindenki tudta, mikor-hol
vannak dallamok, s mely szólamok szol-
gáltatják a kíséretet. De a belélegzést kö-
vetô lendületes indításokat, amelyekbôl
kibontakozhat egy-egy téma, motívum,
frázis, hiába vártuk. Fáradt levegôvel jó
esetben megformáltan tudtak megszólal-
ni az ismert, szeretetreméltó fordulatok. 
Az egész est folyamán hiányérzetet oko-
zott a vonósok és fúvósok mindig esetle-
gesnek tûnô dinamikai aránya. Mintha
még a szépen formáló (szólisztikus)
hangszeresek sem lettek volna tudatában
egy-egy részlet funkciójának az össz-
hangzás egészében.  
Vashegyi mozdulatai leginkább a folya-
matok továbbvezetésére irányultak.
Éppen ezért maradt adós a Brahms-szim-
fóniában a kontrasztáló anyagok mar-
káns megjelenítésével, s általában, ezért
került háttérbe a feszültségi elemek
gazdag viszonylata.
Brahms zenéje ezúttal túlvállalt feladat
volt Vashegyi számára, nem pedig lehe-
tôség a megélt szépség közvetítésére. És
éppen ilyenkor lehet ráébredni arra,
hogy mennyire nincs „könnyû” és „ne-
héz” (játszani- és hallgatnivaló), s hogy
valamely mû ismertsége (csakúgy, mint
az ismeretlensége) jelenthet könnyebb-
séget az elôadónak, vagy nehezítheti
helyzetét.
Ez a koncertmûsor nem bizonyult sze-
rencsés választásnak – letudták a kon-
certet az elôadók csakúgy, mint a hall-
gatók. 

(FK)

* * *

Talán a (méltán) túl magasra helyezett
elvárás is közrejátszott abban, hogy csa-
lódást okozott a Budafoki Dohnányi Ze-

nekar november 19-i estje a Zeneaka-
démián. Vendégkarmester, Uri Segal
vezényelte a Beethoven-Brahms prog-
ramot. Utóbb úgy tûnt: érdemes lett
volna a Prométheusz-nyitányt a Hármas-
versenyhez elôkészített színpadon
megszólaltatni – így szinte funkciótlanul
leszakadt a mûsor további részérôl. Ismét
megbizonyosodhattunk afelôl, hogy
Hollerung Gábor dirigálása eleve feltétel
a zenekar remek szerepléséhez. Jött
három kiváló szólista, Jandó Jenô (aki
rendszeresen fellép a zenekarral), Oláh
Vilmos (aki az együttes egyik kon-
certmestere) és a közelmúltban a genfi
versenyrôl öt díjjal hazatért fiatal cselló-
mûvész, Várdai István. És közremûkö-
désükkel hallottunk egy olyan Hármas-
versenyt, ami azoknak kedvezett, akik
Beethovennek ezt a kompozícióját si-
kerületlennek tartják. Olvasópróba, de
legfeljebb nyilvános fôpróba hangulata
volt az egésznek. Jandó egy rutinos kor-
repetitor igyekezetével próbálta kézben
tartani a folyamatokat (elégedetlenségé-
nek biztos jele, hogy gyakran késztette
dünnyögô éneklésre a kevéssé kielégítô
hangzás); Oláh érthetetlenül kis hangon
szólaltatta meg szólamát, s Várdai is haj-
lott arra, hogy inkább csak végigjátssza,
minél korrektebben kétségkívül nehéz
szólamát. Uri Segal a zenekari vonós-
szólamoktól idônként mintha tovább-
vezetett, hosszú dallamokat kért volna,
de aztán a hangzásképben eluralkodtak
az effektusok. Minôsülhetne ez a gon-
dos-precíz kottaolvasás következményé-
nek is – ámde ezúttal funkciótlanul,
értelmezés nélkül sorjáztak a sforzatók és
mechanikus-hangos tuttik. A concertálás
a szólistacsoport és a zenekar között rit-
kán valósult meg; s nem lenne jogos csak
az együttest kárhoztatni, amiért a néha
már-már markírozó szólisták hangja
„nem jött át”. A nyitótétel nyomasztóan,
reménytelenül hosszúnak tûnt. A lassú
tételt kezdô gordonkaszóló valóban szé-
pen indult, fel is csillant a remény, hogy
na, talán mostantól – de korainak bizo-
nyult. Talán a vonós-szólisták nem vették
eléggé komolyan a felkészülést. A kon-
cert óta viszont egy életre megjegyez-
hetik, hogy ez a mû komoly erôpróba
(Rudolf fôhercegnek, zongorista-tanítvá-
nyának a technikailag könnyebb, ám tet-
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szetôs szólammal kedvezett Beethoven –
nem kímélte viszont hivatásos muzsikus-
partnereit).
A szünet után, zenehallgatás közben le-
hetett töprengeni azon, vajon mitôl olyan
nehéz napjaink muzsikusai számára
Brahms szimfonikus zenéje. A II. szimfó-
nia D-dúr világát csak beígérte a mûsor-
közlô Zelinka Tamás – az akusztikus
kontroll próbáját nemigen állta ki a
hangzás. Segal azt vezényelte, amit hal-
lani szeretne, anélkül, hogy igyekezett
volna hangzásideáljához közelíteni a
ténylegesen felcsendülôt. Feltûnô volt a
hangszercsoportok aránytalan dinamiká-
ja; gondozatlan, fésületlen általában a
hangzás. Persze, az ismertebb dallamok,
vagy épp némely sajátos hangszínek
nem tévesztették hatásukat; a jobbára
törzsközönség barátsággal hallgatta az
elôadást – legfeljebb Brahms érzésvilá-
gához nem került közelebb. (FK)

* * *

Másnap az SLP (Studio Liszt Productions)
rendezésében Hegedûs Endre adott ze-
nekari zongoraestet a Zeneakadémián.
Kíséretrôl a Duna Szimfonikus Zenekar

gondoskodott, Ménesi Gergely vezény-
letével. A mûsor ismeretében rendkívül
merész vállalkozásnak tûnt, hiszen
Brahms: d-moll zongoraversenye és Csaj-
kovszkij b-moll zongoraversenye egy-
aránt monumentális hangzást igényel.
Két megoldás közül kellett (lehetett?) vá-
lasztani: vagy számos kisegítôvel megnö-
velni a zenekari játékosok létszámát,
vagy pedig megmutatni, saját erôbôl
mennyire futja. Ez utóbbi történt, s nem
minden tanulság nélküli, felemás pro-
dukció született. 
Korábban több produkciójukban rácso-
dálkoztam, hogy a saját (kis) terme
akusztikus viszonyai közül kikerülô Du-
na Szimfonikus Zenekar milyen
rugalmasan képes alkalmazkodni na-
gyobb koncerttermekhez; képes magvas
hangzást produkálni akár a Zene-
akadémián, akár a MÜPÁban. Az volt
tehát a kérdés, hogyan birkózik meg e
két versenymûvel. A Brahms-mû
kezdete nem sok jóval kecsegtetett: a
vonós-szólamok zeneileg kidolgozot-
tan, ám erôtlenül játszottak; érdekes
módon, mintha a több szólam együtt-
játszása megnövelte volna erejüket-
bátorságukat, a tuttik mindig hatásosak
lettek. A mû felôl közelítve, nyilván-
valóan aránytalan volt a hangzás (már

csak a vonós-szólamok és a zenekari fú-
vósok – többségükben szólisztikus –
játéka sem lehetett egyensúlyban!),
azonban ennek a részben kivonatos (ám
a hangszerelést teljes változatosságában
felmutató) elôadásnak köszönhetôen
sok olyan részlet-szépség vált hall-
hatóvá, amelyek máskor a figyelem
perifériájára kerülnek. Ki-ki kereshetett
analógiákat ehhez az adottsághoz,
melyet vélhetôleg az „iskolai zenekar
tanári szólóval” felállás jobban meg-
közelít, mint a „vonósnégyessel kísért
Mozart-zongoraverseny” lehetséges
analógiája. Ménesi Gergely semmit nem
tehetett az aránytalanságok ellen; az
együttes kétségkívül komolyan vette
feladatát, s megtette, ami tôle tellett.
Nagy tanulság (és ritka lehetôség) volt
úgy hallgatni a versenymûvet, mintha
sokcsatornás keverôasztalnál kierôsíte-
nék a szólista szólamát. A mûre nézve a
„szimfónia zongorával” helyett ezúttal a
„zongora szimfonikus háttérhangzással”
meghatározás a találóbb. Ami az arány-
talanságokból adódóan végérvényesen
elveszett: a zongora alkalmankénti pár-
beszéde zenekari szólistákkal. Néha a
csellószólam alig hatott többnek, mint a
szólamvezetô széphangú szólóállásai. A
komolyság, sôt, komorság érzôdött, a
drámai tépelôdés is – ám a démoni nyo-
mokban sem mutatkozott. Hegedûs
Endre olyan felelôsséggel játszott, ami
példaként állítható a legrangosabb ze-
nekarokkal fellépô szólisták elé. Neki
köszönhetôek a lassú tétel elmélyült-
ünnepélyes pillanatai – azonban a tétel
egésze ingerszegénynek hatott. A záró-
tétel hallatán úgy érezhettük: a zenekari
játékosok tudják, mit szeretnének meg-
szólaltatni, csak épp a megfelelô orgánu-
muk nincsen meg hozzá. Az elégedetlen-
ség jele a tempóérzet elbizonytalanodása,
márpedig épp az ellenpontozó szakaszok
esetében van a legnagyobb szükség a fe-
szes tempótartásra.
Nem tudom, a zenekarnak együttesként,
vagy a játékosainak (akár más együttes
tagjaként) volt-e módjuk részt venni e
két hatalmas zongoraverseny megszólal-
tatásban. Talán egyszeri lehetôség – min-
denesetre igyekeztek mindent megtenni.
A lehetetlenre vállalkozást ritkán koro-
názza siker – de vélhetôleg már a részvé-
tel is megtisztelô volt számukra. A Csaj-
kovszkij-versenymûben megtörtént a
csoda: az önmagukban bátortalan szóla-
mok közösen hatásos-erôteljes hangzást
hoztak létre. Az est hôse, természetesen

a szólista, aki sajnálatosan ritka vendége
zenekarainknak. Elismerésre méltó, aho-
gyan nemcsak munkával gyôzte az erôt-
próbáló játszanivalót, hanem élmény-
tadó teljesítményt tudott felmutatni. Sôt,
erejébôl futotta még két ráadásra is –
kedves gesztusként a kitartóan tapsoló
közönségnek. (FK)

* * *

„Mindenkinek iparkodnia kell min-
denekfelett lebegni, ne érintse ôt semmi,
legyen teljesen független, teljesen
közömbös. Csak így fog megbékülni az
elmúlással, az élet céltalanságával.” E
sorokat a Richard Strauss zenéje iránt
lelkesedô Bartók írta 1905-ben. Újra-
olvashattuk a Nemzeti Filharmonikusok

november 27-i koncertjének ismertetô-
jében – s jól tette, aki már a hangverseny
elôtt elolvasta. Az egész est lehetôséget
kínált arra, hogy gyakoroljuk e közöm-
bösséget. Vagyis, aki számára ismert volt
eme magatartás, lehetôséget kapott meg-
tapasztalására. (Mást egyébként sem
tehetett – legfeljebb esetleg zavartan
önmagában kereste a hibát…)
Sakari Oramo vezényelte a zenekart, s az
ô hangszerelésében hallottunk Debussy-
dalokat Anu Komsi közremûködésével.
A program nyitó száma Sibelius op. 9-es
szimfonikus költeménye volt, az En Saga,
a mûsor második részét Richard Strauss
monumentális szimfonikus költeménye,
az Imígyen szóla Zarathustra alkotta.
A Sibelius-mûvet hangszerelése teszi em-
lékezetessé. Különleges, szokatlan, fur-
csa, egészen sajátos „ízû” hangszíneket
kever ki a szerzô a vonóskaron, és még
az orgonapontokat is élménnyé avatják a
hangszínek. Néha már-már zavarbaejtô a
tónus: néha nehéz lenne meghatározni,
mely hangszereket-hangszercsoportokat
halljuk. Mindenesetre, gyönyörködhet-
tünk a vonósok játék-kultúrájában, az él-
ményszerû brácsaszólókban, a szóliszti-
kus szordinált hegedûállásokban, s
abban, ahogyan a különbözô regiszterek
elmélyítik a hatást. A figyelmesebb hall-
gatónak feltûnhettek apró pontatlansá-
gok, amelyekrôl igyekezett azonnal
megfeledkezni. Úgy tûnt, a karmestert is
lebilincseli a hangzás – ezzel menthetô,
ha idôrôl-idôre megfeledkezett arról,
hogy neki kellene irányítani (kezdemé-
nyezôleg) a hangszín-csodákat. És két-
ségkívül elégedett lehetett a zenekarral,
amivel koránt sincs egyedül az együttes
vendégkarmesterei sorában. 
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A Debussy-dalok jelentették az est
újdonságát. Az ismerkedés azonban
leginkább a szövegre korlátozódott: a
hallgatóság lelkesen olvasta Lackfi János
fordításában a verseket (a költôk az
ismertetô idevágó részletébôl pontosí-
tandóak!). Anu Komsi szép hangon
énekelt, láthatóan kedvvel – ám a nagy
élmény elmaradt. Ilyenkor derül ki,
milyen értékes elôadásokat kapunk a
hazai mûvészektôl – a magas színvonal-
hoz, ím, szinte észrevétlen, „hozzá-
szoktunk”. És Kocsis Zoltán átiratai
ugyancsak magasra állítják a mércét…
Véltük, majd a Zarathustra. Néhányan (s
ez aligha tekinthetô egyértelmû minôsí-
tésnek, hisz gyakorta elôfordul ilyesmi!)
elmentek a szünetben. Nekik volt
igazuk, jóllehet, aligha sejthették…
Zarathustra ugyanis rejtôzködésre kény-
szerült, benne maradt a partitúrában. A
tétel sorsa hamar eldôl; az elementáris
hatású C-dúr akkord a zeneirodalom
csodáinak egyike. Ezúttal inkább csak
kitisztult a levegô, de az átható sugárzás-
sal adós maradt az elôadás. Oramo ta-
goltan végigvezényelte a mûvet, az egy-
mást követô új szakaszok hangulati
megragadására törekedett, ám a parti-
túra kényes pillanatairól mintha nem
vett volna tudomást. Szinte rábízta a szó-
lamokra a hatást, márpedig az egyidejû-
leg játszó hangszerek által kialakuló di-
namikai összkép érzékeny jelenség:
Strauss ezerszínû zenekara kényes palet-
ta. Talán megérintette ôt a teljes közöm-
bösség ideája? A Nemzeti Filharmoniku-
sok közönsége megbékélt azzal, hogy
ezúttal elmarad a nagy élmény. Nem
érintette meg a straussi zenekar lebilin-
cselô hatása; rezignáltan hallgatta az
elôadást.
A karmester rövid életrajzából megtud-
tuk: hegedûsként felvételt készített Anu
Komsival Kurtág Kafka-töredékeibôl.
Csak sajnálhatjuk, hogy nem azzal a
programmal lépett magyar közönség elé.
(Hasonlóképp azt is, hogy az értékes is-
mertetôkkel élénk kontrasztot képez a
vendégmûvészeket bemutató szöveg.
Mire gondolhatott aki írta, hogy „mun-
kásságában finn származása mellett az
angol hagyományok is megmutatkoz-
nak, olyan szerzôkön keresztül, mint
Bax, Bridge, Britten, Elgar, Vaughan
Williams, Walton és Constant Lambert”?
Nagy kérdés, az angol hidegvér megmu-
tatkozik-e abban, aki olvassa…) 

(FK)
* * *

Jól idôzítetten, december 1-jén adott
koncertet az MR Szimfonikusok a
Bartók Béla Nemzeti Hangversenyterem-
ben. Jó másfél éves elôzmények után
ezen a napon indult meg 1925-ben, este
8 órakor a hivatalos magyar rádiómûso-
radás (avatóünnepséggel, majd hang-
versennyel). Azóta a rádiózás születés-
napjaként tartjuk számon – s eme
tradíció jegyében szép gesztus, hogy a
Rádió egykori dolgozói (nyugdíjasai)
meghívást kaptak erre az estre, amelyet
így méltán nevezhetünk születésnapi
hangversenynek. Ebben az évadban
elôször hallhattuk szimfonikus program-
mal a zenekart – ez is növelte a ren-
dezvény iránti érdeklôdést. Ezúttal
Kesselyák Gergely volt a dirigens, szólis-
taként – eltérôen a MÜPA féléves mûsor-
kalauzának elôzetes információitól –
Varga Tamás gordonkamûvészt hallhat-
tuk. Ennek megfelelôen módosult a
mûsor; így a program második száma
Csajkovszkij népszerû opusza lett, a Vál-
tozatok egy rokokó témára. Nyitányul
Muszorgszkij újabban gyakran hallható
mûve szolgált, az „Éj a kopár hegyen”, a
második rész igazi ínyencséget kínált,
Rahmanyinov I. szimfóniáját. 
Az orosz est a figyelemfelkeltô „Boszor-
kányos romantika” címmel került meg-
hirdetésre, aminek tényleges valóságtar-
tamával bizony bajos lenne elszámolni.
Boszorkányok, mint olyanok, csak a Mu-
szorgszkij-darabban szerepelnek, Csaj-
kovszkij mûve legfeljebb „boszorkányos”
technikai tudást követel. A szimfónia
pedig… nem boszorkányság, hogy sikert
aratott. Az ifjú (24 éves) komponista
annakidején alkotói válságba került e mû
bemutatójának csúfos bukásától. A siker-
pálya (ígéretes kezdés után) néhány év
múlva a c-moll zongoraversennyel kez-
dôdik, amikor a szerzô egyszersmind
zongoramûvészként és karmesterként is
fellép.
Kesselyák Gergely elsôsorban operadiri-
gens, bár idôrôl-idôre szerepel koncert-
pódiumokon is. Ezúttal kamatozott ope-
rai múltja-jelene, pontosabban, az a
szemléletmód, amellyel szinte láttatóan
közeledik mûvekhez. Nála a mûvek álta-
lában „szólnak valamirôl” – még akkor is,
ha ezt a tartalmat nehéz lenne szavakba
önteni. Mendelssohn komponált zongo-
radarabokat „dalok szöveg nélkül” cím-
mel – ezúttal a tételek „szinkronizálatlan”
érzés- és gondolatvilágot közvetítettek.
Kesselyák végiggondolt nagyformákat
építtetett fel muzsikusaival – tehette ezt

annál is inkább, mivel a részletek kidol-
gozásával aligha kellett veszôdnie. 
Az ismert mûveknél a „rádiózenekarság”
perfekcióra-törekvése érvényesült, az is-
meretlennél pedig kamatozott az a praxi-
suk, hogy rendre új mûvekbôl
készítenek felvételeket, olyan kompozí-
ciókból, amelyek épp az ô elôadásuk
által nyernek hangzó alakot (s kerülnek
megítélésre). Játékuk tehát azzal a
felelôsséggel jár, hogy ritkán hallható
mûvek esetében egyenlôségjel kerül
interpretációjuk és a kompozíció közé.
Ezúttal a közvetítôknek köszönhetôen
könnyen utat talált a hallgatósághoz az
egykor balsorsra kárhoztatott Rahmanyi-
nov-szimfónia. Akkor is, ha a hallgatóság
csak utólag olvasta el a mûsorkísérôt, s
így csak megkésve „tudta meg”, hogy mit
kell éreznie.
Ezen a koncerten arra gondoltam: annak
is megvan a maga elônye, ha a hallgató-
ság nem kap „olvasnivalót”. Az érdek-
lôdô (legyen egyszerû zenebarát, vagy
vájtfülû szakmabeli) kizárólag a
hangzásra és a hangzást életre keltôk
látványára van utalva. Nem befolyásolja
prekoncepció, elvárás – közvetlenebbül
hat rá a muzsika. Kiváltképp a szinte
ismeretlen szimfónia esetében tûnt ez
hatásosnak; így legfeljebb korábbi zenei
ismeretanyaga, az általa ismert-kedvelt
Rahmanyinov-mûvek adtak fogódzót e
retrospektív ismerkedéshez. A késôbbi
mûvek ismeretében (bármennyire tör-
ténetietlen is e közelítésmód) értôbben
hallgatjuk a korai szárnypróbálgatá-
sokat. (Miként Puccini korai szimfonikus
tételeiben is boldogan „ismerünk rá”
azokra a dallamcsírákra, amelyek ké-
sôbb operákban fognak szárba szökken-
ni, kivirágozni.)
A Muszorgszkij-darab stiláris otthonossá-
got biztosított a késôbbiek számára; a
Rokokó-variációk önfeledt gyönyörkö-
déshez kínáltak alkalmat. Varga Tamás
olyan szólista, aki képes inspirálóan
hatni mindenkori partnereire, a kísérôe-
gyüttesre. Az MR Szimfonikusok számára
korántsem „feladat” volt, inkább inspi-
ráló lehetôség, megfelelni a kihívások-
nak. A siker nem is maradt el.
A szimfónia megszólaltatásának legna-
gyobb értéke az értô-kidolgozott elôadás
volt; a különbözô léptékekben egyaránt
biztos formálókészség, s hogy ebben a
partitúrában is minden szólam, hangszer-
csoport megtalálta a maga helyét-szere-
pét-funkcióját. Érezhetôen „tétje” volt en-
nek a hangversenynek; fontos volt az
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elôadóknak és így a közönségnek is. Az
est végén az ováció kétségkívül nem csu-
pán az interpretációt kívánta minôsíteni,
hanem elsôsorban a mûvészeknek szólt.
Visszajelzése volt annak az örömnek,
amelyet az MR Szimfonikusok koncer-
teken való fellépése vált ki. S egyben
„szöveg nélküli” üzenete annak, hogy
várjuk a folytatást. A tervek szerint
december 22-én, a Zeneakadémián. 

(FK)

* * *

December 7-én Kovács János vezényle-
tével adott Wagner-estet a Nemzeti Fil-

harmonikus Zenekar és Énekkar és
vendég-szólistaként Will Hartmann.
Wagner – koncertteremben: korántsem
példa nélküli, de a kizárólag Wagner-
operarészletekbôl összeállított mûsor
többféle tanulsággal szolgált. És nem
utolsó sorban: élménnyel. A mûsor nagy
vonalakban a keletkezés idôrendjét
követte (valamiféle „a Rienzitôl a Parsi-
falig” program jegyében), ügyelve a
zenekari részletek, szóló-számok és
kórustételek arányos elrendezésére. Ha
valaki az est végén felteszi a parafrazeált
kérdést: „Szereti Ön Wagnert?”, minden
bizonnyal egyhangú igent kap válaszul.
Azok is úgy érezhették, akik fenntartással
viseltetnek „hosszú” operái iránt, s a
rajongók is, bár nekik kétségkívül diétás
adagnak tûnt a kínálat. Az ô számukra
épp a ritkán hallható és a népszerû-
közismert részletek választékos egymá-
sutánja jelenthetett élményt. Ehhez a
programhoz keresve se találni ideálisabb
karmestert az operák világában oly
járatos Kovács Jánosnál. Ismeri és szereti
Wagnert, tehát intellektuálisan és emo-
cionálisan is remek vezetôje az elôadók-
nak. A zenekarnak ezúttal nemcsak egy
stíluson, hanem egy szerzô életmûvén
belül maradva –, lehetôsége volt a varázs-
latos wagneri zenekari paletta színkész-
letének felvillantására. Fôként az ismer-
tebb részletek minél szebb megoldása
tûnt hálás feladatnak, amikor a közönség
„tudja”, mit fog hallani – s ezért még fo-
gékonyabb a hogyanra. Ugyanakkor nem
hallgatható el, hogy a terjedelmesebb
részletek adták eleve a nagyobb élményt;
amikor – akár az adott opera ismereté-
ben, akár anélkül – volt idô beleélni
magunkat egy-egy folyamatba. Éppen
ezért például Siegmund Tavaszi dala
után szomorúan csattant fel a taps,
merthogy oly hamar végetért…

(Átélhetô-nagy tanulság volt, hogy az
operakomponista Wagner nemcsak a
számára ideális mûfajt találta meg,
hanem jó érzékkel bánt az idôvel is!) A
lírai baritonból tenorra váltott Will Hart-
mann gyengélkedése után is vállalta a
koncertet – jelentették be a koncert ele-
jén. Jól tette, hiszen így is megszerezte a
közönség szimpátiáját és elismerését.
Vélhetôleg tökéletes hangi állapotban
sem hálás viszonylag kevés részlettel
bemutatkozni – az operaszínpadhoz
szokott elôadó úgy érezheti magát, mint
színházi produkciók után film-forgatáson
a színész. Amikor Parsifalként a felidézett
jelenetben bejött (nem pedig kezdettôl
jelenlévô énekes-közremûködô!), érez-
hetôen hozta magával a színpad több-
letét. Azon viszont érdemes lenne
elgondolkodni, érdemes-e a részletek fo-
lyamatát megszakítani a kórus (akár
többszöri) bevonulásával. Annak nem
volt funkciója – viszont megtörte a va-
rázst. A Szent István Király Szimfonikus
Zenekar és Kórus évenkénti „Magyar
Szimfonikus Körkép” sorozatbeli fellépé-
sének megunhatatlan csodája, ahogyan
akár egy egész koncert-félidôt is némán-
fegyelmezetten végigül a nagylétszámú
énekesgárda. Vélhetôen a Nemzeti Ének-
kar tagjai is szívesen meghallgatták volna
a zenekari részleteket és a szólista pro-
dukcióit. Kettôn áll a vásár; valószínûleg
nem annyival kevésbé érthetô szöveg-
mondással énekelt a férfikar, mint ameny-
nyire nehezen értette néha a feliratozás-
sal elkényeztetett közönség. Azt azonban
érdemes lenne szem elôtt tartani, hogy
amikor semmiféle „segédeszköz” nem áll
a hallgatóság rendelkezésére, akkor
megnô az elôadók felelôssége a szöveg-
érthetôséget illetôen. 
A Wagner-életmû ismerôi tudták: a kivá-
lasztott részletek nem – mint „legjobban
sikerültek” – kivételes értékük miatt let-
tek „válogatott gyöngyszemek”, hanem
azért, mert (viszonylag) fájdalommente-
sen kiragadhatók a környezetükbôl. Ab-
ból a környezetbôl, amely hasonló gyö-
nyörködésre kínál lehetôséget. A koncert
után az ember kedvet érzett ahhoz, hogy
az ízelítôt mielôbb folytassa az egész
estét betöltô operák/zenedrámák fô-
fogásaival. (FK)

* * *

A tavalyi Csajkovszkij-maratonon megis-
mert szólistát köszönthetett ismét a MÁV

Szimfonikus Zenekar december 12-i

koncertjének közönsége: Alexander
Markovot. Ô volt a zenekar vezetô kar-
mestere, Kollár Imre által vezényelt est
centrális részének fôszereplôje. A mû-
sorösszeállításból adódóan ugyanis,
három részesnek tekinthetô a program.
Önálló értékû volt a nyitószám, Mozart
„kis” g-moll szimfóniája. Kidolgozott
elôadásban csendült fel, érezhetôen a
vonóskar jelentette a hangzás „bázisát”,
amelyhez megannyi színt és feszültség-
hordozó elemet adtak a fúvósok. Kivált-
képp tetszetôsre sikerült a Menuetto
középrésze. De „élt” az egész mû: a téte-
lekben markáns karakterek, jól körvona-
lazható hangulatok sorjáztak, és egymás-
utánjukból arányos építmény alakult.
Talán csak a „mozarti derû” hiányzott,
ami ideális esetben átragyog a vidámnak
aligha mondható mozzanatokon is.
Sibelius Hegedûversenye szinte csak al-
kalmat kínált ahhoz, hogy Alexander
Markov ismét lenyûgözhesse hallgatósá-
gát. A 45 éves orosz mûvész, aki 1982 óta
az Egyesült Államokból jár világhódító
koncertútjaira, egészen kivételes jelen-
ség a virtuózok között is. Gyönyörû
tónusú hangon játszik, ami már önmagá-
ban is élmény. Mégsem elégszik meg a
szép-hangzással, hanem zeneileg kidol-
gozott interpretációt közvetít általa. Nem
távolodik el a zene mélységeitôl a csil-
logó felszín kedvéért, amelyet – a ráadás-
ként adott lélegzetelállító Paganini-
caprice tanúsága szerint – egészen
elképesztôen tud megjeleníteni. Tarta-
lommal tölti meg a lassú kantábilis
melódiákat, amelyek érezhetôen hason-
lóképp kedvesek számára, mint a bravúr-
darabok. Mindenesetre, egészen ritkán
hallható adalékokat kaptunk a hegedû
színvilágának kimeríthetetlenségébôl. A
zenekar – mint mindig, ha kiváló szólis-
tával játszhat – érzékeny, néha már-már
túlságosan is diszkrét kíséretrôl gondos-
kodott.
A második rész nagy vállalkozása Mahler
I. szimfóniájának négytételes verziója
volt. A MÁV Szimfonikus Zenekar reper-
toárja gazdag, ám a Mahler-játszás (ért-
hetôen) viszonylag a perifériára került.
Ily módon az elôadást inkább alakította
az aktív figyelem, mint a korábbi ismeret-
anyag. Régi igazság, hogy minden elô-
adó a maga részérôl ôsbemutatóként éli
meg, amikor elôször vesz részt valamely
mû megszólaltatásában. Ezzel magyaráz-
ható, hogy néha az egyszeri vállalkozá-
sok feltûnôen sikeresnek hatnak – ki-
váltképp, ha a játékosok egyszerre
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„fedezik fel” a darabot a közönséggel.
Nos, Mahler I. szimfóniájáról korántsem
mondható el ez. A megannyi felvételen
rögzített kompozíciónak vannak olyan
sajátosságai, amelyek beleivódtak a
zenekedvelôk tudatába, emlékei közé – s
ezeket szeretné újrahallani, hacsak nem
valami mást, ám hasonlóképp meg-
gyôzôt kap. A koncert során nem tudtam
szabadulni attól az érzéstôl, hogy tagjai
nem ismerik eléggé a mûvet. Arra alapo-
zom ezt a gyanút, hogy még a kidolgo-
zott partitúra-részletek is gyakran jelen-
tés nélkülinek tûntek. Funkciótlanok
voltak a leheletfinom pianissimók, oly
módon közömbösek, hogy nyilván-
valóan semmit sem akartak „jelenteni”;
márpedig korántsem mindegy, hogy
milyen mögöttes szándékot tulajdoní-
tanak valamely zenei közlendônek.
Példának okáért, vélhetôleg „szaba-
dabban” instrukciót követôen sikerült
mesterkéltre egyik-másik „madár-motí-
vum”, máskor a mélyvonósok halk szóla-
mában nem érzôdött a tematikus rang.
Az viszont tagadhatatlan: változatos volt
a felcsendülô hangzás, színeiben, néha
karaktereiben is. Ám hiányzott a fanyar
íz, a groteszk fintor – helyét gyakran a
szokatlan vagy a furcsa vette át, ami
korántsem egyenrangú. Személy szerint
nekem a legnagyobb hiányérzetet a III.
tétel meg-nem-éltsége okozta – ebben
talán a túlságosan „menôsre” vett tempó
is közrejátszik. Ami nem tévesztette (nem
téveszthette) el hatását, az a monumen-
tális fináléba torkolló ciklus felépítése.
Nagy igazság, hogy az elôadói közeg:
vezetô; amíg a szerzôi szándékkal még
nem azonosultak, nem tudják közvetí-
teni, továbbítani. Ezúttal a többszöri el-
játszás mellett sokat segítene különbözô
interpretációinak megismerése – hogy
ki-ki képes legyen saját elképzelését
kialakítani a mûrôl – s ekkor, összefogott
irányítással megszülethet az együttes
saját olvasata. (FK)

* * *

Alig néhány nappal az után, hogy meg-
nyerte az MR Szimfonikusok elsô kar-
mesteri posztjára kiírt pályázatot,
Stephen d’Agostino máris nyilvános
hangversenyen mutatkozhatott be az
együttes élén. Nemcsak Mozart és Web-
ber gyászmiséjét hallgatni mentem el
tehát a koncertre, hanem azért is, hogy a
kiválasztott alkalmasságáról meggyôzôd-
jem. Hamar kiderült: a magyar zenei élet-

ben másfél évtizede fel-felbukkanó diri-
gens a szakmát lelkiismeretesen elsajátí-
tott tucatkarmester. A rendezôk ügyesen
szerkesztették a mûsort: nem rá alapoz-
ták a sikert, hanem a mûvekre. Mozart
hattyúdalát a Budafoki Dohnányi Ze-
nekar „házi zeneszerzôjének”, Pánczél
Tamás kiegészítéseivel adták, Webber
Requimejét pedig mûsorra tûzték – ez a
tény már önmagában kellô érdeklôdést
kelt a világhírû musicalszerzô elôéleté-
nek ismeretében.
A harminchét éves, New Yorkban szüle-
tett d’Agostino vajmi keveset tud e gyász-
mise szerkezetérôl; a Dies irae tételt köz-
vetlenül a Kyriéhez kapcsolta – az avizót
kísérô hangos dobbantása feltûnô igye-
kezetrôl tett tanúbizonyságot –, és csak
utána tartott tételszünetet, jóllehet e két
szakasz liturgikusan különálló. Ami
ennél koncertteremben fontosabb: ze-
neileg nem éreztem indokoltnak e dön-
tését.
Átlagos Mozart-rekviemet hallhattunk,
de nem hallgathatjuk el, hogy csalód-
nunk kellett a dirigens szakmai felké-
szültségében azokban a pillanatokban,
amelyekben – Pánczél Tamás kiegészíté-
seiben és fôleg a Webber-mû néhány he-
lyén – a nagy létszámú elôadógárda szé-
teséssel fenyegetett. Hogy mitôl volt
átlagos az elôadás? Ez a mû több karak-
terek, hangulatok bámulatosan meghar-
monizált sorozatánál. Egyértelmû, hogy a
zenei alakzatok, hangvételek, motívu-
mok, karakterek alapját a szavak jelentik.
A dirigens azonban nem fektetett kellô
súlyt a szöveg artikulációjára, így Mozart
zenéje nem telt meg tartalommal, – horri-
bile dictu – nem volt több, hangok üres
sorozatánál. Pedig a kamarakórussá zsu-
gorított MR Énekkar erre igencsak alkal-
mas lett volna. Ami a hangzásarányt illeti:
talán még nem szoktak hozzá a csökkent
létszámhoz, de mindenképpen a kar-
mester feladata lett volna a basszust
visszafogni, az altot pedig nem hagyni el-
süllyedni a hangáradatban.
A jól ismert Lacrimosa-befejezés helyett
Pánczél megkomponálta a tétel végére
azt az Ámen-fúgát, amelynek csupán ti-
zenhat ütemes vázlata maradt fenn, és
amelyet a szerzô a kutatók szerint a
Lacrimosa után, külön tételként gondolt
el, Gassmann c-moll requiemjének min-
tájára, egyfajta diadalmas kontrasztként a
síró affektusra épülô zene után. A kiegé-
szítés összességében tetszett, bár a fel-
rakás vaskossága néha Stokowski Bach-
hangszereléseit idézte. Mint sajnos

gyakran tapasztaljuk, a négy szólista
ezúttal sem vett tudomást egymásról.
Miks Adrienn szép, de kevésbé átütô
erejû szopránja mellett Megyesi Schwartz
Lúcia sûrû altját csak erôs odafigyeléssel
lehetett hallani. Fekete Attila nem tud
elénekelni portamento nélkül egy dal-
lamot, ami Webbernél nem zavart, a
Mozart-mûben annál inkább. Hámori
Szabolcs érdekes módon a Tuba mirum
tételben nem remekelt, az együtt énekelt
szakaszoknál sokkal erôteljesebb basz-
szusnak mutatkozott.
A második félidôben hallott mû amolyan
„félezrek szimfóniája”, igaz, Webber
Requiemje  Mahler mellett sokat köszön-
het Orff Carmina Buranájának is. Itt csat-
lakozott az elôadógárdához a Honvéd
Férfikar, a Nemzeti énekkar, az MR Gye-
rekkar és a Budapesti Akadémiai Kórus-
társaság. Tipikusan olyan kompozíció,
amit élvez a hallgató, mert – bár nem ere-
deti – kellôen változatos és „fogyasztó-
barát termék”, mély nyomot mégsem
hagy benne. Zeneileg nem annyira erôs
kompozíció, és mutatis mutandis számos
más (netán bármilyen) szöveggel meg-
szólaltatható lehet. A gyermekkar két
szólistájára nehezedett nagyobb súly –
ôk kezdték és végezték be a mûvet –, de
összességében elmondható, hogy a
résztvevô együttesek mindegyike jól tel-
jesített. Habár a karácsonyi idôszak nem
éppen a rekviemek ideje, a szerkesztés-
nek köszönhetôen a mûsor létjogosultsá-
got nyert: egy város komolyzenei kon-
certéletébôl nem hiányozhatnak az efféle
könnyedebb, ritkaságszámba menô pro-
dukciók sem. A koncert alapján úgy
érezzük, a január elsején hivatalba lépett
új karmester tevékenysége mellé tovább-
ra is elkél majd a leleményes mûsorszer-
kesztés. (2008. december 13., Bartók
Béla Nemzeti Hangversenyterem)

(VT)

* * *

Ünnepélyes mûsorral búcsúzott az
óesztendôtôl idei utolsó MÜPA-szerep-
lésével a Zuglói Filharmónia – Szent

István Szimfonikus Zenekar és Ora-

tóriumkórus: szólisták (Sáfár Orsolya,
Gémes Katalin, Kéringer László és Cser
Péter), valamint a Szent István Gimná-
zium Vegyeskara és a Szent István Király
Zenemûvészeti Szakközépiskola Vegyes-
kara közremûködésével Händel egyik
legnépszerûbb oratóriumának az I. és II.
részét tûzte mûsorra. A dirigens: Zá-
borszky Kálmán volt. 
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A Messiás: monumentális mû, még a
mamutkoncertek idején is próbára teszi
elôadóit és hallgatóit egyaránt. Ilyen
meggondolásból érthetô, hogy nem az
egész mû elôadására vállalkoztak (a
másik megoldás a drasztikus „húzás” lett
volna). Ebben a tetszetôs torzó-
változatban a híres Alleluja-kórussal ért
véget a koncert. És ez az a pont, ahon-
nan érdemes kezdeni a beszámolót.
Jócskán elmúlt már fél 10, amikor ki-
csendült a II. rész záróakkordja. Kicsen-
dülhetett – nem tapsolt bele senki
(megannyi koncertbôl élô-felvételt
készítôk ilyen tetszésnyilvánításról
álmodnak…). Pedig tetszett, ez a taps
terjedelmével is mérhetô… 
A sokadik visszatapsolást ráadás kö-
vette: az Alleluja-kórus megismétlése.
Ekkor felszabadultabban muzsikáltak
az elôadók, s megjött a közönség hang-
ja is. Ez a legszebb visszaigazolása
annak, hogy a közönség végigélte a
mûvet.
Händel idejében mintegy huszonöt vo-
nóshangszer, ezen kívül négy oboa,
négy fagott és az egyes tételekben elôírt
trombiták és üstdob alkotta a Messiás ze-
nekarát. Aztán erôteljesen megnöve-
kedett az elôadók létszáma, a késôbbi
zeneirodalomból talán Orff Carmina Bu-
ranájához hasonlítható, ahogyan „elsza-
badulnak” az elôadói indulatok – már
korántsem a mûrôl van szó, hanem a célt
a remekmû elôadásában való részvétel
jelenti. Az autentikus hangzásra törekvô,
régizenei együttesek jóvoltából próbál-
hatjuk elképzelni, milyen lehetett a hang-
zás annakidején…
A mostani elôadásban a „legyen a Mes-
siás mindenkié” elv korántsem ment a
hangzásarányok rovására. Pontosab-
ban: Záborszky Kálmán valami egészen
rendkívüli kísérletre vállalkozott;
olyasmire, aminek a haszna hosszú tá-
von fog kamatozni a zenekari játéko-
sok és az énekkari tagok gyakorlatában
egyaránt. Elôször is, nem akarták bom-
basztikus hanghatásokkal letaglózni a
közönséget. A zenekar precíz-fegyel-
mezetten játszott; a vonósok gobelin-
technikájú hátteret biztosítottak az
énekesek számára. Az ismétlôdô apró
ritmusképletek sorjázásából „élô”
hangzás alakult, s jóllehet takarékosan
bántak a vonóval, a pontos-pregnáns
indítások gondoskodtak az állandó
dinamizmusról. Az est igazi csodáját
azonban az énekkar adta: a könnyed
hangú, virtuozitást igénylô, gyakran

hosszú melizmákat tartalmazó részek
olyan homogeneitással szólaltak meg,
amilyet képzett énekesekbôl álló,
kislétszámú együttesektôl szokás el-
várni (gondos arányérzékre vall, hogy
nem a mindig-mindenki-mindent elv
érvényesült…). 
A nagy lélegzetû barokk mû (így torzó-
ként is) repertoár-bôvítô darabjuk; külö-
nös nehézséget a continuózás jelent-
hetett – a játékosok életkora is indokolja
az e téren való tapasztalatlanságot…
Ráadásul, ilyesmit leginkább „élôben”
lehet megtanulni. A billentyûs continuo-
játékos számára talán még nagyobb fela-
dat volt a recitativók kísérete – ebbe még
bele kell tanulnia. Nem állt ezzel
egyedül; az egyik accompagnato-tételt
kétszer kellett indítani.
Zenekarnevelô, pontosabban: zenekari
tagokat képezô iskola – ez jutott eszem-
be a produkcióról. És ebben a szellem-
ben talán az is hasznos volt, hogy négy
egészen különbözô karakterû szólistá-
val léptek fel. Kéringer László énekét
hallgatva mókás elképzelni, hogy kér-
dôíven a foglalkozás rovatba jelenleg
azt írná, hogy „az Operettszínház kar-
igazgatója”. Énekén érzôdik (szombat-
helyi) Fiú Énekiskolai múltja; mer
szabadon énekelni, szinte idôtlenül las-
san, máskor díszítéssel hirtelen meg-
emelve, felizzítva a hangzást. És mer
halkan énekelni – technikájának kö-
szönhetôen telt a hangzás mindenkor, a
szinte elsuttogott hangzó is eljutott a
közönséghez. Nála a régizenélés immár
adottság; annál meglepôbb és örvende-
tesebb az a mûgond, amellyel Gémes
Katalin berendezte szólamát. A megter-
vezett (és mindig sikeresen kivitelezett)
díszítések hallatán csak csodálkozha-
tunk azon, hogyhogy nem „fedezte fel”
és sztárolja szólistaként megannyi hazai
régizenei együttes. Sáfár Orsolya meg-
nyerô személyességgel, már-már szín-
padi szólista-attitûddel énekelt, ám
szólamának magas régiójában azonban
mintha nem mindig lett volna ura a
hangjának. Cser Péter számára nem tûnt
testreszabottnak a személytelen basz-
szus-szólam, afféle penzumként rótta le
accompagnatóin túl áriáit is. 
Ez a koncert korántsem „mérföldkô” az
együttes emlékezetes produkciói sorá-
ban – ám az alapkövek számát gyarapít-
ja. A koncertet megelôzô próbafolyamat
tapasztalatai minden bizonnyal jóté-
konyan éreztetik hatásukat a késôbbi
produkciók esetében.

* * *

Nagy sikerrel búcsúzott az óévtôl a Zene-
akadémián a Romantikus-bérlet 3. estjé-
vel december 17-én a Magyar Telekom

Szimfonikus Zenekar. Talán a mûsor
bátortalanította el azokat, akiknek a tá-
volléte következtében nem volt teltházas
a Zeneakadémia Nagyterme? Minden-
esetre, Keller András zeneigazgató mû-
sorpolitikája ismét diadalmaskodott: él-
ményekkel és zeneirodalom-ismerettel
gazdagodott, elégedett közönség távo-
zott az est végén. A program ezúttal
igencsak tágan volt értelmezhetô; a
mûsor elsô részében a Giya Kancheli
Styx címû kompozíciója került – jó kilenc
évvel az amsterdami ôsbemutató után –
magyar közönség elé, a program má-
sodik részében pedig Schönberg
nagyzenekari átiratában hangzott el
Brahms g-moll zongoranégyese. Ez utób-
bi éppen 70 éve szerepelt elôször nyil-
vános hangverseny mûsorán az Egyesült
Államokban (nem kisebb dirigens, mint
Otto Klemperer vezényletével). 
A Styx sajátos versenymû; a kiváló brá-
csamûvész Jurij Basmet felkérésére ké-
szült. A szóló ezúttal – az eredetivel
egyenrangú verzióban – hegedûn szólalt
meg, Gidon Kremer tolmácsolásában. A
mûben helyet kap a vox humana is; az
MR Énekkar mûködött közre ezen az
estén. 
Romantikus kortárs? Kortárs romantikus?
A cím akár magyarázhatja is e kettôssé-
get, hiszen a Styx folyó az élôk és holtak
(a jelen és a múlt) világát határolja el
egymástól. A szólista vállalja a közvetítô
Kháron szerepét, míg a zenekar a múló
idônek az idôtlenségét érzékelteti. Mind-
ezt az ismertetôbôl tudta meg az érdek-
lôdô, s azt is, hogy a grúz szavakból
összeállított szövegnek nem a jelentése,
hanem hangzásának „zeneisége” volt
fontos a szerzô számára.
Mindezen információk birtokában nem
volt más dolgunk, mint kényelmesen
hátradôlve hallgatni a zenét, a megszü-
letô hangzásokat. Kremer játékában az
elkötelezettség volt érezhetô (bármiféle
figyelemfelkeltô információ nélkül is), a
zenekar érezhetôen kedvvel vett részt a
hangszín-játékban, s ezúttal a vonóskar
valamennyi szólama egészen kivételes
tónusokat, árnyalatokat jelenített meg. A
nagy létszámú zenekar hangzása széles
dinamikai skálán mozgott, a harsányabb
részekben inkább csak látványként, sem-
mint akusztikusan észleltük az énekesek
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közremûködését. Összességében alkal-
mas volt az elôadás arra, hogy ki-ki meg-
tanulja Kancheli nevét, vagy megszeresse
muzsikáját.
A második részben a zenekaron úgy szó-
lalt meg a kamaramû, hogy átirat-vol-
tánál erôteljesebbnek hatott az adekvát
hangzás. A nagy apparátusnak funkciója
volt; az egyes hangszercsoportok kama-
razenei érzékenységgel léptek kapcsolat-
ba egymással. A dirigens Keller András-
nak sikerült elérnie, hogy a játékosok ne
csupán az irányításra hagyatkozzanak;
korántsem utasítást követô bábok,
hanem képzett muzsikusok, akik szemé-
lyesen is érdekeltek az össz-hangzás
létrejöttében. Úton Schönberghez? – egy
ilyen projekt elsô állomásának is
tekinthetô e mû sikeres bemutatása. Mert
aki ezt hallotta, abban minden bizonnyal
felébred az érdeklôdés a szerzô saját
kompozíciói iránt.
Változatos mûsorkínálat az éves prog-
ramban – ez önmagában is dicséretes.
Ráadásul hogyha tetszésre talál mind az
elôadók, mind a hallgatók körében, az a
zenei élet nagy nyeresége. Az újdonság-
nak ugyanis nemcsak a varázsa nagy,
hanem a „pedagógiai”, „hallásfejlesztô”
hatása is; a zenebarát ugyanis megszólít-
va érzi magát, hogy önállóan formáljon
véleményt, s úgy hallgat zenét, ahogyan
az az igényes muzsikusok álmaiban
szerepel: figyelmesen, nyitott füllel és
szívvel. (FK)

* * *

A 2009-es év egyik elsô ígéretes koncert-
je a január 4-i Puccini-est volt, melyet a
szólisták nevével hirdettek. Rost Andrea
partnere a megbetegedett Marcelo Álva-
rez helyett Stefano Secco lett (ami a mû-
sorban annyi változást hozott, hogy
pluszként hallhattuk Pinkerton áriáját is).
A munkából azonban alaposan kivette a
részét a Budapesti Filharmóniai Tár-

saság Zenekara is, Kovács János ve-
zényletével.
A Bartók Béla Nemzeti hangverseny-
terem megannyi operaelôadásnak adott
immár otthont, többségüket koncertsze-
rûnek vagy fél-szcenírozottnak nevezve.
Ezúttal a névtelenség homályában
maradt a kreatív team, amely egyedi, tet-
szetôs színpadi háttérrôl gondoskodott:
több felületet hoztak létre, melyekre

képeket vetítettek (Puccini-fotókat,
dedikált képeket, kottakiadványok cím-
lapját vagy plakátokat). Mûsorszámon-
ként változott a térbeli faliújság, sohasem
terelve el a hallgató figyelmét.
A zenekar öt jelentôs önálló számot ka-
pott: nyitószámként a Capriccio sinfoni-
cót, Des Grieux áriája elôtt a Manon
Lescaut, utána pedig a Pillangókis-
asszony Intermezzóját, a második rész
kezdetén a Preludio sinfonicót, majd a
Tosca- és Turandot-részleteket elválasz-
tandó, a Krizantémok címû, eredetileg
vonósnégyesre szánt elégiát. Kínálkozott
tehát a kettôs megmutatkozás lehetôsé-
ge: az önálló játéké és a kíséreté. Mind-
kettôben rutinos az együttes, talán épp
ezért nem érezték a kihívás erejét.
Puccini zenéjérôl szokás mondani, hogy
„önmagától hat”. Nos, ez azért nem egé-
szen így van. Az „önmagától hatás” in-
kább a zenének arra a sajátosságára utal-
hat, hogy nehezen megragadható, miben
rejlik az elementáris hatás titka (aligha
tekinthetô véletlennek, hogy a Puccini-
operáknak, amelyek mindig elôbb talál-
ták meg az utat a nagyközönség
szívéhez, mint a több-kevesebb prekon-
cepcióval figyelô szakmai közönséghez,
mindmáig nincs érdemi analitikus sza-
kirodalma). 
A Capriccio sinfonico ideális helyen volt;
hiszen a Bohémélet részletei követték,
tehát azé az operáé, amelybe szinte
hangról-hangra átvette az egykori diplo-
mamunka egyik témáját. Rodolfo, majd
Mimi áriája következett, s kettôsükkel
folytatódott a mûsor. 
Az áriákat a közönségnek énekelték,
pedig „belefért” volna, hogy a színen
legyen a számok operabeli címzettje is.
Stefano Secco fokozatosan talált magára
a MÜPA nagy színpadán, Rost Andrea
azzal okozott meglepetést, hogy a
második részben Tosca és Cavaradossi I.
felvonásbeli kettôséhez kottára volt
szüksége. Secco mindvégig diszkréten
háttérben maradt a jellegzetes-szép
hangszínû primadonna mellett, aki
leginkább Csocsoszán nagyáriájával és
Liu két áriájával vívta ki a közönség elra-
gadtatását.
Kovács János dirigált, a zenekar játszott
és kísért, egyiket sem szívbôl jövô lelke-
sedéssel. Így a közönségnek csak azt tet-
ték lehetôvé, hogy mintegy „átismételje”
a szívhez szóló Puccini-dallamokat. 
Aki most akart volna ismerkedni Puccini
zenéjével – nos, az aligha érthette, hogy
miért hódít szinte megszületése óta töret-

lenül ez a muzsika. Mert már-már érze-
lemmentesre hangolva csendült fel –
talán megannyi szirupos interpretáció
ellensúlyozására (ám ezúttal átesve ama
bizonyos ló másik oldalára…). 
Ha valaki par excellence operaénekes,
aki megszokta, hogy estérôl-estére egész
mûvekben formál meg egy-egy szerep-
lôt, bizonyára problémát jelenthet az
összefüggéseibôl kiragadott áriák, rész-
letek megszólaltatása. De aki már ké-
szített ária-lemezt, s fellépett ária-
esteken, annak nem jelenthet problémát
valamely kulcsfontosságú részlet önálló
megszólaltatása. Tisztában kell lenni
azzal, hogy a hallgatónak sincs ilyenkor
módja az érzelmi folyamatok végig-
élésére, amelyek az operákban az
áriákat életre hívják – ilyen meggondo-
lásból még inkább kellene törôdni az in-
tenzitással. Vonatkozik ugyanez az inter-
mezzókra, amelyek vegyes mûsorú
ária-esteken néha a szólisták tehermen-
tesítését szolgálják. De itt – Puccinirôl
volt szó, azaz, lett volna szó, kizárólag.
Még az olyan „evidenciák” is rejtve ma-
radtak, mint az unisonók, tehát, amikor a
zenekar egy vagy több szólama együtt
dalolja a legjelentôsebb melódiákat az
énekesekkel! Általában (többé-kevésbé)
együtt voltak – de ha ennek az együttlét-
nek a többlete (a jellegzetes könnyeztetô
puccinis hatásmechanizmus) nem érzô-
dik, akkor elvész a szerzôi közlésnek az
a része, amely eme kifejezôeszköz
tudatos alkalmazásából adódik, azaz,
adódhatott volna. 
A térbeli faliújság egyik-másik „képkere-
tében” néha megjelent a zenekar (vagy
néhány játékosa), máskor pedig Kovács
János. Eredeti ötlet, élvezetes látvány
(még az sem hatott túlságosan zavaróan,
hogy a kép esetenként tükörszimmet-
rikus volt, tehát nem a látott beintés
irányából csendültek fel a kívánt
hangzások). Ebbôl az derült ki: volta-
képp szinte mindegy, hogy mennyire
kidolgozottan-részletezôen kér az el-
képzelt hangzás érdekében mozdu-
lataival a dirigens – a jelenlét aktivitása
hiányzott bántóan a hangszeresekbôl. 
Tetszetôs részletmegoldások akadtak
szép számmal – ez azonban nem elég
ahhoz, hogy a potenciális új közönséget
egy életre eljegyezzék az oly sok vizet
zavart (sôt, vihart aratott) mûfajjal. 
Márpedig épp a kevés ellenállást kiváltó
mûsorok esetében érdemes erre a szem-
pontra fokozottan figyelni! 

(FK)
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A  hindu zene

A „Daily Englishman” bevezetô megjegy-
zése: Reményi, a kiváló magyar hegedû-
mûvész leírta számunkra egy látogatását a
Bengal Academy of Music-ban, mely le-
írását különös érdekkel fogják olvasni a
szakemberek. A hindu zenérôl sokat írtak
már európai zenei szakértôk, de különösen
Sourindro Mohun Tagore radsa, kinek tol-
lából az állandó értékû mûvek egész sora
jelent meg a hindu nemzeti zenérôl, és aki
a Conservatorium felállítására szentelte
idejét és vagyonát. Mindazonáltal, mi
európaiak távol vagyunk attól, hogy e zene
szépségét és értékét ismernôk. Tudjuk, hogy
Guido d’Arezzo által, a 11. század elején,
az európai zenében bevezetett kottaírás
eredetileg Indiából származik, és több mint
2000 éves; továbbá, hogy mi itt (Indiában)
élô állapotban bírjuk a görögöknek néhány
archaikus zenei formáját, és hogy a hindu
zene virágzó kora a mohamedán dinasz-
tiák elôtt volt. Mégis zavarban vagyunk, ha
arról van szó, hogy hindu melódiákat
értékeljünk. Ezért kapóra jön nekünk, hogy
ilyen kiváló zenei tekintély mint Reményi, a
véleményét nyilvánítja. De most adjuk át a
szót neki.
„Ha részletesen akarnók tárgyalni a hindu
zenét, köteteket kellene megtöltenem vele.
Nekem azonban arra kell szorítkoznom,
hogy mint zenész, pártatlan véleményemet
nyilvánítsam, amennyire e tárgyról való
ismereteim terjednek. Elsô sorban el kell
ismernem azon munkának  értékét, melyet
Radsa Sir Sourindro Mohun Tagore végzett,
midôn egy majdnem veszendôbe ment, és
igen finom mûvészetet feltámasztott. Meg-
érkezve Indiába, nagy érdekkel kérdezôs-
ködtem a hindu zene iránt, azonban
mindig csak két dalt hallottam, amelyek
sem szépek, sem eredetiek nem voltak, vala-
mi európai ízlés érzett meg rajtok. Ezért
nagyon megörültem, midôn néhány napja
Sir Mohun Tagore  meghívott, hogy látogas-
sam meg néhány valódi, régi hindu
zenedarab meghallgatása végett. Magam-
mal vittem kottapapirost és tollat, hogy fel-
jegyezzem igen érdekes zenei társalgáso-
mat a tudós radsával. Nagy élvezet volt

számomra ezeket az egészen újszerû dal-
lamokat hallgatni. Melódikus és ritmikus
felfedezések voltak ezek. Mikor a radsa pa-
lotájához értem, a szolgaseregen kívül egy
bennszülött ôrszemet láttam, puskával a
vállán, és egészen olyan egyenruhába öl-
tözve, mint valami angol katona. Beje-
lentettek a radsánál (radzsa = keletindiai
fejedelem, király), és amikor az elsô emelet-
re értem, egy úriembert pillantottam meg
egy kis szobában, íróasztal mellett ülve. Ez
volt a radsa, ki engem felette barátságosan
köszöntött. A radsa a veleszületett udva-
riasság és szívélyesség megszemélyesítése.
Azonnal láttam, hogy tudós ember, és hogy
igen komolyan veszi a hindu zenét. Mi ze-
nészek könnyen megértjük egymást, mert
van egy nemzetközi nyelvünk, és ez a
hangközök nyelve. A beszélgetés folyamán
egy finom külsejû fiatalember lépett be, kit
a radsa mint Bramod Kumar Tagore nevû
fiát mutatott be. Jobb kéz felöl, egy kis szo-
bában néhány bennszülött úriember ült a
padlón, hangszereket vizsgálgatva. A radsa
mögött egy nagy üvegszekrény állt, tele
japán hangszerekkel, miket a mikádótól
(császártól) kapott ajándékba. Balra tôlem,
egy antik padon egy igen értelmes arcú,
középkorú férfi ült, egészen hindu ruhába
öltözve. E férfi, kit Babu Kali Prasanna
Banerjie (zenemester) néven mutattak be,
inkább magyar embernek látszott, mint
bengálinak. Éppen olyan folyékonyan be-
szélt angolul, mint a radsa és fia. A radsa
valami keverék hindu fajta sitáron játszott
(megj.: a sitar perzsa eredetû, 3 húros,
hosszú nyakú lant). Kali Prasanna egy
valódi hindu sitart tartott a kezében, mely
oly hosszú volt, mint az, amellyel Saras-
vatit, a hindu zene és tudomány istennôjét
ábrázolják. Úgy tetszett nekem, mintha az
istennô kiterjesztené szárnyait a két zenész
fölé, mialatt rapszódiáikat játszották. A leg-
nagyobb élvezettel és figyelemmel hallgat-
tam e hamisítatlan eredetû zenét, melyet
teljesen megértettem, hiszen az igazi mûvé-
szetet mindenki megérti. A kettôs mintegy
negyedóráig tartott, és világosan megkülön-
böztettem azon hangközöket, melyeket úgy
a mi zenénkben, mint a régi görög hang-
sorokban is megtalálunk. Megvolt benne az

a panaszkodó, különleges skála is, melynek
lemenô és felmenô részében a bôvített kvart
fordul elô. A radsa játszotta a vezetô-
szólamot, és kész mûvésznek mutatkozott.
Kali Prasanna virtuóz tökéllyel kísérte ôt, és
azonnal kitaláltam, hogy kísérô szólamá-
ban a legszövevényesebb ellenpontot, és pe-
dig a helyes ellenpontot rögtönözte. Így cso-
dálkozásomra, azt kellett felfedeznem,
hogy a hindu zene ugyanazon alapra van
építve, mint az európai, amely szintén a
Keletrôl származik. Tudniillik a tonikán, a
dominánson és a szubdominánson alap-
szik. Lejegyeztem a zene legjellegzetesebb
vonásait, és a radsa tökéletesen helyesnek
találta. Ezután igen érdekes eset történt.
Hálámat zeneileg óhajtottam kifejezni a
radsának, és arra kértem fiát, hogy diktál-
jon nekem találomra négy hangközt. Ezt
megtette. E négy hangra egy teljesen sza-
batos magyar dalt komponáltam, és írtam
le, melyet a radsa és fia helyesen olvastak és
énekeltek. Ez azonban nemcsak elismerés
volt részemrôl a kitûnô fogadtatásáért, de
úgyszólván zenei csapda is. Látni akartam,
vajon  a radsa és fia  képesek-e közölni
ezen rögtönzött magyar dalt Kali Prasan-
nával; örömömre és meglepetésemre, a
radsa lemásolta ezen ötsoros rendszerben
írt dalomat, összes ritmikai interpunkciói-
val (írásjeleivel), egysoros kottaírásba,
melyet nem ismertem. Kali azonnal elját-
szotta  –  még pedig korrektül  –  az én ma-
gyar dalomat. Szóval felsültem a zenei
csapdámmal. Mindezekbôl azt következte-
tem, hogy a mi zenénk keletrôl származik,
aztán a hindu zene mai állapotában ott
van, ahol a mi zenénk volt a 16. század-
ban, amikor Palestrina lángesze rendet
teremtett a gregoriánus formákban, melyek
a Keletrôl jöttek. Palestrina a mi európai
zenénk igazi alapítója. Azon magvakból,
amelyeket ô vetett, fejlôdött ki a századok
folyamán mai csodálatos állapotáig,
Bachon át Beethovenig. Palestrina és
Beethoven közt mintegy három század
van; mily nagy fejlôdés ily rövid idô alatt.
Jöhetne egy hindu Palestrina is, ki felszaba-
dítaná hazája ôsi zenéjét. Ahogy mi az
egyszerû gregorián énektôl elôhaladtunk
Beethoven szimfóniáinak nagyszerû poli-
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fón szépségeihez, éppúgy India gyönyörû
dallamai is egy új mûvészet kiindulását ké-
pezhetnék. A jó Saurindro radsa ezen új
mûvészet prófétája. Remélem, lesznek köve-
tôi, akik az ô igen érdekes zenei mozgal-
mának értékét megértik. 
Sokan azt mondják, a zene nem régi talál-
mány. Én az ellenkezôjérôl vagyok meggyô-
zôdve. De ha úgy is volna, mit sem jelen-
tene, mert minden az egyszerû kezdetbôl
indul ki. Ha kritikánkat ilyen érvelések irá-
nyítanák, vége lenne minden mûvészetnek,
és a világ nem ismert volna meg egy
Beethovent, Gluckot, Mozartot, Haydnt,
Bachot és Chopint. 
A zenei géniusz nem szorítkozik egyik vagy
másik népre vagy országra. Befejezésül kö-
szönetemet kell kifejeznem a radsának azon
zenei kinyilatkoztatásért, amellyel meg-
örvendeztetett, s amely még bizonyára sok
zenetudóst fog megörvendeztetni a kritikus
Európában.” (Ezen recenzió, vagy véle-
mény is jellemzi Reményi Ede minden mû-
vészi szépért könnyen lelkesedô, és elôítélet
nélkül nyilatkozó, fogékony természetét.) 
Én nyolc évvel késôbb, egy hónapot töltvén
Calcuttában, hallottam nagybátyám szoros
kapcsolatáról a fejedelmi indiai zenetudós-
sal. Konzulunk útján kérdést intéztem
tehát hozzá, vajon elfogadja-e látogatáso-
mat? Igenlô válaszát véve, felkerestem.
Látogatásomat késôbb leírtam, és közzé tet-
tem a „Vasárnapi Ujság” 1897. évi 9.
számában „Látogatás a hindu zenekirály-
nál” címmel. E cikkem szerint, midôn a
látogatás folyamán nagybátyámra került a
szó, a radsa megemlékezett a vele töltött
idôkrôl, és hozzátette, hogy igen gyakran
zenéltek együtt. Örömmel látszott emlé-
kezni az európai mûvésszel kötött ismeret-
ségre. Megmutatta nagybátyám fényképét,
amelyik az egyik asztalon volt. A fényképen
ott volt aláírása, s fölötte egy angol dediká-
ció: „A hindu zenekirálynak, egy magyar
hegedôs-dalos”. Az utóbbi szó helyén egy
azonos értelmû indiai szó volt. „Igen kedves
emlékem”  –  mondta a radsa. 
A Bombay-ban megszerzett indiai kapuról
–  melyet azonban magával soha nem vitt  –
az összegzô végtanulmányban lesz szó. Az
„Evening Star” interjúja szerint, Indiában
játszott csupa bennszülöttekbôl álló közön-
ség elôtt is (csak az angol kormány képvi-
selôi voltak még jelen), és éppúgy, mint az
új-zélandi maorik elôtti zenéléskor, egyál-
talán nem tért el rendes mûsorától, tehát
játszott klasszikus darabokat is. Úgy bánt
velük, mint bármely európai zeneértô hall-
gatósággal. Csak igyekezett még bensôsége-
sebben játszani, mint rendesen. „A hatás

bámulatos volt”  –  mesélte Reményi az in-
terjú készítôjének. Ha hat darab eljátszásá-
ban állapodtam meg, kénytelen voltam
tizenhatot elôadni, a szüntelen újrázásnak
engedve. A maori és hindu hallgatóság
semmiben sem tért el egymástól. Reményi
egyébként azt az elvet tartotta szem elôtt,
hogy egyszerû, de azért zeneileg értékes da-
rabokat játszott elsô hangversenyein, me-
lyeket valamely helyen adott. Csak ha
érezte, hogy a közönség, és ô közte bizal-
mas viszony keletkezett, vette elô a nehe-
zebben érthetô, igazán klasszikus darabo-
kat, amilyen például Bach Ciaconnája,
melyet igen sokszor játszott széles e világon.
Indiából visszafordult, és Kelet-Ázsia hatal-
mas birodalmait, Kínát és Japánt kereste
fel, ahol 1886 nyarán idôzött. A messzi Ke-
leten is tudott lelkesedést ébreszteni. Kíná-
ban csak néhány nagy városban játszott,

ahol európaiak is vannak. Ezek Hong-
Kong, Kanton, Shanghai. Egyáltalán csak
olyan helyeken játszott, hol túlnyomó rész
európaiakat talált, vagy legalábbis maga-
sabb mûveltségû bennszülötteket, akik zene
dolgában a mi színvonalunkon álltak. To-
kióban  –  ami ott még soha nem fordult elô  –
azon kitüntetésben részesült, hogy egy
hangversenye alkalmával Matszuhito
mikádó, nejével együtt megjelent a páholy-
ban. A „World” 1898 V/16. száma szerint
(nekrológ) a tokiói udvar szertartása olyan
szigorú volt, hogy a mûvész nem hozhatta
magával rendes zongorakísérôjét. Szeren-
csére az osztrák-magyar követ, Zalusky (?) 
gróf, aki ôt bemutatta, mint Liszt ta-
nítványa, kitûnôen képzett zenész volt, és a
hangverseny sikeresen folyt le. Rendkívül
érdekelte Reményit a Felkelô Nap országá-
nak kultúrája, mely akkor csak kezdetén
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volt korszakos átalakulásának. De már
akkor elôre látta, hogy az európaiasítás
tönkre fogja tenni Japán sajátos, és oly ma-
gas fokú nemzeti mûvészetét. 
Japánból Manilán (Fülöp szigetek) és a
Malaka szoroson át ismét nyugatnak vette
útját, és áthajózva az Indiai óceánt, Mau-
ritius szigetén kötött ki 1887 elején. Ott
idôzött két és fél hónapig, február havától
április végéig, amikor átkelt Dél-Afrikába.
Sajátos játéka a véletlennek, hogy az én
elsô nagy kadett-utazásom folyamán
(1886–87), egy hónappal azután (május
végén) érkeztem Durban-ból jövet Port
Louis-ba, Mauritius fôhelyére, midôn ô a
szigetet már elhagyta, mit sem sejtve
ottlétérôl. Nagybátyám port-louisi szereplé-
sérôl legalább az utcai falragaszok révén
értesültem, melyek még láthatók voltak a
városban, hirdetve valamelyik hangver-
senyét. A falragasz így szólt: „Concert
Reményi  –  Samedi, 16 Avril a 8 heures du
soir avec le gracieux concours de Mme.
Baisseuil Baron et M. Edouard Mathe”
Részleteket nagybátyám mauritiusi idôzésé-
rôl legelébb M. Sumére-nél, a port-louisi
dokkok igazgatójánál tudtam meg, ahol
estély volt a „Saida” tisztikarának tisztele-
tére. Míg bajtársaim nevét csak a leg-
furcsább elferdítéssel tudták a meghívott
francia hölgyek kiejteni, addig az én név-
jegyemrôl folyékonyan, és nem túl rosszul
olvasták le nevemet; látszott, hogy e név igen
ismerôs elôttük. Mindjárt meg is kérdezték,
nem vagyok-e rokona a hasonnevû
hegedûmûvésznek, ki csak egy hónapja tá-
vozott el? Elbeszélték, hogy az ott töltött két és
fél hónap alatt több koncertet adott Port-
Louis-ban és Curepipe-ben, s hogy játéka
mindenkit elragadott: „il est le plus grand
violiniste du monde” (ô a világ legnagyob
hegedûse). Nyelvtudása felett is csudálkoz-
tak, hogy mint magyar ember, folyékonyan
beszél franciául és angolul. Egy kis társaság
kíséretével utazik, s vagy Port Natal, vagy
Fokváros felé vette útját. Eszerint útvo-
nalaink Dél-Afrika és Mauritius közt esetleg
keresztezték egymást. A Reményi név egész
mauritiusi tartózkodásom alatt kitûnô aján-
lás volt úgy a francia, mint az angol tár-
saságban, mely két elem akkor valósággal
hadilábon élt egymással a szigeten. Ter-
mészetesen nagybátyám nem szorítkozott
Port-Louis-ra, hanem bejárta a trópikus ter-
mészet minden szépségében bôvelkedô, egész
szigetet. Gyakran, fôleg az esti órákban
kirándult a Port-Louis közelében lévô villa-
telepre, Pamplemousse-ba, ahol a világ egyik
legszebben berendezett botanikus kertje van.
A kert igazgatója elbeszélte nekem, hogy

nagybátyám órákig szokott a kertben
idôzni; olykor elhozta magával hegedûjét, és
ábrándozva játszott a buja természet bûvös
hatása alatt. Az igazgató is a világ elsô
hegedûsének tartotta ôt. 
Dél-Afrikában teljes három évet töltött, és a
„Zenevilág” szerint megfordult Port Natal,
Fokváros, Kimberley, Grahamstown, Jo-
hannesburg és a többi nagyvárosban.
Amerikai életrajza szerint a Dél-Afrikában
töltött idôben állítólag 59 hangversenyen
lépett fel. Sajnos, e hosszú idônek bizonyá-
ra igen érdekes élményeirôl úgyszólván
semmit sem tudunk. (Megjegyzés: Reményi
1887. június közepétôl 1890. május végéig
tartózkodott Dél-Afrikában. Errôl J. Bouws
írt részletes, német nyelvû beszámolót, lásd
a Studia Musicologica Academiae Scien-
tiarum Hungaricae 1968. évi 10. számát,
valamint a Zenekar c. lap 2007/2 számát.)
Hogy az oda kivándorolt francia hugenot-
ták késôi utódaitól 30 régi hegedût szerzett
meg, ezt végtanulmányomban említem
meg. Úgyszintén ott idézem egyetlen, meg-
lévô dél-afrikai levelét szó szerint, melyet
Durban-ból, 1890. január 3-án írt édes-
anyámhoz. E levelében azt írja, hogy soha
sem volt beteg, és most is kitûnô egészségben
van; írja azt is, hogy megelégedett; sok jó
újságot mondhatna róla Gizi, a felesége,
tehát neki is írt. Teljes két és negyed évet
várt a válasszal anyám 1887. október
havában hozzá intézett levelére; az okát ne
kutassa; de szeretne most már bôvebb
híreket kapni Magyarországról, Károly
öccsétôl (kirôl tudta, hogy szorgalmas és jó
levélíró). Ha élvezte is eddig a teljes elsza-
kadás érzését mindentôl, ami a múltra
emlékeztette, most mintha valami honvá-
gyat érezne már. Eredeti tervével (lásd az
Owenhez írt, fent említett levelét), hogy Dél-
Afrikából még átmegy Dél-Amerikába,
valószínûleg már ekkor felhagyott, és elha-
tározta, hogy egyelôre visszatér Európába.
Újra fel kellett tehát vennie az elejtett szá-
lakat. Gyönyörû helyen lakik  –  írja
anyámnak  – , a városon kívül, dús, virág-
zó, trópikus  gyümölcsöket termô, para-
dicsomi vidéken, hol január lévén  –  ami a
mi júliusunknak felel meg  –  a délszaki
nyár javában pompázik. Pálmák, baná-
nok, mangók közt a kilátás oly gyönyörû,
hogy „arkangyalokat is kísértésbe hozhatna
világi vágyak számára”. Mi boldog lehetett
ott, a természet szépségeinek e szenvedélyes
bámulója! És egészen bizonyosra vehetjük,
hogy anyagilag is jó dolga lehetett, hiszen
különben nem maradhatott volna 3 évig e
földrészen, hol nem túlságosan sok a jó
zenét értô és kedvelô európaiak által lakott

városok száma, és nem szerezhetett volna
30 hegedût. 
Az Owenhez írt levél szerint földkörüli
utazásán óriási gyûjteményt szerzett össze
igen értékes tárgyakból, miket jórészt
ajándékba kapott. A mûvész visszaérkezése
után három hónappal, 1890 okt. 10-én,
nejének Neuillybôl, anyámhoz írt levele
szerint Reményi pénzt nem, de nagyon sok
értékes holmit hozott haza, melyeket el fog-
nak adni. Alkuban voltak akkor többek
között egy gyönyörû Greuze-féle festmény
miatt, melyet a szakértôk 250.000 frankra
becsültek. E festményt azonban mégsem
adták el, mert még Amerikában is megvolt.
Ezt bizonyítja a többi közt ott írt apró
tanulmánya Greuze-ról és Rembrandtról.
Úgy látszik, Dél-Afrikában a fôhelye Fokvá-
ros volt, mert oda kéri anyámhoz írt levelé-
ben a leveleket címezni. 

Visszatérés Európába
Anglia, Párizs (1890)

1890. május 28-án végre hajóra szállt a
vándor-mûvész, hogy egyelôre visszatérjen
a vén Európába. Tizenkét évvel azután,
hogy nyugat felé elhagyta Londont, tért
vissza keletrôl ugyanoda, közben megke-
rülvén a földkerekséget. Június 15-én ér-
kezett meg az angol fôvárosba, ahol régóta
ismert, nagyra becsült mûvészként fo-
gadták. Az idôszak is elônyös volt, mert
ilyenkor van Angliában a „season” (hang-
verseny-évad). A következô nyolc hónap
folyamán tehát bejárta ismét Angol- és
Skótországot; hogy mily eredménnyel,
mutatja az a tény, hogy a kizárólag
klasszikus zenét pártoló, angol „Bach-Tár-
sulat”, mint kiváló Bach-interpretálót,
tiszteletbeli tagjai közé választotta. Közben
azonban családját is meglátogatta, még
pedig nem sokkal visszaérkezése után, mert
már július elejérôl vannak Párizsban kelt,
és anyámnak szóló levelei (ki akkor Karls-
badban volt). Úgy látszik, hogy a 12 évi,
elvált élet kitûnô hatással volt mindkét há-
zastársra. A feleség nem akadályozta többé
férjét mûvészi hivatásának szabad gyakor-
lásában, gyengéd, nyugodtabb, majdhogy-
nem higgadt volt, ahogy azt mi, pesti ro-
konok is megállapítottuk, midôn Reményi
családjával együtt, a következô évben Ma-
gyarországon idôzött. A nyugtalan vérû
mûvész is elônyösen változott meg; megne-
mesedett; ha tehette, szeretett otthon idôzni
a meleg családi körben, hol örömét lelte
idôközben szépen fejlôdött, már 17 éves
gyermekeiben. Adrienne leányában zenei
képességet is sejtett, amennyiben kitûnô
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hallást állapított meg nála. Annál gyengé-
debb volt családja iránt, mert úgy felesége,
mint gyermekei gyengélkedtek akkor. Úgy
látszik, felesége késôbb Amerikában is
folyvást beteges volt, mégis jóval túlélte fér-
jét, aki az egzotikus világrészekbôl vas
egészségben tért vissza, csak külsôleg öre-
gedve. Persze a családdal való egyesülés
ismét fokozott gondokat rótt rá, mert az
egész idô alatt csak igen rendetlenül kül-
dött pénzt haza, tehát sok volt az adósság,
amit most mûvészi bevételeivel, avagy
értékes mûtárgyainak eladásával fedezni
kellett. A kóborlásaiból éretten visszatérô,
most már 62 éves mûvészt talán legjobban
jellemzi nejének már említett levele, melyet
1890. okt. 10-én Neuillybôl, édesanyámnak
írt. Így szól róla: „Ede hál’Istennek nagyon
egészséges; úgy játszik, hogy fogalmatok
nem lehet róla, olyan perfectióról álmodni
sem lehet. Nagyon jó most én hozzám, jobb
nem is lehet, igyekszik minden hibáját
helyrehozni, s igazán minden tekintetben
megnemesedett; nagyon szép, mikor az ô
korában az ember olyan szépen változik.”
Azután: „Ô reggeltôl estig tanul, s én nála
ülök, és beszélgetünk, míg ô ujjait gyako-
rolja. Nagyon, nagyon szép compositiói
vannak Edének.”  –  „Ede nagyon erôs, de
én megöregedettnek találom, amit ô nem
akar elhinni, de ereje talán több van, mint
azelôtt, mert soha sem fárad el. Alig eszik,
most már a dohányzást is elhagyta, képzeld
Edét cigaretta nélkül! Reggel kávé elôtt gyü-
mölcsöt eszik; Edison tanította ôt erre a
régime-re (életmódra). Nagyon sok afrikai
vendégünk volt a nyáron  –  nem képzeled,
mennyire szeretik Edét Amerikában is.
Tibor mondja, hogy mikor együtt voltak
Londonban (eszerint a hazatért mûvész el-
vitte magával fiát egy idôre, ez is jellemzô),
az utcán is elôfogták, s úgy örültek neki az
ott lévô amerikaiak.”
Jellemzô e tekintetben Reményinének egy
másik levele is, melyet urának írt, szintén
Neuillybôl, 1890. nov. 18-án. „Édes jó an-
gyalom! Úgy örülök, hogy minden kedved
szerint megy, és hogy sikerül minden, amit
akarsz. Látod, édes jó angyalom, mióta
olyan jó vagy, minden sikerül. Isten áldása
van rajtad, és tudom, kedvesem, hogy te is
jobban érzed magadat. Le contentement
légitime de soi meme , c’est une belle  et
bonne chose et cela doit reposer l’ame, tan-
dis qu’on soit heureux tout qu’on veut
mais la paix de conscience vaut plus que
tout cela. („A jogos önelégültség szép és jó,
és megnyugtatja a lelket, hogy mindent
elérünk, ami minket boldoggá tesz, de a
lélek nyugalma többet ér mindezeknél.”)

E percben volt itt a „Vasárnapi Ujság” leve-
lezôje adatok és arcképért, hogy írhasson
rólad. Szombat reggelire meghívtam, és
akkor mindent elvégzünk. Mondja, hogy
deputációval fognak fogadni. Mondja,
hogy a három legnépszerûbb név Magyar-
országon Kossuth, Reményi, Munkácsi. A
mostani nemzedék nem ismer, annak csak
egy legendáris, mesés alak vagy. Lesz ott
olyan csete-paté, mint annak a rendje. No,
a gyermekek miatt örülök, nagyon, na-
gyon. Ó édes Edém, be jól tetted, hogy haza
jöttél. …. Holnapra többet az én jó drá-
gámnak, kit nagyon szeretek, 10000 millió
csók az én drágámnak.” E levélbôl már
kiderül az utolsó magyarországi látogatás
elôjátéka. Kezemben van egy másik levele,
mely október 10-én kelt. Itt még nincs szó a
hazajövetelrôl, csak arról, hogy a jövô év
augusztus vagy szeptember havában az
egész család Amerikába megy, mert oda a
mûvészt rendkívül elônyös szerzôdéssel
hívják. Chicagóban fognak valószínûleg
lakni, központias fekvése miatt. Örül, hogy
ekképp Málit, édesanyám egy ott élô nôvérét
látni fogja. Valószínûnek tartom, hogy az
eszme: a mûvész jöjjön még egyszer vissza
hazájába, édesatyám részérôl indult ki.
Mindenesetre ô egyengette az útját a haza-
jövetelének, és ô keltette fel a kedvezô köz-
hangulatot  –  legalább közvetve  –  a hír-
lapok útján. Ezek, legalábbis a budapesti
hírlapoknak egy jó része, melegen karolták
fel a tervet, külön tárcákat szenteltek a
mûvésznek, ismertetve érdekes és fordulatos
életrajzát az újabb nemzedék számára,
mely ôt személyesen nem ismerte. Mint a
„Vasárnapi Ujság”, úgy más budapesti hír-
lapok is utasították párizsi tudósítóikat,
hogy interjúvolják meg a mûvészt. Egy
ilyen interjút majd késôbb közlök. A mû-
vész sokat idôzött Angliában, fôleg London-
ban, nemcsak hangversenyei érdekében,
hanem az amerikai szerzôdés kötése, és né-
mely mûtárgyainak eladása is ott volt leg-
jobban elintézhetô. De azért több ízben
Párizsban is idôzött családjánál. Így nem-
csak július elején, hanem szeptemberben is
megfordult Párizsban, és a karácsonyi
ünnepeket is otthon töltötte családjánál.
Még egyszer bejárni a hazát, mielôtt a va-
lószínûség szerint végérvényesen leteleped-
nék Amerikában, még egyszer élvezni a
népszerûségét nemzete körében, ez a gon-
dolat mindinkább megtetszett a mûvész-
nek. Neje, egy nov. 29-én édesanyámhoz,
folytatásként írt levélben írja, hogy reméli,
miszerint februárban haza mennek. Ede
akarja, hogy a gyerekek születésnapjukat
otthon töltsék. Mielôtt a következô fejezet-

ben leírnám 1891 február havában történt
hazatérését, a jelen fejezet befejezésekép-
pen, legalább bô kivonatban ismertetem
Salamon Ödön hangulatos leírását az
1890. évi karácsonyi idôrôl, melyet a mû-
vész Párizsban töltött, és ismertetni fogom
elutazása elôtti, utolsó londoni hang-
versenyének leírását is. Salamon cikke
azért is érdekes, mert néhány impresszió-
szerû vonással, találóan jellemzi a 62 éves
mûvész külsejét, beszédmodorát, gondol-
kodását, érzelmi világát, és az egész miliôt,
amelyben élt. A tárca, amely az „Egyet-
értés” 1891. január 2-iki számában jelent
meg, kivonatosan így hangzik: 

Reményi Ede Párisban
Páris, december 30.

Reményi, a hegedûkirály hosszabb távollét
után, karácsony elôestéjén érkezett vissza
Londonból Párizsba. Reményi Edéné szíves
meghívójának engedve, a karácsonyestét e
kedves családi körben töltöttem. Soha, soha
ilyen karácsonyestét!....Elôször életemben
hallottam Reményi Edét hegedülni. Hege-
dült pedig nem a nagyközönségnek, hanem
gondtalanul és kedvteléssel, boldog családi
körben. Varázshegedûjének csodás hangjai
még most is visszhangzanak fülemben. A
nagy mûvész megjelenése rendkívül felbá-
torított. Nem egyike ama férfiaknak, kik
öntudatosan adják a nagy férfiút, hanem
sejteni sem látszik, hogy mi többiek, meny-
nyire csodáljuk mûvészetét. Elsô látásra azt
hinnôk, hogy humánus érzelmû városi plé-
bánoshoz van szerencsénk. Termete a kö-
zepesnél valamivel kisebb, zömök. Jól táp-
lált arcán se bajusz, se szakál. Feje
csaknem kopasz. Parókát nem visel, tehát
nem hiú. Fénylô kék szemek sûrû szemöl-
dökökkel, erôs ép fogak, ha mosolyog (ami
elég gyakori eset), és erôs izmú karok nem
sejtetik, hogy elôttünk 60 éves férfiú áll.
Fehér házikabát, fekete nyakkendô és fekete
öltöny angol ízlésrôl tanúskodnak. Remé-
nyi legott örömét fejezte ki, hogy magyar
emberrel beszélhet, mihez vajmi ritkán van
alkalma. Beszédje, mint minden világlátott
férfiúnak, aforizmaszerû. Beszédjében
csodálatos módon gurulnak a tárgyak,
városok, események, észrevételek, adomák.
Minden egyes észrevétele egy-egy érdekes
tárca, vagy napi újdonság. Elôadása gyors,
de megfontolt és minden szavából kicsil-
lámlik a jóízû palóc humor. Kiejtése tôrôl
metszett magyaros, látszik, hogy magyarul
gondolkozik. Nevetése jóízû. A nagy mû-
vész a kandalló elôtt ülve, az utazás alatt
szenvedett hidegtôl megdermedt kezeit tar-
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totta tûz elé, átellenben pedig Reményiné
kényelmes karosszékben foglalt helyet. A
magyar gentry asszony ôszinte, nyílt és
finom modorát valló úrhölgy szemei sugá-
roztak a bensô örömtôl, hogy férjét hosszú
távollét után ismét viszontláthatja. Hátul a
zongora szárnyához támaszkodott egy cso-
dálatosan szép, szôke hajú, kék szemû,
körülbelül 16 éves lányka. Kedves, rendkí-
vül megnyerô arcán megismerni, hogy ma-
gyar. A „Gizus” kisasszony mellett (az elne-
vezés helytelen, hiszen Adrienne-t otthon
„Ali”-nak becézték) fivére, egy szellemes
külsejû, komoly, és apjához feltûnôen ha-
sonlító ifjú, Tibor állott. A két franciául
gondolkozó ikertestvér éppoly áhítattal leste
apjuk arcát, mint e szavak írója. Lassan-
ként beesteledett. Reményi nevetve mesélte,
hogy mily könnyû felöltôben tette meg az
utat (tudniillik Londonból Párizsba). Úti-
társai állig bundába takaróztak. Kérelmére
meg kellett tapogatnom a 60 éves férfi kar-
jait, melyek igazán atléta-izmúak. „Hja,
ezt Edison barátomnak köszönhetem”  –
jegyzé meg a mûvész. Az ô életmódját
követem. Soha nem szivarozom. Keveset
eszem, és a szeszes italtól tartózkodom.
Rendkívül sokat gyalogolok.” (Itt elbeszélte
aznapi találkozását Klapkával, melyet,
valamint másnapi látogatását már a II.
fejezetben említettem.) Majd áttértünk a
magyar viszonyokra. Reményi nem akarta
elhinni, hogy Budapest milyen rohamosan
fejlôdött 1876 óta. Aztán hirtelen az akkor
aktuális Parnell (ír függetlenségi, „home
rule”-párti politikus) kérdésére tért át. A
karácsonyasztal fel volt tálalva. Három
szeretetreméltó francia vendég érkezett.
Összesen nyolcan voltunk az asztalnál. Az
egyik vendég vicomte (francia nemesi cím, a
bárói és grófi rang között) volt. E
körülmény pompás adomát juttatott eszébe
Reményinek. „Párizsban egy dúsgazdag
tôkepénzessel kötöttem ismeretséget. Két-
ségbe volt esve, hogy vendégei csupa pol-
gáremberek. Végre sikerült felfedeznie egy
eleven vicomte-ot. Eme vicomte volt par-
venü (újgazdag) szalonjának fô nevezetes-
sége. Úgy mutatta be vendégeinek: Íme
uraim, egy élô, eleven vicomte! Midôn
vendégei mosolyogva hallgattak, dühösen
folytatta: De kérem, ez a vicomte élô és
eleven. Tessék megtapogatni. E szavakkal a
hiú házigazda úgy megtapogatta a szegény
vicomte-ot, hogy az fájdalmasan fel-
sikoltott. Lám, lám, hogyan él  –  mondá
Reményi mosolyogva  –  a francia nyárs-
polgár. Mindnyájan nevettünk a franciául
elmondott adomán, míg végre Reményi is
úgy megtapogatta az ifjú vicomte-ot, hogy

az felsikoltott. „Lám, lám, az én vicomte-om
is él”  –  mondá általános hahota között
Reményi. Míg mi jóízûen falatoztunk, a
nagy hegedûmûvész már készen volt az
estebéddel. Egy-két vékony szelet borjúhús,
egyetlen falat kenyér, egy pohár víz, voilá
tout (ez minden). Midôn a harmadik fogás
pecsenyére került a sor, Reményi egyszerre
megragadta Stradivarius hegedûjét, és ját-
szott. A villa és kés mozdulatlanul a
kezemben maradt. Miközben játszott,
mindnyájan elfelejtettünk enni. A koronás
fejedelmek is megirigyelhettek bennünket,
mert nekik nem Reményi Ede játszott
karácsony estéjén. Reményi Ede nekünk
játszott e pillanatban. Itt van Reményi, az
élô Reményi! (Szinte szerettem volna meg-
tapogatni, vajjon igazán él-e?) Bizet-nek
egy szerelmi áriáját húzta. Azt az érzést
nem tudom leírni, mely egész belsômet
áthatotta játéka alatt. Majd rózsás kedvben
éreztem magamat, szép májusi napon,
majd hegyek közt, közel a mennyekhez,
majd egy drága nôi lény forró leheletét
éreztem. Életem összes kellemességei egy-
szerre vonultak el szemeim elôtt, vízió-
szerûen. Midôn a hegedûmûvész abba-
hagyta isteni játékát, nem tapsolt egyikünk
sem. Reményi Ede játékának nem tud tap-
solni senki sem. A bámulat, a meglepetés, a
mámor fogva tartja az embert. Midôn
magunkhoz tértünk, Reményi Edét már
nem láttuk magunk elôtt. A háziasszony
jelentette, hogy Reményi aludni tért. Az úti
fáradalmak erôt vettek rajta. Még sokáig
vígan maradtunk együtt. Karácsony elsô
napján nem zavartam Reményit, de más-
nap sürgöny útján hivatott. Már korán
reggel elmentem hozzá. Még ágyban talál-
tam. Az emlékiratairól beszélt, amelyeket
angol nyelven írt meg egy amerikai könyv-
kiadó számára. Azok magyar kiadásáról
értekeztünk. Reményi szeretné, ha útle-
írásai, melyek ethnográfiai, esztétikai és
bölcseleti szempontból felette érdekesek, leg-
elôször is magyar nyelven jelenhetnének
meg. (A szerzô megjegyzése: Itt félreértés
forog fenn, mert Reményi sohasem írta meg
emlékiratait, de tényleg szándéka volt meg-
írni, amint azt amerikai életrajza bizonyítja.
Éppen azért, hogy a mûvész szándéka leg-
alább részben megvalósuljon, amerikai ba-
rátai minden amerikai kézben lévô, és iro-
dalmi értékû, levélszerû értekezéseit
összegyûjtötték, és közzé tették, amint ezt
végtanulmányomban bôvebben kifejtem.
Mindenesetre látjuk, hogy a mûvész már
földkörüli utazása befejeztével foglalkozott
ezen eszmével.) A nagy mûvész azután
megkért, segítsem felkeresni régi jó barátját,

Latinovics Leót, ki ôt a Bácskában 20 évvel
ezelôtt négyes fogaton cipelte egyik falutól a
másikig. Latinovics, kit legott felkerestem,
magán kívül volt örömében, hogy régi
barátját viszontláthatja. Sietett is tiszteletét
tenni a nagy mesternél. Szemtanúja voltam
a megható viszontlátásnak. Percekig át-
ölelve tartották egymást. Beszélgettek a régi
jó bácskai világról. Reményi pedig nagy-
lelkûen fogta hegedûjét, és elhúzott egy régi
bácskai nótát. És Latinovics Leó, a régi
lovastiszt, könnyezett. Hihetetlen, e cinikus
világban vannak még ily elégikus percek…
Midôn távozott, Reményivel együtt elindul-
tunk Klapka tábornokhoz. Ott beszéltek
még Reményi jövôbeli terveirôl, Klapka
egészségi állapotáról és helyzetérôl, az
aradi vértanúk szobrának leleplezési ünne-
pérôl, a Reményit felette érdeklô Petôfi-
szoborról, amely Klapka szerint a legszebb
az összes fôvárosi szobrok között. Visszafelé
siettünk. Az estebédet ismét Reményiéknél
töltöttem. Új meglepetés várt. A családdal
együtt meg voltam híva egy francia polgári
családhoz, az ifjú Reményi Tibor isko-
latársának szüleihez. Két kocsin, pere-
puttyostól útnak indultunk. Reményi pom-
pás csínyen törte a fejét. Puha pörge
kalapjával, és hegedûjével a hóna alatt
szerény színházi muzsikusnak látszott.
Amint megérkeztünk Rodriguez, magas
állami tisztviselô házába, legott kitaláltam
a csínyt. A szalon zsúfolásig megtelt fiatal,
serdülô hölgyekkel, frakkos fiatalem-
berekkel. A zongora közelében már helyet
foglalt két amatôr hegedûmûvész. Reményi
megérkezésével cseppet sem látszottak
törôdni a jelenlévôk. A trióban jó lesz har-
madiknak, volt az általános vélemény.
Mindenki Monsieur Francois játékára volt
kiváncsi. Reményi helyet foglalt M. Fran-
cois, és a másik mûvész mellett. Midôn az-
után egy Beethoven-szonátára gyújtottak,
és Reményi átvette a prímet, a bámulat vett
erôt mindenkin.  Monsieur Francois ijed-
tében megállott. „Mais vous jouez comme
un diable!”  („Hiszen ön úgy játszik, mint
maga az ördög!”) –  volt a megjegyzése. Én
pedig lassan megsúgtam a sóbálvánnyá
vált vendégeknek, hogy a magyar hegedû-
király játszott most elôttük. A tréfa pompá-
san sikerült, de most Reményi igazán unal-
mas ovációk tárgya lôn. December 28-át
Reményi Munkácsi barátjánál töltötte, kit
14 éve nem látott. A kapus az igénytelen
külsejû Reményit fel sem akarta bocsájtani.
Azt hitte, hogy modell. Képzelhetni csodál-
kozását, amint a concierge látta, hogy a
lépcsôn lesiet Munkácsiné és Munkácsi
Mihály, és agyba-fôbe csókolják Reményi
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Edét. Munkácsi legott mûtermébe vezette
Reményit. A hegedûkirály kérte Munkácsit,
hogy fessen elôtte. Munkácsi csak úgy egye-
zett bele, ha Reményi játszik ezalatt. És míg
Munkácsi az „Árpád honfoglalása” vázla-
tán dolgozott, Reményi eljátszotta a „Repülj
fecském”-et… Mindezekrôl pedig nem
álmodtam. Mindez megtörtént. És most
megáll a tollam. Önkénytelenül eszembe
jut, vajjon igaz-e, megtörtént-e mindez?”

Azt is olvassuk Salamon tárcájában, hogy
Reményi magyarországi látogatásakor
hátra akarta hagyni „zenei testamentum”-
át a jelenlegi nemzedéknek. Amerikai élet-
rajzában ugyanez a szándéka van felem-
lítve, de ott meg is van határozva, hogy
miben állott e hagyaték. Egy nagyszabású
magyar nemzeti hymnus volt ez, amit ô
Mátyás király kolozsvári szobrának lelep-
lezése alkalmából akart hazájának bemu-
tatni. A halál azonban meggátolta szándé-
ka végrehajtásában. Nem tudni, hogy miért
nem mutatta be hymnusát már 1891-ben?
Valószínûleg még nem volt készen, és utol-
só magyarországi látogatása alatt nem
jutott a komponáláshoz, vagy pedig hiány-
zott a kellô alkalom (nemzeti ünnep) az
ilyen fajta mû közzétételére. 

Utolsó Londoni hangversenye

Az új évben (1891) ismét Londonban talál-
juk mûvészünket. Nem tudni, hogy magyar-
országi turnéja elôtt többször lépett-e még
fel? Bizonyos, hogy utolsó londoni hangver-
senyét február 12-én (a „Times” 1891. jan.
22-i számában ugyan február 11-ére volt
hirdetve) adta, és pedig nem Londonban
magában, hanem közelében, a délkeletre
fekvô New-Eltham-ben, North ezredes új
képtárában, annak megnyitása alkalmá-
ból. Külön vonat szállította a hangverseny
látogatóit Londonból Eltham-be és vissza. A
jegy ára 1 guinea  =  21 shilling volt. Hang-
verseny kezdete délután 3 órakor. A „Times”
hirdetésében Reményi mint az osztrák
császár és magyar király magánhegedûse
szerepel. Nyílt kérdés marad, miért nem
mint az angol királynô magánhegedûse? A
„Saturday Review” február 14-én kelt szá-
ma részletes ismertetést hoz e hangverseny-
rôl, melyet fordításban, alább közlök:

Reményi-hangverseny

Azon hangversenyek közt, melyek az utób-
bi idôben adattak, a hírneves magyar hege-
dûmûvész Reményi Edéé talán az, amely a
legnagyobb érdeklôdést keltette, és pedig jo-

gosan, az általános zenekedvelô közönség
lelkében. A legtöbb más zenész valószínû-
leg túlságosan megterhelte volna sikerének
esélyeit azáltal, hogy ha oly távolságra Lon-
dontól ad hangversenyt, melyet csak 20
percnyi vasúti utazással lehet megtenni. De
a százakra menô nép, mely múlt csütörtök
délután a különvonatokból Eltham-ben
kiszállott, és amely megtöltötte North ezre-
des óriási, új képtárát, látható bizonyítékot
szolgáltatott azon ténynek, hogy ha a von-
zóerô eléggé nagy, akkor még a lusta lon-
doni is beleegyezik abba, hogy kihelyezze
magát, ahogy azt francia szomszédaink
mondanák. Bizonyos érdeket kölcsönzött
az a tény, hogy e koncert befejezô hangver-
senye Reményi 12 évi földkörüli utazásá-
nak. Ô ugyanis csütörtökön este, közvet-
lenül az elôadás után, elutazott Párizsba
és Budapestre, mely fôvárosok mindegyiké-
ben honfitársai várják, hogy diadallal
fogadják, lelkesen üdvözöljék.
A hangverseny Mendelssohn hegedû-zon-
gora „concerto”-jával kezdôdött, melyet a
nagy hegedûmûvész csodálatosan adott
elô. A kromatikus lépcsôben mozgó akkor-
dok, melyek az Andantét oly különleges
módon jellemzik, valamint az Allegro non
troppo brio-jának  (Allegro molto vivace)
finom és sziporkázó jellege oly módon érvé-
nyesült, hogy a hallgatóság legnagyobb lel-
kesedését váltotta ki. A „Paraphrase de con-
cert”-et, melyet Reményi úr Schubert
zenéjére szerzett, a mûvész egyedül, min-
den kíséret nélkül játszotta, és tényleg az
ember nem érezte, hogy a kíséret szükséges
volna hozzá, oly tömör és hatalmas volt a
Stradivarius hangja, mely Reményit
hosszas utazásain kísérte. Sarasate jól
ismert „Zapateado”-ja következett; azon-
ban ama sajátos spanyol táncok  –  bárha
mindig elragadók  – annyira azonosulnak
a zeneszerzô által használt, egyéni elô-
adási modorral, hogy bárki másnak ujjai
alatt kissé jámboroknak mutatkoznak.
Azonban ha a „Zapateado”-t némi ki-
csinyítô, kedvezôtlen kritika illeti is, csakis
a korlátlan dicséret hangján lehet elismer-
nünk Reményi elôadását, amellyel Chopin
B-dúr mazurkáját a saját átiratában ját-
szotta. Chopin e mûvében oly csodálatosan
tükrözôdik géniusza és nemzeti érzülete: a
szláv zene bánatos panaszát félbeszakítja
a sarkantyús bokák csörgése, a lengyel tánc
ritmikus lendülete, amely a hódoltság szo-
morú emlékeit elfeledteti. A tûz és a pátosz,
az erô és kellem vegyüléke, mellyel Reményi
e mûvet játssza, a sokféle technikai
nehézség, amellyel azt körülcsipkézte, hall-
gatóinak örömére, de esetleges követôinek

keservére szolgál, és mindez több mint
figyelemre méltó volt. Nem lepett meg min-
ket, hogy a közönséget nehezen lehetett vol-
na kibékíteni a zajosan követelt ráadás nél-
kül. Többi számai közt Reményi egy
Andantét játszott ama hegedûversenybôl,
egy finoman és tudományos készültséggel
írt mûbôl, melyet kifejezetten az ô számára
szerzett George Clutsam úr, aki az egész
hangverseny folyamán zongorán kísérte ôt.
Végezetül Reményi Paganini híres 24 Cap-
ricciói közül a 21. és 24. számúakat ját-
szotta, melyek után North ezredes külön kí-
vánságára, mint búcsú-ráadást, az örökké
friss „Home, sweet home”-ot (Otthon, édes
otthon) zendítette meg oly lágyan és pateti-
kusan, hogy bizonyára maradandó benyo-
mást tett vele hallgatóira. 

Ha most, e fejezet végén összegezzük tartal-
mát, szembetûnik, hogy éles disszonanciá-
val kezdôdik, és szép, reményteljes harmó-
niával végzôdik. A mûvész elkeseredetten
válik meg 16 évi idôzés után hazájától, ho-
vá születése, vérsége, érzése, és újonnan
alapított családja kötik. Ismét a külföldön
telepedik le, hol nincsenek irigyei, hol mû-
vészetének szárnyait szabadon bonthatja
ki. De a szabad röpülésben váratlanul
megakadályozza neje. Zsarnokos és kicsi-
nyes uralma mind elviselhetetlenebbé válik.
A mûvész nem lát más módot az érvénye-
sülésre, mint valóságos szökéssel elválni
családjától, s visszanyert szabadságával
mennél messzebb távolodni tôle, bejárni
széles e világot, annak elôtte még ismeretlen
tájait. Miután hat évig sikert siker után arat
Észak-Amerikában, és ott elôkészíti a talajt
a végleges letelepedéshez, hat éven át végig-
barangolja Ausztráliát, Ázsiát és Afrikát.
Megöregedve, de meg nem törve, megneme-
sedve tér vissza ezen új Peer Gynt Solvejg-
jához, ki híven várakozik reá, gonddal és
keservvel nevelgetve csemetéit. A szív viha-
rai elmúltak, a házastársak megértik és
megbecsülik egymást, kedélyük megnyu-
godott, és mi sem áll többé útjában az
együttélésnek. A mûvész hírnevét már az
egész világ hirdeti, Londonban lelkesen fo-
gadják, Amerikából kecsegtetô ajánlatok
érkeznek és hazulról is hívogatják, jöjjön el
még egyszer hallatni egykor oly varázserejû
hegedûjét. A legszebb reményekkel telve in-
dul el tehát hazájába. Lássuk most, mennyi-
re valósultak meg ezek a remények. 

Közreadja: Rakos Miklós

(Következô számunkban folytatjuk)
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2007. január 1. óta Bulgária az Európai Unió
tagja. A nyugathoz való csatlakozás már ré-
gi vágya volt az országnak, amiért kemé-
nyen megküzdött. Kritikus hazai hangok
Bulgáriát az EU csatlakozással az elmúlt év-
századba visszavezetô úton látják. Brüsszel
– így a szemrehányás – a pénzt mindenek
elôtt az agrár- és a turista szektor kiépíté-
sére szánja. Ôk azonban nem szeretnének
kizárólag európai magtárrá és a hideg elôl
menekülô közép- és észak-európaiak üdü-
lési régiójává válni. 
Tekintettel arra az alapvetô megújulásra,
amit az ország jelenleg átél, és ami az embe-
reket arra kényszeríti, hogy az életüket új
alapokra helyezzék, nem meglepô, hogy a
kulturális intézményekre, színházakra és
zenekarokra legutoljára kerül sor. Emellett
azonban a népesség igénye ezek iránt nagy.
A zenei fesztiválok, mint a Várnai Nyár a Fe-
kete tengeri metropolisban, látogatási re-
kordokat jegyez – mindaddig, amíg a ren-
dezvények látogatása ingyenes. A régebbi
helyzettel ellentétben a bolgároknak ma a
kulturális élvezetek is pénzkérdéssé váltak. 
A kultúrát mûködtetô oldalon sem más a
helyzet. Sok muzsikusnak, még az államilag
finanszírozott zenekarokban is, két állása
van, mert egybôl nem tud megélni. Maguk
az intézmények sincsenek jó helyzetben. A
Várnai Opera-együttes például lepusztult
épületben játszik, egyedül a díszes homlok-
zatot újították fel nemrég átfestéssel. Ez a kis
kozmetikázás azonban nem meszeli át a bol-
gár zenés színházak és zenekarok krónikus
alulfinanszírozottságát. Az az elkötelezettség
és az az elképesztô idealizmus, amivel ilyen
körülmények között mégis játszanak és
kultúrát hoznak létre, csodálatra méltó. 
A Pancho Vladigerov Alapítvány figyelemre
méltó sikere a Szófiától autóval négy kilo-
méter távolságban fekvô 90 000 lakosú Su-

menben is egy mini-team produktuma,
amelyik óriási személyes elkötelezettséggel
mûködik. Az Alapítvány központi a célkitû-
zését megvalósító számos rendezvénye
mellett, a bolgár zeneszerzô, Pancho Vladi-
gerov mûveinek megôrzése, feldolgozása
és terjesztése céljából nagy idôközökben
nemzetközi zongora- és hegedûversenye-
ket rendez. Ez a 21 évvel ezelôtt életre hí-
vott verseny Bulgária legfontosabb verse-
nyeihez tartozik. Alapítójának és jelenlegi
alapítványi elnökének, Mintcho Mintchev-
nek köszönhetôen, a verseny jelentôsége
nô. Sumen városát sikerült állandó támoga-
tónak megnyerni, a helyi zenekar költség-
mentesen áll rendelkezésre és legújabban
egy tevékenységét Dél-Európára speciali-
zált alapítvány is ugyanebben a csónakban
utazik. 

❙ Brüsszel tervei szerint Bulgáriának leg-
inkább egy turisztikai és agrár-országgá
kell fejlôdnie. A támogatás is ezt a célt
szolgálja. Milyen hatással lesz ez a
zenei- és különösen a zenekari életre
Bulgáriában? Mi a helyzet most ezen a
téren és melyek a fejlôdés lehetôségei az
új politikai elôjelek szerint?

Görögország, a szomszédunk, már maga
mögött tudja az EU-csatlakozást és a még
elôttünk álló turista országhoz vezetô utat.
Bulgária ilyen szempontból tanulhat Görög-
országtól, a kultúra területén történtektôl,
például a fesztiválok létrehozásától és meg-
valósításától is. Brüsszel a zenekultúra tá-
mogatását is tervezi, amivel bölcsen élnünk
is kell. Abban reménykedünk, hogy ezáltal
például fokozottabb mértékben jelennek
meg nálunk külföldi együttesek, amelyek
pozitív hatással lesznek saját zenekarainkra.

❙ Miképp értékelik a zenekarok és a hazai
zenei élet Bulgária EU csatlakozását?

Általában jól. Igen pozitíven hat az, hogy a
bolgár muzsikusokra bizonyos területeken
az EU-normák és jogszabályok vonatkoz-
nak. Ezek ugyan sokszor egészen kis
ügyek, de mégis világossá teszik, hogy mi a
zenekari területen jó úton haladunk. Szá-
munkra Németország a példa, ami a mun-
kafeltételeket, a professzionális zenekaro-
kat illeti, és azon munkálkodunk, hogy
minél többet megtudjunk. Ehhez azonban
még intenzív szakmai cserelehetôség is
szükséges, különösen menedzser- és
know-how viszonylatban.
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Ulrich Ruhnke

Juhsajt Schubert helyett?
A szocializmus után Bulgária megújul

A zene helyzete nem könnyû

Abban az országban, ahol nem

kevesebb nehézséggel, mint a

szocializmusból a kapitalizmusba való

átmenettel küzdöttek meg, a kultúra a

prioritások listájának egészen az alján

helyezkedik el. Sok idealizmussal és a

mûvészek személyes elkötelezettségé-

vel azonban a hátrányos körülmények

ellenére is sokoldalú kulturális prog-

ramok születtek. A Mintcho Mintchev-

vel folytatott beszélgetés az új EU-or-

szág, Bulgária muzsikusainak jelenlegi

helyzetérôl tudósít.

Bolgár zenészek tradicionális ruhában egy folklór fesztiválon a Rozhen hegyekben Dél-Bulgáriában
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❙ Látja ön annak veszélyét, hogy a nagy
társadalmi és gazdasági kihívásokra
való tekintettel, amit az országnak ural-
nia kell, a kultúra hátra sorolódik mind
a privát, mind a politikai életben?

Természetesen. A kultúrának sehol a vilá-
gon nincs prioritása. Különösen az átmeneti
és átalakulási fázisban nem. Nálunk pedig a
gazdasági helyzet igen kemény, nincs köny-
nyû helyzete az embereknek. Sok zenesze-
retô egyáltalán nem engedheti meg magá-
nak, hogy opera- vagy koncertjegyet
vegyen, és gyakran egy CD megvásárlása is
lehetetlen számukra. 
Abban reménykedünk, hogy a jól szituált
bolgár polgárok a klasszikusokat a jövôben
jobban fogják támogatni. Kívánatos volna,
hogy több külföldi kultúrát szeretô látogató
jöjjön Bulgáriába, például a Várnai Nyárra.
Nemzetközi területen mûködô utazási
irodáknak fel kellene venniük programjuk-
ba az ilyen zenei fesztiválokat. 

❙ A bolgár zenei élet mely aktuális ered-
ményeirôl tudna ön beszámolni?

A bolgár muzsikusok mûvészi potenciálja
igen széles. Hogy ez mivé fog fejlôdni, az a
jövô zenéje. Aktuális tendenciákról beszélni
még kicsit korai.

❙ Ki törôdik Bulgáriában a holnap közön-
ségével? Van zeneoktatás az iskolákban?

Sajnos én a helyzetet elég pesszimistán
látom. Az iskolának nagy szerepe van
abban, hogy a gyerekek és fiatalok meg-
szeressék a zenét. Úgy látom, hogy ez ala-
csony fokon vesztett jelentôségébôl. Ez
igen sajnálatos. A zenére specializált általá-

nos- és középiskolákban a helyzet jobb. Az
újabban alakult – és ahova fôleg a jómódú
szülôk gyermekei járnak –, privát iskolák-
ban több gondot fordítanak a zenére. 

❙ Itt vannak a bolgár opera-együttesek
– például a várnai – amelyek viszonylag
alacsony áron lépnek fel Nyugat-Euró-
pában. Ön szerint ez a piac miképpen
fog tovább fejlôdni?

Jelenleg úgy tûnik, hogy a „külföldi hakni”
szegény muzsikusaink számára kiegészítô
kenyérkeresetet jelent. Ugyanakkor az ala-
csony gázsik a turné-országok publikuma
számára is jól jönnek. Szerintem tehát a je-
lenlegi helyzet mindkét oldal számára hasz-
nos, bármennyire is elônytelennek és
hátrányosnak tûnik.

❙ Milyen mértékû a muzsikusok elván-
dorlása Nyugat-Európába?

Pontos számadatokkal nem rendelkezem.
Kétségtelenül növekszik a mûvészi kvali-
tásokkal és nemzetközi hírnévvel ren-
delkezô bolgár muzsikusok elvándorlása.

A globalizált zenekari- és muzsikuspiacon
manapság alig érdekel valakit a szár-
mazás. A fô dolog, hogy az emberek jól
érezzék magukat, a vágyaikat és képes-
ségeiket realizálhassák és alkalmazhassák.
Az, hogy a bolgár muzsikusok keresettek,
honfitársaink nemzetközi szerzôdései
bizonyítják.

❙ Miképpen értékeli a muzsikusképzést
Bulgáriában?

Sajnos egy kicsit csökkent a színvonal. A
zenei gimnáziumokban még jó a zeneok-
tatás, és a tehetséges növendékek gyorsan
fejlôdnek. A fôiskolára való átmenetnél
azonban sokszor megtörik a kontinuitás,
legalábbis akkor, ha a növendékek Bulgá-
riában maradnak. Sok fiatal tehetség külföl-
di fôiskolára vagy konzervatóriumba megy
az iskolai tanulmányok után. 
Ami a képzés stílusát illeti, most is, mint az-
elôtt, Bulgáriában az orosz iskola dominál.
A historikus muzsikálást egyáltalán nem ta-
nítják, ami nagy hiba és a jövôben korri-
gálni kell. (Das Orchester 2007/10)
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Mintcho Mintchev 1950-ben a bulgáriai
Gabrovoban született. Négy éves korában
kezdett el hegedülni. Kilenc évesen adta
elsô szólókoncertjét. 14 évesen kezdôdött
szólista karrierje, amely jelentôs nem-
zetközi koncert-pódiumokra juttatta.
1975–1990-ig a Szófiai Filharmónia és a
Várnai Filharmonikusok állami mûvésze és
szólistája volt. 1986-ban alapította a Pancho
Vladigerov zongora- és hegedûversenyt,és

máig is elnöke a versenyt rendezô alapítványnak. 1990 óta az esseni Folkwang Fôiskola
hegedû professzora.

Szimfonikus zenekarok Szimfonikus- és operazenekarok Operazenekarok Kamarazenekarok

Szófiai Filharmónia Várnai Zenekar Szófiai Nemzeti Opera Zenekara Pernik-i Kamarazenekar
Nemzeti Rádió Szimfonikus Zenekara Plovdivi Zenekar Stara Zagora-i Operazenekar Szófiai Szólisták
Pleven-i Állami Zenekar Burgas-i Zenekar Blagoevgrad-i Kamaraopera Zenekara Yambol-i Kamarazenekar
Vidin-i Zenekar Russe-i Zenekar Dobrich-i Kamarazenekar
Razgrad-i Városi Zenekar Sliven-i Zenekar Szófia-i Állami Musical Színház Zenekara Haskovo-i Kamarazenekar
Schumen-i Zenekar Gabrovo-i Kamarazenekar
Pazardjik-i Városi Zenekar Veliko Turnovo-i Zenés- és Dráma Színház Zenekara
Nes Sinfonic Zenekar
Klsszikus FM Szimfonikus Zenekar
SIF - 309 Szimfonikus Zenekar
„Art Generation” Zenekar

Finanszírozás

Állami Állami és önkormányzati Önkormányzati Privát

Szófiai Filharmónia Várnai Zenekar Dobrich-i Kamarazenekar SIF - 309 Szimfonikus Zenekar
Nemzeti Rádió Szimfonikus Z.. Plovdiv-i Zenekar Haskovo-i Kamaraz. Klasszikus FM Szimfonikus Z.
Pleven-i Állami Z. Burgas-i Zenekar Gabrovo-i Kamaraz. New Sinfonic Z.
Szófiai Nemzeti Opera Zenekara. Russe-i Zenekar Razgrad-i Városi Zenekar „Art Generation” Zenekar
Szófia-i Állami Musical Színház Vidin-i Zenekar Pazardjik-i Városi Z. 

Stara Zagora-i Opera Zenekara. Sliven-i Opera Z.
Schumen-i Zenekar Szófiai Szólisták
Veliko Turnovo-i Zenés és Dráma Sz. Pernik-i Kamaraz.

Yambol-i Kamaraz.
Blagoevgrad-i Kamaraopera Z.

A bolgár zenekari terület áttekintése
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BUDAPESTI FILHARMONIAI
TÁRSASÁG ZENEKARA
Február 23.
Kodály bérlet/4

Petrovics Emil: 2. szimfónia
Orff: Carmina Burana
Vez.: Héja Domonkos
Km.: A MÁO Énekkara, 
karigazgató: Szabó Sipos Máté

Február 24.
Mahler bérlet/4

Petrovics Emil: 2. szimfónia
Orff: Carmina Burana
Vez.: Héja Domonkos
Km.: A MÁO Énekkara,
karigazgató: Szabó Sipos Máté

Február 28.
Bartók Béla Nemzeti Hang-
versenyterem
Dvořák-maraton

Dvořák: Déli boszorkány
Hôsi ének
Vez.: Kovács János

BUDAFOKI DOHNÁNYI
SZIMFONIKUS ZENEKAR
Február 4. szerda 19.30
Zeneakadémia

Mozart: C-Dúr (Linz-i) szimf. K 425.
Nino Rota: Nagybôgôverseny
Dvořák: VII. szimfónia
Nabil Shehata – nagybôgô
Vez.: Karl-Heinz Steffens

Február 7. szombat 11.00
Klauzál Gábor Budafok-Tétényi
Mûvelôdési Központ
A BÉCSI KLASSZIKA

Részletek az alábbi mûvekbôl:
Haydn: Napszak szimfóniák – 
részletek, Mozart: Kis éji zene
Mozart: A-dúr szonáta Török induló
Beethoven: VIII. szimfónia
Beethoven: Hegedûverseny – III. tétel

Február 15. vasárnap 11.00
Zeneakadémia

Pergolesi: Stabat Mater
Elôad és vez.: Hollerung Gábor

Február 22. vasárnap 19.30
Bartók Béla Nemzeti 
Hangversenyterem

Symphonia Hungarorum
Vajda: Last Minute Tour
Schumann: 
a-moll Zongoraverseny
R. Strauss: Hôsi élet
Elena Bashkirova – zongora
Vez.: Hollerung Gábor

Március 6. péntek 19.00
Klauzál Gábor Budafok-Tétényi
Mûvelôdési Központ

Rossini: Olasz nô Algírban – nyitány
Nino Rota: Harsonaverseny
Rachmaninov: A holtak szigete –
szimfonikus költemény Op. 29.
Hacsaturján: 
La Viuda Valenciana –  szvit
Km.: Sütô András – harsona
Vez.: Werner Gábor

Március 21. szombat 11.00
Klauzál Gábor Budafok-Tétényi
Mûvelôdési Központ
A ROMANTIKA – Részletek
hangzanak el az alábbi mûvekbôl

Rossini: Olasz nô Algírban – nyitány
Schubert: V. szimfónia

Mendelssohn: e-moll hegedûvers. I.
tétel; Paganini: Caprice;
Dvořák: IX. Újvilág szimfónia

Március 27. péntek 19.00
Klauzál Gábor Budafok-Tétényi
Mûvelôdési Központ

Wagner: A bolygó hollandi nyitány
Haydn: V. Szimfónia
Liszt: Tasso – szimfonikus költemény
Vez.: Alpaslan Ertüngealp

Március 29. vasárnap 11.00
Zeneakadémia

Csajkovszkij: b-moll zongoraverseny 
Elôad és vez.: Hollerung Gábor

DEBRECENI 
FILHARMONIKUS ZENEKAR
Február 19.
Kölcsey Központ

Haydn: c-moll szimfónia op. 95
Sinfonia concertante (B-dúr) No. 105
Esz-dúr „Üstdobpergés” 
szimfónia No. 103
Km.: Hamar Gergely – oboa, Kokas
Katalin – hegedû, Maróth Bálint –
cselló, Pfujd Zsanett – fagott
Vez.: Vashegyi György

Március 19., Bartók Terem 
Weber: Oberon-nyitány
Mendelssohn: 
e-moll hegedûverseny op.64
Dvořák: 
VII. (d-moll) szimfónia op.70
Vez.: Gál Tamás

DUNA SZIMFONIKUS
ZENEKAR
Január. 23. péntek, 19.00
Duna Palota 

Haydn: c-moll 
(3. Londoni) szimfónia Nr. 95
Beethoven: meglepetés zongora-
verseny
Schumann: Nyitány, Scherzo és
Finale
Brahms: Variációk B-dúr op. 56a
Km.: 
Oravecz György zongoramûvész
Vez.: Deák András 

Február. 6. péntek, 19.00
Duna Palota 

Brahms: 1. zongoraverseny 
d-moll op.15
Brahms: 1. szimfónia c-moll op. 68
Km.: Balog József
Vez.: Gál Tamás

Február 20 péntek 19.00
Duna Palota

A Duna Szimfonikus Zenekar tag-
jaiból alakult kamaraegyüttesek
hangversenye

Február 22. 10.30, Duna Palota 
Házimuzsika

Bemutatkoznak a Duna Szimfonikus
Zenekar kamaraegyütesei

Március 6. péntek, 19.00
Duna Palota 

Brahms: Akadémiai ünnepi nyitány
Schubert: 
6. szimfónia C-dúr D589
Rahmanyinov: 
2. zongoraverseny c-moll op.18
Km.: Jegana Ahundova 
(Azerbajdzsán)
Vez.: Nobuaki Nakata (Japán)

Március 20. péntek, 19.00
Duna Palota 

Borodin: 1. szimfónia Esz-dúr
Csajkovszkij: Rokokó variációk
Borodin: Polovec táncok
Vez.: Deák András

Március 29. 10.30, Duna Palota 
Évszakok és napszakok 
Joseph Haydn halálának 
200. évfordulója

GYÔRI FILHARMONIKUS
ZENEKAR
Január 25. vasárnap  19.30
MÛPA Fesztiválszínház, 
Budapest MINI Fesztivál

Km.: Magyari Imre, Somogyi Péter
Vez.: Medveczky Ádám

Február 5. csütörtök 19.00
Gyôr, Richter-terem

L. van Beethoven: 
D-dúr hegedûverseny Op.61
L. van Beethoven: 
F-dúr VI. „Pastoral” szimfónia 
Km.: Baráti Kristóf
Vez.: Medveczky Ádám

Február 11. szerda 19.00
Nagykanizsa

W. A. Mozart: 
g-moll szimfónia KV 550
J. N. Hummel: 
Esz-dúr trombitaverseny
L. van Beethoven: C-dúr I. szimfónia
Km.: Komlóssy Gábor
Vez.: Medveczky Ádám

Február 19. csütörtök 19.00
Gyôr, Richter-terem

Km.: Illényi Katica
Vez.: Silló István

Február 26. csütörtök  19.00
Gyôr, Richter-terem

Weber: A bûvös vadász – nyitány
Láng I.: Versenymû klarinétra, 
hárfára és vonósokra
J. Brahms: c-moll I. szimfónia
Km.: Polónyi Ágnes, Klenyán Csaba
Vez.: Drahos Béla

Február 27. péntek 19.00
Szombathely, Bartók-terem

Weber: A bûvös vadász – nyitány
Láng I.: Versenymû klarinétra, hár-
fára és vonósokra
J. Brahms: c-moll I. szimfónia
Km.: Polónyi Ágnes, Klenyán Csaba
Vez.: Drahos Béla

MÁV SZIMFONIKUS
ZENEKAR
Január 23. péntek 19.30
Zeneakadémia 
Erdélyi Miklós Bérlet 

Rossini: A tolvaj szarka – nyitány
Mozart: C-dúr zongoravers. K.467
Beethoven: III. (Eroica) szimfónia
Km. és vez.: Vásáry Tamás

Január 30. péntek 19.30
Zeneakadémia 
Lukács Miklós Bérlet
Mendelssohn est

Szélcsend és szerencsés hajózás –
nyitány, Op.27
E-dúr versenymû két zongorára
IV. „Olasz” szimfónia, Op.90
Km.: Várjon Dénes, Simon Izabella
Vez.: Takács-Nagy Gábor

Február 7. szombat 11.00
Stefánia Palota
Unokák és Nagyszülôk Hangversenyei

A tündérvilág zeneszerzôje
Mendelssohnra emlékezünk, 
születésének 100. évfordulója 
alkalmából
e-moll hegedûverseny Op. 64.
Szentivánéji álom – részletek
Km.: Banda Ádám
Vez.: Rodrigo de Carvalho

Február 17. kedd 19.30
Bartók Béla Nemzeti Hang-
versenyterem
Mesterbérlet

Verdi: A végzet hatalma – nyitány
Ginastera: Hárfaverseny
Berlioz: Fantasztikus szimfónia
Km.: Deborah Hoffman
Vez.: Irwin Hoffman

Február 27. péntek 19.30
Zeneakadémia Nagyterem
Erdélyi Miklós Bérlet 

Csajkovszkij: Anyegin – Polonaise
Prokofjev: 
Sinfonia Concertante op. 125
Guarnieri: Danças Brasileiras
Ránki: Pomádé király új ruhája
Km.: Várdai István – gordonka
Vez.: Rodrigo de Carvalho 

Március 10. kedd 19.30
Bartók Béla Nemzeti Hang-
versenyterem
Mesterbérlet

Schubert: 
VIII. „Befejezetlen” szimfónia 
Hidas Frigyes: Orgonaverseny
Saint-Säns: III. (orgona) szimfónia
Km.: Varnus Xavér
Vez.: Kollár Imre

Március 14. szombat 11.00
Stefánia Palota
Unokák és Nagyszülôk Hangversenyei

Az Ezeregyéjszaka világa 
Rimszkij-Korszakov: Seherezádé
Vez.: Radu Pantea

Március 20. péntek 19.30
Festetics Palota Tükörterem
Festetics Bérlet

Vajda János: Sinfonietta
Britten: Szerenád tenor hangra és
kürtre 
Mozart: C-dúr szimfónia K.200
Km.: Mukk József – ének
Thomas Jöbstl – kürt
Vez.: Kollár Imre

MISKOLCI SZIMFONIKUS
ZENEKAR 
Január 26. 19.00
Mûvészetek Háza
Népszerû bérlet 
kamarakoncert

Purcell: Arthur király – szvit
J. S. Bach: I. Brandenburgi concerto 
Vivaldi: Négy évszak 
Miskolci Szimfonikus Zenekar
Km.: Soós Gábor –  hegedû
Vez.: Kovács László 

Február 5. 19.00
Mûvészetek Háza
Népszerû bérlet

Paganini: I. hegedûverseny
Rahmanyinov: II. szimfónia
Savaria Szimfonikus Zenekar
Hegedû: Ning Feng 
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(a 2006-os genovai Paganini
Hegedûverseny gyôztese)
Vez.: Alpaslan Ertüngealp

Február 16. 19.00, 
Mûvészetek Háza
Szezonbérlet – Orosz est

Ljadov: Az elvarázsolt tó op. 62 
Ljadov: Kikimora op. 63 
Rimszkij-Korszakov: 
cisz-moll zongoraverseny op. 30 
Prokofjev: 
I. (Desz-dúr) zongoraverseny 
Rimszkij-Korszakov: 
Seherezádé op. 35 
Zongora: Hsin-Ni Liu
Vez.: Kovács László

Február 19. 19.00 
Mûvészetek Háza
Mesterbérlet 
Kamarakoncert

Mozart: Varázsfuvola – nyitány –
hangszerelés oktettre
Beethoven: Esz-dúr oktett op.103 
Ravel: Pavane egy infánsnô halálára
– hangszerelés oktettre 
Messiaen: 
Kvartett az idôk végezetére
Közremûködnek a Miskolci 
Szimfonikus Zenekar mûvészei
Zongora: Kovács László

Február 26. 19.00
Mûvészetek Háza
Mesterbérlet

Schubert: V. (B-dúr) szimfónia
Haydn: D-dúr kürtverseny 
Rahmanyinov: 
Szimfonikus táncok 
Kürt: Varga Zoltán
Vez.: Kovács László 

Március 2. 19.30
Mûvészetek Palotája, Bartók Béla
Nemzeti Hangversenyterem
Magyar Szimfonikus Körkép

Kerek Gábor: Négy ikon
Bruch: d-moll hegedûverseny 
No. 2 Op. 44
Rahmanyinov: 
Szimfonikus táncok
Hegedû: Jávorkai Sándor
Vez.: Kovács László 

Március 9. 19.00
Mûvészetek Háza

Erkel: Hunyadi László – nyitány
Bartók: 3. zongoraverseny
Dohnányi: Szimfonikus percek
Kodály: Marosszéki táncok
Zongora: Farkas Gábor
Vezényelnek: a Párizsi Konzer-
vatórium (CNSMDP) növendékei
Tanáruk: Nagy Zsolt

Március 19., Eger
Gershwin-est

Porgy és Bess – szvit 
Egy amerikai Párizsban
Kék rapszódia
Dalok
Km.: Farkas Zsófi (ének), 
Fekete-Kovács Kornél (trombita),
Hárs Viktor (bôgô), 
Pusztai Csaba (dob)
Vez. és zongorázik: Kovács László

Március 26. 19.00 
Mûvészetek Háza
Mesterbérlet

Haydn: Teremtés 
Ének: Wierdl Eszter, Megyesi Zoltán,
Bátor Tamás
Km.: Debreceni Kodály Kórus 
Vez.: Andreas Weiss 

NEMZETI FILHARMONIKUS
ZENEKAR
Január 23. péntek
BBNH Klemperer-bérlet/3

Liszt-Kocsis: 
Goethe Festmarsch
II. elfelejtett keringô
Obermann völgye
III. elfelejtett keringô
Mazurka brillante
Liszt: A-dúr zongoraverseny
Kodály: 
Felszállott a páva – változatok 
magyar népdalra
Ravel: Bolero
Km.: Báll Dávid – zongora
Vez.: Kocsis Zoltán

Február 4. szerda
BBNH A Mûvészetek Palotája 
A Magyar Szimfonikus Körkép c.
sorozatának keretében

Liszt: Les Préludes
Kurtág: Sztélé, op. 33
R. Strauss: Aus Italien, op. 16
Vez.: Kocsis Zoltán

Február 26. csütörtök
BBNH Klemperer-bérlet/4

Ravel: Lúdanyó meséi – szvit 
Ravel: La Valse
Km.: Brickner Szabolcs – ének
Vez.: Gilbert Varga

Március 1. vasárnap 11.00, 15.00,
MÛPA Fesztivál Színház 
Zenevarázslat bérlet/3

Témák és változatok
Mozart: 12 variáció zongorára, az
„Ah, vous dirai-je, Maman” gyer-
mekdalra, K. 265
Dohnányi: Változatok 
egy gyermekdalra, op. 25
Paganini: II. (h-moll) 
hegedûverseny („La Campanella”),
op. 7 – részlet
Liszt: La Campanella
Rahmanyinov: Rapszódia egy
Paganini-témára, op. 43
Km.: Baráti Kristóf – hegedû
Oravecz György – zongora
Vez.: Antal Mátyás
Mûsorvezetô: Kovács Sándor

Március 6. péntek
BBNH Ferencsik-bérlet/4

Sztravinszkij: Zsoltárszimfónia
Prokofjev: I. (Desz-dúr) 
zongoraverseny, op. 10
Webber: Requiem
Km.: Nemzeti Énekkar 
(karigazgató: Antal Mátyás)
A Magyar Rádió 
Gyermekkórusa 
(karigazgató: Thész Gabriella)
Jandó Jenô – zongora
Szabóki Tünde, 
Nyári Zoltán – ének, 
gyermekszólisták
Vez.: Antal Mátyás

Március 25. szerda
BBNH Bérleten kívüli elôadás a
Budapesti Tavaszi Fesztivál keretében

Debussy: Jeux
Bartók: I. és II. hegedûrapszódia
Bartók: Négy zenekari darab, op. 12
Bartók: Cantata profana
Km.: Nemzeti Énekkar 
(karigazgató: Antal Mátyás)
Kelemen Barnabás – hegedû
Brickner Szabolcs, 
Kálmándi Mihály – ének
Vez.: Kocsis Zoltán

ÓBUDAI DANUBIA 
SZIMFONIKUS ZENEKAR
Január 31.,19.30
Mûvészetek Palotája, Bartók Béla
Nemzeti Hangversenyterem
Magyar Szimfonikus Körkép

Bartók: Magyar képek
Gyöngyösi Levente: Verkündigung
Dohnányi: I. szimfónia
Vez.: Héja Domonkos

Február 23.,19.00, 
Óbudai Társaskör
DANUBIA+

Romantikus vonós kamaramuzsika

Március 7., 19.30
Zeneakadémia, Nagyterem

„Utazás a világ körül”

PANNON 
FILHARMONIKUSOK
Január 29. csütörtök 19.30 PNSz 

Hindemith: Szimfonikus metamor-
fózisok Weber témáira Weber: 
f-moll klarinétverseny, op. 73 Schu-
mann: 1., B-dúr („Tavaszi”) szimfó-
nia, op. 38 
Vez.: Hamar Zsolt 
Km.: Sharon Kam – klarinét 

Január 30. péntek 19.30
Bartók Béla Nemzeti
Hangversenyterem

Hindemith: Szimfonikus metamor-
fózisok Weber témáira 
Weber: f-moll klarinétverseny, 
op. 73 
Schumann: 1., B-dúr („Tavaszi”)
szimfónia, op. 38 
Vez.: Hamar Zsolt 
Km.: Sharon Kam – klarinét 

Február 1. vasárnap, 18.00
ANK 
Segítség, komolyzene!

Schumann: 
1. B-dúr („Tavaszi“) szimfónia
Vez.: Hamar Zsolt
Km.: László Csaba – színmûvész

Február 19. csütörtök 11.00
ZenePark 
Még 1 esély!

R. Strauss: Aus Italien
Vez.: Kocsis Zoltán

Február 19. csütörtök 19.30
PTE Aula  

Bartók: Táncszvit 
Rahmanyinov-Kocsis: 8 dal 
R. Strauss: Aus Italien 
Vez.: Kocsis Zoltán 
Km.: Fekete Attila – ének 

Február 28. szombat
Bartók Béla Nemzeti 
Hangversenyterem
Csajkovszkij maraton

Dvořák: Gordonkaverseny, op. 104
Vez.: Hamar Zsolt
Km.: Fenyô László

Március 12. csütörtök 19.30 

PNSz  
G. Fauré: 
Pelléas et Mélisande – szvit 
Ginastera: Hárfaverseny, op. 25
Debussy: Images (Gigues, Ibéria,
Rondes de printemps) 
Vez.: Christian Gansch 
Km.: Xavier de Maistre – hárfa

Március 13. péntek 19.30
Bartók Béla Nemzeti 
Hangversenyterem

G. Fauré: 
Pelléas et Mélisande – szvit 
Ginastera: Hárfaverseny, op. 25
Debussy: Images (Gigues, Ibéria,
Rondes de printemps) 
Vez.: Christian Gansch 
Km.: Xavier de Maistre – hárfa

Március 15. vasárnap 19.00
PNSz
Díszhangverseny

Vez.: Hamar Zsolt 

Március 24. kedd 19.30
PTE Aula 

A Pannon Filharmonikusok és az
UniCum Laude közös produkciója 

Március 28. szombat, 18.00
ANK 

Segítség, komolyzene!
Debussy: Images
Vez.: Hamar Zsolt
Km.: László Csaba – színmûvész

SAVARIA SZIMFONIKUS
ZENEKAR
Február 13., 19.30
Bartók Terem
Mesélô zene bérlet 4.

Schubert: 5. H-dúr szimfónia, D. 485
Dubrovay: Trombitaverseny
Sztavinszkij: Petruska (1947)
Km.: Horváth Bence – trombita
Vez.: Gál Tamás

Március 13., 19.30
Bartók Terem
Mesélô zene bérlet 5.

Liszt: Les Preludes
Kovács Zoltán: Fagottverseny 
(ôsbemutató)
Rahmanyinov: 
Szimfonikus táncok, op. 45
Km.: Lakatos György – fagott
Vez.: Alpaslan Ertüngealp

Március 17. kedd 19.30
Mûvészetek Palotája, Budapest

Wagner: Tannhauser – nyitány
Kovács Zoltán: Álomtáncok 
Szkrjabin: 2. szimfónia 
Km.: Varga Gábor – klarinét
vez.: Alpaslan Ertüngea

Március 20., 19.30
Bartók Terem
Új szimfónia bérlet 6.

A Cseh Rádió Szimfonikus Zenekara
Vez.: Vladimir Valek

Március 26.
Savaria Szimfonikus Zenekar
Km.: Lakatos Mihály – oboa
Vez.: Juka Lisakkila 
(Finnország) 
Haydn: F-dúr szimfónia, No. 67.
Haydn: C-dúr oboaverseny
Sibelius: II. szimfónia D-dúr op. 43.

Március 27., 19.30

Bartók Terem
Mesélô zene bérlet 6.
Esa-Pekka Salonen: 
L. A. Variációk
Haydn: C-dúr oboaverseny,
Hob.VIIg: CI
Sibelius: 2. D-dúr szimfónia, op. 43
Km.: Lakatos Mihály – oboa
Vez.: Jukka Iisakkila
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SZEGEDI SZIMFONIKUS
ZENEKAR
Január 27. kedd 19.30
Szegedi Nemzeti Színház
Fricsay-bérlet/3

Goldmark: Sába királynôje –
Nyitány, op. 27
Madarász: Egy történet fejezetei
R. Strauss: Alpesi szimfónia, op.64
Vez.: Gyüdi Sándor
Km.: Vaszy Viktor Kórus

Január 28. szerda 19.30
Mûvészetek Palotája, Nemzeti
Hangversenyterem,
Szimfonikus Körkép

Goldmark: Sába királynôje –
Nyitány, op. 27
Madarász: Egy történet fejezetei
R. Strauss: Alpesi szimfónia, op.64
Vez.: Gyüdi Sándor
Km.: Vaszy Viktor Kórus

Január 29. csütörtök 19.00
Kisszínház:

Mozart: Figaro házassága
Vez.: Pál Tamás/Kardos
Gábor/Koczka Ferenc

Január 30. péntek 19.00
Kisszínház:

Mozart: Figaro házassága
Vez.: Pál Tamás/Kardos
Gábor/Koczka Ferenc

Január 31. szombat 15.00 és 19.00
Kisszínház:

Mozart: Figaro házassága
Vez.: Pál Tamás/Kardos
Gábor/Koczka Ferenc

Február 1. vasárnap 11.00
Szegedi Nemzeti Színház
Matinéhangverseny/2 

„MAGYAROS DALLAMOK”
Liszt: II. rapszódia
Brahms: XX–XXI. Magyar tánc
Kodály: Galántai táncok
Vez.: Pál Tamás
Mûsorismertetô: Meszlényi László

Február 6-7. péntek-szombat 19.00
Szegedi Nemzeti Színház:

Balettelôadás
Lendvay-Juronics: 
A mennyei város
Stravinsky-Juronics: 
A katona története
Vez.: Gyüdi Sándor
Km.: Szegedi Kortárs Balett
Altorjay Tamás – ének
Kôrösi Györgyi – gordonka
Horváth Illés – színmûvész
SzNSzínház énekkara

Február 9-10-11-12. 
hétfô-kedd-szerda-csütörtök
Ifjúsági hangversenyek

„Haydn, a tréfamester”
Haydn-szimfoniák: 
Dobpergés, Búcsú
Vez.: Gyüdi Sándor
A mûsort ismerteti: 
Meszlényi László

Február 14. szombat 19.00
Mûvészetek Palotája

Balettelôadás
Lendvay-Juronics: A mennyei város
Stravinsky-Juronics: 
A katona története
Vez.: Gyüdi Sándor
Km.: Szegedi Kortárs Balett
Altorjay Tamás – ének
Kôrösi Györgyi – gordonka

Horváth Illés – színmûvész
SzNSzínház énekkara

Február 17. kedd 19.30
Szegedi Nemzeti Színház:
Vaszy-bérlet/4

Schubert: Rosamunda – nyitány
Schumann: Versenymû négy kürtre,
F-dúr, Op.86
Brahms: I. szimfónia, c-moll, Op.68
Vez.: Medveczky Ádám 
Km.:  Szabó László,
Kecskés György, Kálmán János,
Fabók László – kürt

Február 24. kedd 19.30
Szegedi Nemzeti Színház:
Fricsay-bérlet/4

Mendelssohn: III.szimfónia, a-moll
(„Skót”), Op.56
Ginastera:  Hárfaverseny
Kodály: Fölszállott a páva – változa-
tok magyar népdalra
Vez.: Pál Tamás
Km.: Constance Luzzatti – hárfa
(Franciaország)

Február 26-27-28. 
csütörtök-péntek-szombat 19.00
Kisszínház

Mozart: Figaro házassága
Vez.: Pál Tamás/Kardos
Gábor/Koczka Ferenc

Március 5-6. csütörtök-péntek
19.00, Szegedi Nemzeti Színház 
Bartók-est

A Kékszakállú herceg vára; 
A csodálatos mandarin
Km.: Szegedi Kortárs Balett
Vez.: Pál Tamás/Kardos Gábor

Március 10. kedd 19.30
Szegedi Nemzeti Színház
Vaszy-bérlet/5
CSAJKOVSZKIJ EST

Csajkovszkij: 
D-dúr hegedûverseny, Op.35
Csajkovszkij: 
IV. szimfónia, f-moll, Op.36
Vez.: Gyüdi Sándor
Km.: 
Lev Solodovnikov – hegedû 
(Ukrajna)

Március 12-13. csütörtök-péntek
19.00, Szegedi Nemzeti Színház 
Bartók-est

A Kékszakállú herceg vára; 
A csodálatos mandarin
Km.: Szegedi Kortárs Balett
Vez.: Pál Tamás/Kardos Gábor

Március 16–17–18–19. 
hétfô-kedd-szerda-csütörtök
Ifjúsági hangversenyek a megyében

Szegedi Kamarazenekar
Hm.: Kosztándi István

Március 20-21. péntek-szombat
Március 24. kedd 19.00
Március 25. szerda 18.00
Március 26-27. 
csütörtök-péntek 19.00
Március 28. szombat 19.00
Március 29. vasárnap 
15.00 és 19.00
Szegedi Nemzeti Színház

Sullivan: Kalózkaland
Vez.: Pál Tamás/Kardos
Gábor/Koczka Ferenc

Március 22. vasárnap 11.00
Szegedi Nemzeti Színház
Matinéhangverseny/3

„ZENÉS ÓRA - tele TELEMANN-nal”

Telemann: Alster – szvit
Telemann: Don Quijote - szvit
SZEGEDI KAMARAZENEKAR
Hangversenymester: 
Kosztándi István
Mûsorismertetô: Meszlényi László
19.00 Szegedi Nemzeti Színház:
Sullivan: Kalózkaland
Vez.: Pál Tamás/Kardos
Gábor/Koczka Ferenc

Március 31. kedd 19.30
Szegedi Nemzeti Színház:
Fricsay-bérlet/5

Beethoven: VII. szimfónia, 
A-dúr, Op.92
Chopin: e-moll zongoraverseny,
Op.11
de Falla: Három tánc „A háromszög-
letû kalap” c. táncjátékból
Vez.: Stefano Trasimeni 
(Spanyolország)
Szólista: Farkas Gábor – Fischer
Annie ösztöndíjas zongoramûvész

MAGYAR TELEKOM 
SZIMFONIKUS ZENEKAR
Január 22. csütörtök 19.30, ZAK 
Beethoven sorozat

B-dúr zongoraverseny, Op 19.
G-dúr zongoraverseny, Op. 58
8. szimfónia, Op. 93 
Km.: Ránki Dezsô
Vez.: Keller András

Február 1. vasárnap 15.00
Telekom Zeneház 

Pinokkió bérlet
Az ihlettôl a mûig – Utazás

Február 12. csütörtök 19.30
ZAK 
Fischer Annie bérlet 

Haydn: 
C-dúr notturno Nr.5 Hob. II.29
Mozart: 
B-dúr zongoraverseny Nr.6 KV.238 
Mozart: 
B-dúr zongoraverseny KV.595 
Haydn: G-dúr „Katona” 
szimfónia Nr.100 
Km. és vez.: Michel Dalberto

Február 26. csütörtök 19.30
ZAK 
Romantikus bérlet

Debussy: Tavasz
Liszt: A-dúr zongoraverseny
Saint-Säens: 
III. „Orgona” szimfónia
Km.: Várjon Dénes – zongora
Vez.: Keller András

Március 29. vasárnap 11.00
Telekom Zeneház, 
Manó bérlet

Zenés évszakok – Tavasz

ZUGLÓI FILHARMÓNIA-
SZENT ISTVÁN KIRÁLY
SZIMFONIKUS ZENEKAR
Február 15. vasárnap, 18.00
MÜPA Bartók Béla Nemzeti Hang-
versenyterem  
III. bérleti hangverseny

Brahms: Szerelmi dalkeringôk
Csajkovszkij:
b-moll zongoraverseny   
Km.: Bogányi Gergely

Sosztakovics: VII. szimfónia,
(C-dúr) „Leningrád”, op.60
Vez.: Bogányi Tibor

Február 21. szombat 16.00 
22. vasárnap  10.30, 16.00

Zuglói Zeneház Nagyterem 
Pastorale 2009 
Joseph Haydn zeneszerzôi portréja
Km.: Jánosi együttes, a Magyar
Táncmûvészeti Fôiskola növendékei

Március 8. vasárnap, 18.00
MÜPA Bartók Béla Nemzeti Hang-
versenyterem  
IV. bérleti Hangverseny

Ravel:Pavane egy infásnô halálára
Mozart:
G-dúr zongoraveseny K.453
Debussy: Három  nocturne  
(1. Felhôk, 2. Ünnepek, 3. Szirének)
Debussy A tenger
Vez.: Kocsis Zoltán

Március 21. szombat 16.00
22. vasárnap 10.30, 16.00
Zuglói Zeneház Nagyterem 

Pastorale 2009 
Rossini: A sevillai borbély 
Rendezô: I onel Pantea
Vez.: Horváth Gábor

Március 28. szombat, 20.00,
Mátyás templom   
TAVASZI FESZTIVÁL 2009

Haydn: Paukenmesse
Haydn: Szent Miklós mise
Km.: Geszthy Veronika,
Halmai Katalin, 
Szappanos Tibor, Cser Péter,
Oratóriumkórus  
Vez.: Záborszky Kálmán

A MAGYAR RÁDIÓ 
SZIMFONIKUS ZENEKARA
Február 5. csütörtök 19.30, ZAK
Vonós varázslat 

Dohnányi Ernô: fisz-moll szvit
Liszt: II. (A-dúr) zongoraverseny
Dvořák: VIII. szimfónia
Km.: Jandó Jenô – zongora
Vez.: Stephen D'Agostino

Március 13. péntek 19.30, ZAK 
Csillogó tavasz 

Szentpáli Roland: 
Trombitaverseny – ôsbemutató
Vajda János: Magnificat
Mendelssohn: 
Die erste Walpurgisnacht, op. 90
Km.: Tarkövi Gábor – trombita 
Magyar Rádió Énekkara
Vez.: Hollerung Gábor  

Március 24., kedd 19.30  
A Budapesti Tavaszi Fesztiválon

„Napoleon és a bécsiek”
Schönberg: Óda Napoleon Buona-
partéhoz, op. 41
Beethoven: III. (Eroica) szimfónia
Esz-dúr, op. 55
Haydn: 
Nelson-mise Hob. XXII:11
Vez.: Peskó Zoltán
Km.: 
Rácz Rita, Kovács Annamária,
Megyesi Schwartz Lúcia, 
Szappanos Tibor, Cser Krisztián,
Assaf Levitin – ének, 
Andrea Pestalozza – zongora,
Akadémia Quartet
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DUNA SZIMFONIKUS ZENEKAR
Duna Palota és Kiadó Kulturális Kht.

Próbaterem: 1124 Budapest, Németvölgyi út 41.
Tel./fax: (+36-1) 355-8330
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Budafoki Dohnányi Ernô Szimfonikus 
Zenekar Kht.
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Debreceni Filharmonikus Zenekar
4025 Debrecen, Simonffy u. 1/c.

Tel.: (52) 500-200 • Fax: (52) 412-395
E-mail: dfz@dfz.hu

www.dfz.hu

Gyôri Filharmonikus Zenekar
9021 Gyôr, Aradi vértanúk u. 16.

Tel.: (96) 312-452 • Fax: (96) 319-232
E-mail: filhgyor@t-online.hu

www.gyorifilharmonikusok.hu

Magyar Nemzeti Filharmonikus Zenekar, 
Énekkar és Kottatár Kht.

1095 Budapest, Komor Marcell u. 1.
Postacím: 1364 Budapest, Pf. 49
Tel.: 411-6610 • Fax: 411-6699

E-mail: G.Kovacs@filharmonikusok.hu
www.filharmonikusok.hu

Magyar Állami Operaház 
Budapesti Filharmóniai Társaság Zenekara

1061 Budapest, Andrássy út 22.
Tel.: 331-2550 • Fax: 331-9478 

http://www.bpo.hu

Magyar Rádió Szimfonikus Zenekara
1800 Budapest, Bródy S. u. 5–7.
Tel.: 328-8326 • Fax: 328-8910

http://www.radio.hu/muveszet/ 

Magyar Telekom Szimfonikus Zenekar 
1094 Budapest, Páva u. 10–12.
Tel.: 215-5770 • Fax: 215-5462

E-mail: btg@tza.hu • http://www.telekomzenekar.hu

MÁV Szimfonikus Zenekar
1088 Budapest, Múzeum u. 11.

Tel.: 338-2664 • Tel./fax: 338-4085
E-mail: office@mavzenekar.hu

www.mavzenekar.hu

Miskolci Szimfonikus Zenekar
3525 Miskolc, Fábián u. 6/a.

Tel.: (46) 323-488 • Mobil: 30/219-8497 
E-mail: missyo@hu.inter.net • www.mso.hu.

Óbudai Danubia Szimfonikus Zenekar
1061 Budapest, Liszt Ferenc tér 5., I.em 4., kapucsengô: 26.

Levélcím: 1399 Budapest, Pf. 716
Tel.: (+36-1) 373-0228 • Tel./fax: (+36-1) 269-1178

E-mail: info@danubiazenekar.hu 
www: danubiazenekar.hu 

Pannon Filharmonikusok – Pécs 
7621 Pécs, Király u. 19.

Tel.: (72) 510-114 • Fax: (72) 213-513
E-mail: info@pannonfilharmonikusok.hu

www.pannonfilharmonikusok.hu 

Szegedi Szimfonikus Zenekar
6720 Szeged, Széchenyi tér 9.

Korzó Zeneház
Tel.: (62) 426-102 

E-mail: orch@symph-szeged.hu •www.symph-szeged.hu

Savaria Szimfonikus Zenekar
9700 Szombathely, Rákóczi u. 3.

Tel.: (94) 314-472 •Fax: (94) 316-808
E-mail: info@savariaorchestra.hu

www.savariaorchestra.hu

Zuglói Filharmónia – Szent István Király 
Szimfonikus Zenekar

1145 Budapest, Columbus u. 11.
Tel./Fax: (36 1) 467-0788; 467-0788;

E mail: zugloifilharmonia@szentistvanzene.sulinet.hu
http// www.szentistvanzene.hu

Egy szárnyát bontogató fiatal elmegy a brácsa-

tanárhoz. 

– Tanár úr, szeretnék megtanulni brácsázni. 

– Jól van, fiam, ma megtanítok neked három

hangot. A tanár várja a következô órára a nö-

vendéket, nem jön. Egy hét múlva is hiába

várja. Elmúlik egy hónap, a tanuló nem jelent-

kezik. Vagy három hónap múlva véletlenül ta-

lálkoznak.

– Hát fiam, te miért nem jársz órára? – 

A válasz, vagyis a vicc poénja a rejtvény fôsorai-

ban található.

VÍZSZINTES: 1. Az elsô poén. 2. Indítékkal kap-
csolatos – kínai hosszmérték – Nagyvárad román
neve. 3. A Fradi olimpiai bajnok balhátvédje (Jenô,
1932–2006) – … Delon; francia filmszínész. 4. A
gondolkodó szobrásza (Auguste, 1840–1917) – Fri-
day Night Skate; görkoris egyesület, röv. 5. Kos-
suth-díjas operasztár (Andrea) – kellemes hatású
ital – calabriai olasz folyó (angolai költô, politikus
neve is) – éppen hogy – mely helyen? 7. A poén
harmadik, befejezô része. 8. Német névelô – az
egyes szólamok rövidítése a kóruskottákban –
riport kezdete! 9. Megjelentet – folyók felett ível –
Darvas, a színész, ill. Madarász, a zeneszerzô

keresztneve. 10. … day; szabadnap, angolul –
északi hegységünk. 11. Antonio Lopez …; spanyol
labdarúgó-játékvezetô – itt van az illetô, aki felett
van valaki. 12. Az ing felett viselt férfi kötött ujjas,
tájszóval – mûsor része! – United Telecom Limited;
kanadai telefontársaság.

FÜGGÔLEGES: 1. Korszerû – a poén második

része. 2. Kaluga folyója – Országos Tisztifôorvosi
Hivatal; röv. – elôkelô fiatalember. 3. … Timber-
man; Howard Fast regénye – ott, a magasban. 4.

Nem vall be – utazási cég (Time-division multi-
plexing), röv. 5. A Kis-Szunda szigetek tagja – fleur
de …; Bourbon-liliom – Thomas …; Morus Tamás.
6. A dohány mérgezô alkaloidja – kiejtett betû –
igazgató, röv. 7. Nyugtalanító. 8. … Derek; film-
sztár – középen kiad! – indiai város lakója. 9. …-
szk.; Írországhoz tartozó szigetcsoport az Atlanti-
óceánban – hétfôôtôl vasárnapig tart – orosz
filmrendezô, Naumov szerzôtársa. 10. Pakisztáni
folyó – férfi becenév. 11. Útban arra, népiesen -
Szent … katedrális; Prága nevezetessége. 12.

Karmester is csinálja – Talajtermékenységi és Tala-
jvédelmi Osztály, röv. 13. International College of
Advanced Medicinal, egészségügyi világcég, röv.

Zábó Gyula

Az ifjú brácsás
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